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GEORGE AND JOYCE KUNITANI

¿Mr. Kunitani is deceased., l:f any part of this lo ngitudinal case history should 
be considered for publication, I think that Mrs. Ku nitani would probably permit the use 
of their real names. Interested persons should get in touch with. Professor Arthur A. 
Hansen, Director of the Japanese American Oral Hist ory Project at California State Uni�
versity, Fullerton, California.

Mr. Kunitani was born in San Diego, California in 1 915. He was taken to Japan at 
the age of 7 and returned to the United States at a ge 15. He graduated from high school 
in San Diego with honors. He spoke English- and Jap anese fluently.

He worked as sales clerk in a fruit and vegetable s tore and in 1937 he made another 
short trip to Japan. On his return to America he wo rked successively as manager of a re�
tail fruit and "vegetable store, as salesman and tr uck driver of a wholesale produce store, 
and as operator of his' own produce store. In his' spare time he served as Sunday school 
teacher and group leader in the Buddhist Church.

In April of 1942 he was evacuated to the Santa Anit a Assembly Center, where he met 
Joyce, the young woman who was to become his wife. He and Joyce managed to get themselyes 
transferred together to the Jerome Relocation Proje ct by taking employment with the WRA 
as key personnel. As Joyce told me  in 1981, "We we/ie jli&t going togethoA. T had a CAuAk  
OH hlnj»f  But, since they were not yet married, George arran ged for Joyce to live with a 
Buddhist minister1 s wife. ffe ���� veAy AeHgloiL&f GeoStge wa&,"  At Jerome, George worked 
as foreman of a lumberjack crew. He also became ass ociated with- Reyerend Shozo Abe with 
whom he vehemently opposed the military registratio n.

George and Joyce were segregated to the Tule Lake C enter in September of 1943 and 
in October, when the farm accident occurred, George  accepted the chairmanship of the 
Negotiating Committee of the Daihyo Sha Kai (Repres entative Body!. After November 4, when 
the Army took control of the Center, George, Revere nd Abe, and Mitsugu Tada, the head of 
the evacuee police force, tried to maintain a polit ical relationship with the Army, pre�
senting a plan for getting the essential workers ba ck on their jobs. But negotiations
proved very diffficult and after the debacle of Nov ember 13, when the Army and WRA called
a mass meeting at which no Japanese Americans appea red, the Army ordered the arrest of the 
members of the Negotiating Committee and other lead ers. Kunitani and a number of other
leaders went into hiding. Despite a camp-wide searc h on November 26, the A m y  was unable
to find them.

On December 1 Kunitani and three other unapprehende d leaders: yoluntarily gaye theiti- 
selves up, but they surrendered to the FBI and not the Army,^ George Kunitani, was confined 
in the stockade without trial until August 24, 1944 ".7

� � � � � � � � � � � �

/Xfteir the release of the leaders of the November uprising, I, of course, was eager 
to talk to them. I approached the Tsuchikawas, who were ardent Resegregationists, and 
who, I knew, had been among those involved in tryin g to obtain the release of the men in 
the stockade. They said they would make inquiries, (X did not, at this time, know that 
a schism had already developed among the Resegregat ionsists, nor was' I aware that Mr. 
Kunitani was not on the best of terns with Mr. Yama shita and the Tsuchikawas (See Thomas 
and Nishimoto, pp. 298-300), Nevertheless, on Septe mber 7, Mr. Tsuchikawa told me that 
George Kunitani "had been contacted and that he had ¿aid that ha. M ould be. glad to ¿ee  roe 
at any time..  I thereupon arranged for a meeting on the followin g morning and sat up far 
into the night, composing a list of questions;, (Fi eld Notes, September 7, 1944, p.9)T7

¿1. See interview with. Joyce Kunitani;, p, . /

¿2, Almost: a year later George hinted t o m e  that th ey had escaped the search, by dress�
ing as women. T
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/But when I arrived at Kunitani’s apartment , his w ife told m® that he had been 
picked up by the Internal Security the day before a nd not yet been released. I subse -̂ 
quently learned that investigators from the Distric t Attorney’s, office in Modoc County, 
had embarked on a re-investigation of the Noma mnur der and that they were questioning 
not only Kunitani, Abe, and Tada, but also such Res egregationist leaders as: Mr. Tsuchi— 
kawa, and Kira.

On September 12 I visited the Tsuchikawas, who were  deeply concerned over the 
threatened indictments. Mrs. Tauchikawa told me tha t the District Attorney had told 
George Kunitani that if he came back, to camp and g athered as: much, infoxmation as possible 
about the murder, he would be shown leniency. Accor ding to her, George said; "Oft CQUAS.er  
I ' l l  do anything X can to help you. s ir . " The reinvestigation, however, was abandoned 
after a few days, and I was able to .make another a ppointment with Kunitani for September 1ST7"

SEPTEMBER 18, 19.44

INTERVIEW WITH. GEORGE KUNITANI, CHAIRMAN OF NEGOTI ATING COMMITTEE. OR THE DAIHYQ SHA KAI

Mr. Kunitani was asleep when I arrived at his apart ment, but his: wife woke him. Like 
Mr. Kagawa, he was cautious' and careful at the beg inning of the interview;, but at the end 
he spoke more freely. He appeared very nervous: and  highstrung<, He smoked-more of my 
cigarettes than I: did, which is really; going some . His; hands tremhim, his voice is strain�
ed, his attitude somewhat a r r o g a n t H e  had evidently prepared to tell me the story of 
the beginning of the trouble in his own way. I: lis tened and wrote and later asked a few 
questions. He appears to have an inordinate contemp t for Mr. Best.

First Impressions of Tule Lake

■ Xflrst o$ a ll, I t  must seem peculiar to you because XX Mould be more expected to -6.ee 
such ah upheaval right aftter evacuation, To nave a thing like  th is happen so tong aftter 
evacuation Mould give the Implies ¿ton that -something Mas; wrong, But there Me/le. reasons..

I have lived only a even yearsIn Japan and twenty-two In the U,S.
I strongly believe that my May' oft thinking might be dlftfterent ftrom ptheA people1 A,

I appAeclate the Idea oft democracy and have a clean. plctuAe oft what democracy stands, ftor,
Mr, Mel Joy, the Community Analyst at Jerome, knew quite cleanly why' I took my step to 

come to th is center.
The Immediate Impression T Aecelved aftteA coming here Mas the unpAepoAedness on the 

pant oft the Administration, especially In the ftleld oft housing and reception.
I oAnlved hene at S:Q0 p,m, on the 3Qth oft SeptembeA. That day the Army Mas good 

enough to give as a lunch., AftteA Mere thAough with the pAocessing. I t  Mas Mell towardsk 
evening.

Eventually, Me Me/te thrown Into an unpantltloned Recreation Hall. Wo mattresses.
MeAe available. I got the block managen to ftlnd me a mattress. Even the stove wasn't 
Aeady ftoA ope/iatlon. The block managen had to get Mood ftoA us. I don't believethe. block 
manageA Mas even notlftled Me MeAe to be there. There Mere ten boys and they told us. 
that between 10 and 30 Mould come, but they didn't know, They had no plan at a ll.

Beftore Me leftt Jerome Me had a talk MlXh the Project Director and also Mlth various, 
high oftftlclals oft the fi/RA. I can say that they Mere sympathetic and at least understanding.

We talked to Ur. Taylor and I believe Mr. Taylor realized that Me cooperated Mlth him 
In order to make the movement a smooth aftftalr.

At that time, the people leaving the (Relocation) projects had the fteellng they 
Mould like to be housed closely together, but realizing the conditions at Tule Lake, they 
didn't expect too much. But I t  Mas Mr. Taylor's fteellng that the ftamllles should be close 
together. Not that Me ftelt our treatment Mould be the same,

/T. It would be more accurate to say that he. was: reserved and diffident. He was also

very handsome-/7
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When I arrl ved here T heard so many complaints about the, separation In housing. ,
Evm families. were sometimes, separated from one. end of, the, camp to the other.

The. train on which T came, had Vr. Melton, the, Assistant fro j  eel VlAectoA. 06. escort.
He ooo6 kind enough to arrange on Introductory meeting for us with. Mrx Best. He catted 
upon four or five persons whom he thought woutd be Interested tn betng Introduced to 
Mr. Best at that time,. That was. on the 1st of OctobeA

We hod an Interview with Mr. Best., t  clearly AemembeA what he sold at that meeting. 
The Impression he gave us then certainly betrayed his ab ility  as a ?Aoject Vlrector.,
Putting up his feet on the desk and talking was a l l  Alght.. I suppose many executives do 
that. But his attitude towaAd us was high pressure., He gave us, the ImpAesslon, 'I ’m 
Project VlAectoA here, and T'm running th is center. Nobody ’s going to t e l l  me what to do*f 
1 The very thing he said was, *1 don’t  recognize any AepAesentatlve body,’:

(J asked here how this had come to Ur. Best's mind,  whether Dr* Melton had intro�
duced this group from Jerome as representatives*.!

"We weren’t  Introduced as a AepAesentatlve body,” sold Mr. Kunitani.. Dr. Melton 

would corroborate this,
"I’m not going to be high. pressured by anybody." (said Resizl, "I’m not going to  

meet any demands fAom anybody at any time..’’
Va . Melton was surprised and T think he was soAAy that he had eveA suggested qua 

meeting with Ma . Best. One of the boys was so angry he walked out In the'middle of the 
Interview.

(I remarked that this attitude of Mr. Rest appeared  strange indeed, and wondered 

what could have caused him to adopt it,!

I t  Is possible that some otheA gAoup had gone In to demand something of him• Bat 
certainly we wouldn’t  do that, especially with. Va . Melton there..

T got rather sarcastic. X sold, "I’m s t i l l  listen ing,” after he started up. After 
that he was more Aeasonable.

Contrast with Facilities at Jerome

As far as Jerome was concerned, the fac ili t ies [a t jeromeT" were very good. Each„ 
latrine and urinal basin was Individual and the Interiors of the shower are very much 
better,

Pood too was much better. This was especially strange, since Jerome Aalsed so 
l i t t l e .  However, food there In comparison to th is center was twice as good%

About six months before segregation took place, 1 was pretty well Informed about the 
activ ity  In centers through the Center papers. I thought T knew pretty clearly what 
th is center was raising In the way of agriculture. Tt was only natural for me to take I t 
for granted that there would be an ample supply of vegetables, chickens:, and hogs.

1 also knew the regulation of the WRA tn providing 45$ per dag for food for the 
people. Of th is, 14$ was provided by project undertaking. When that problem came up 
In Jerome [It used to be 50$ to 55$ and was cut to 45$), 35$ was bought through government 
channels and 14$ was raised on the project..

The question was put to Mr. Taylor at that time; how he expected to raise J4$ at a 
place at Jerome, He said he*d do his best to raise 14$ and In the event that he could 
not do I t  he would secure I t  through other channels..

When Kagawa Investigated the mess here, his figures checked with the FBI accountants.

There was a great suspicion on the part of the evacuees as to what became of the 
goods being produced In the centers. There were 3, SOM to 3,9MQ acres In cultivation at 
that time.
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I went to the fcum myself (in Tuie Lake). I found that the hens were laying 
6,00.0 to 1,000 eggs a day. There were 290, QQQ pounds of meat in preservation. (ffe 
asked the former Tuleans and they sold that they never received anyK portion of I t .
When toe met Hr. Best, He satd, "I've been here only stnce the f ir s t of August. What 
transpired polo a to my arrival does, not conern me.lt

The attitude of the Administrative officia ls toward our group was. very coot. They 
had the conviction that the less they had to do with the Japanese, the better i t  would be 
for them. T often heard the remark, "T know how to handle the Japanese. Just leave 
i t  up to me."

Motives tor Action of November 1

We had met Hr. Best on October 27. We went in there as a committee. There was no 
mass demonstration. I s t i l l  had a vain hope at that time that he would lis ten  to reason.

Ever since the farm accident the farm group was not working. The hogs, chicken and 
packing, being a different section, kept on working. Some representatives demanded that 
they a l l  quit, but l myself didn't think that wise. I quashed that and the motion did 
not carry. I'm glad of i t .

Going back to the October 27 meeting ~ realizing that so many people were on the 
verge of termination because of the strike, we stressed (to Mr. Best) that termination 
would not be good.

The farm incident had become so entangled that i t  had become a center-wide topic.
The farm group realized that their task would be too great for them to handle and they 
fe lt  i t  should be the concern for the center residents. The cry was coming from various 
other sections too, that unless they were safeguarded they would not go out of the center.

These feelings precipitated the election of the: Vdihyd Shd Kai. I t may be that 
Hr. Best did not want to make such a big issue out of x t. That's why he wasn't enthu�
s iastic  about the election of the block representatives.

As far as the election of representatives is  concerned, J don't think I did wrong 
and T think I ’ve been fair with the people.. The request for the elections: was put through 
the block managers by the farm group. Jt went through Toyama.

Then, the Administration was very anxious to terminate the farm workers:. We spoke 
against that. We thought we had been able to convice Hr. Best"and that i f  the termination 
was to take place, i t  would be gradual. However, the next day /oh October 2&[ he le f t 
for San Francisco. During his absence, with his signature, came a statement? "All farm  
workers are terminated as of October J9.w I, don't think th is is  in the minutes of the 
October 26 meeting.

Naturally, after we had had the meeting with Hr. Best we made, reports to the rer 
presentatives and to the farm group in particular. That such, a statement came out the 
following day threw suspicion on Administrative sincerity. Our immediate feeling was. 
distrust of Hr. Best.

So when Hr. Hyer came we fe lt  we had to show that we had support so that Hr. Myer 
could see with his own eyes the support we had. That was our paramount intention.

(X asked why the Negotiating Committee had asked Di llon Myer to dismiss Mr. Best.)

We fe lt  that i f  a request were made to get rid of Hr. Best, Hr. Hyer would investi�
gate the matter. If he were investigated and remained, we could, t e l l  the people that an 
investigation had been made and that his position is vindicated. We asked for the re�
signations of Best, Ummer (head of Operations! Sachs, Lummer and Jones (Mess Operations), 
and Pedicord.

Jones was thrown out of Santa Anita. He was caught in some kind of scandal there.
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The request to remove the.i. Caucasian Staff from the, hospital cpe hgsplr
ta t employees. I don't think they’d tike to say that, hut l t Ks the truth.

One point J icant to wake dea r  was their feeling was that Ijf the. Caucasian doctors 
and nurses cute human enough to realize the. problem before them and one (fitting to work 
for the benefit of the people, I t  would have been a lt /tight%

Recognition of Negotiating Committee ByAdministrati on

(1 then asked Kunitani what actual assurance Bes:t had giyen the Negotiating 
Committee of recognition — that is, what prompted h is statement to the JD ĵhyp $ha that 
the committee had been recognized.!

Best sold, "T would Aecognlze any committee qa group of committees.., 1 don't care 
how good the oAganlzatlon Is. " he made the same statement when Mr. MyeA was. there.

Murder indictment;

I have seen the statement myself, accusing me of murder and conspiracy of musdeA 
and asking the county g/iand jury to Indict me. One thing, X am mo Ac, or less, on the look�
out foA a frame-up. I'm playing safe and am going to have a ImycA come. In and go over 
the situation. I f they try  to connect me with this: I'm going to have a real dtssllluslgn- 
ment In American democracy'.

Vis i t of Spani sh Consul on November 3 ;

(I have no data at all on this: visit and the consu l's talk with- the Negotiating 
Committee, so X asked Kunitani about i t X

I think he came mainly to check up gn the November J demonstration. tie also asked 
about the auto accident ~ and the rest was of a personal nature. We did explain the 
situation to him. V also explained the proceedings of the conference with Mr. Myer.

That was one of the most amicable meetings we ever had. The. atmosphere In camp 
(immediately after November l) was very'amicable. We had just had the celebration of 
Weill Setsu too.

tie asked, "Is I t  a l l  right for me to leave?" I to ld him frankly that everything was. 
under control. Then when he came back again /lifter the November 4 "incident^/ ne was. 
rather peeved with us.

Possibility of Returning Stockade Detainees from Sa nta Fe:

(Kunitani then asked me if X would do something for  him.. I' asked what it was* He 
said that the "people in camp" were very anxious to  have those persons: who were sent to 
Santa Fe recently^ returned to camp. He wondered if  X could find out what chance they 
had. I said it was not likely that I. could find ou t anything, but I would try.)

OuA release Is unconditional (the citizens* released after the hunger strike).. They 
were sent to Santa fe just because they were aliens, tiow could their return to Tule Lake 
be expedited?"

We (Negotiating committee) haven't been disbanded officially.. We want to disband. 
Until the Santa fe question Is cleared up T don't dare take a forward step.

Mr. Best promised us In front of Wayne Collins that he's willing to make any re�
commendations pertaining to these Issel returning to the camp.

/T. These men may have been sent to Santa Fe in Aug ust, for which month my notes have 
been lost. They may be the men referred to byHich i  Weglyn, "Years of Infamy", 
p.213./
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The people, have, a vexy flxm Idea that the Issel sent to Santa fe axe just as 
Innocent as. the. Nisei xeleased outxlght, J. know one. ox two families, have, x^eelved 
lettexs, that the. Justice Ve.pasutme.wt Is wetting to xetuxn them,

Resegregation;

(Kunitani remarked that if the Santa Re matter were  cleared up there would be peace 
in camp. Knowing that this; is not the "view of the  resegregation pressure group, I re�
marked that in my_ opinion, real order could not co me without a separation of those who 
truly desired repatriation and the fencer-sitters. I: wanted to get his; reaction, particu�
larly since he had made no mention of resegregation  and "status:” so far* The minutes of 
meetings in my possession are full of impassioned s peeches by him pn these topics.X

When xeAegxe.gatA.on staxted out  ̂a lt  xlght, We had to have a eteax status;. Being 
that thexe wexe so many fence-slttexs, the people who came In wexe foxced Into a position 
that looked queex to them at the time,

Howevex, some of the people who axe xunnlng the xesegxegatlon gxoup (now), axe mpxe 
ox less doing I t  fox thelx own genexal benefit..

I pxedlct that ¿ft you stay  hexe six months long ex you w ill see the xesegxegatlonlsts 
Split up Into at least thxee dlffexent gXoupS, (X said X did not understand f but Kunitani 
refused to elaborate,)

November 4 Meeting of Kaihyo Sha Kai:

(I asked Kunitani to give me an account of what rea lly happened at this meeting 
and what his intentions were at that time,)

Oux main object was to elect oux permanent committeemen, Pxeylous. to that we had 
had a meeting and I t  was suggested that capable pexsons fxom thelx xespeetlye. blocks, should 
be nominated fxom the block people {¡ox the seven ox eight committees we wexe. to have.
This was s t i l l  to be appxoved by the Admlnls.txatlon and. by the people.

At the same time, I f any pexsons who wexe chosen wexe not capablef I t  would be en- 
tlxe ly up to the llbexty of the people to xefuse them. If the people wanted some othex 
committeemen, qn. i wished to subtract a comrolttee, th is was also up to them.

At the same time, I t  was oux slncexe des,lxe to xeslgn because we w&xe only a tempgxaxy 
gxoup. Aftex oux xeslgnatlon, what would take place aftex the body was, xecogwczed was 
up to them. The Admlnlstxatlon and the people might have many suggestions, The ewtlxe 
body o$ the Valhyo Sha Kal Intended to xeslgn ana be xeptaced.

That night, we wexe choosing the names of the pexmanent committee membexs fxom nomlr 
nations that had been submitted by the xesldents. oft the blocks.. We selected the nameŝ  gf 
people whom we thought would be capable.

That night we had a so-called committee to choose fxom the nomination l is ts ,  Aftex 
the committee membexs had f i l led  In the names, they asked the block xepxesentatlves fox 
thelx appxoval. The only thing le f t  to do was to bxlng th is up to the Admlnlstxatlon fox 
thelx appxoval. We also Intended to have the mass meeting /Scheduled for November 137" 
and explain this to the people.

Kunitani continued his narration;

The people signed two xes,otuitions expxesslng thelx whole-heaxted suppoxt of the 
block xepxesentatlves and of the negotiating Body,

Aftex the Negotiating Committee was put on the spot and was hunted down by the Axmy, 
the xemalnlng block xepxes entatlv es didn't feel they should elect any othex body until 
the Incident was. satisfactoxlly closed. So they felt they shouldn't elect any committee 
to negotiate with the WRA and the Axmy and that was the gxeatest d iff icu lty . So as a 
substitute they had the so-called, I believe I t  Is txanslated Cooxdlnatlng Committee, but 
that xeally Isn 't a pxopex name, on which wexe Muxakaml, Shlgemltsu, and Uno. They made 
themselves cleax that they would not negotiate except thxough the Negotiating Committee.
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We could have, kept on hiding.. Bat we fielt I t  was ion. the Interest of the. people 
to give ours.elves, up. The main reason we gave ourselves, up, mi. that pun f i r s t  resQlu  ̂
tlon ( •ftie pe tttion of November 131 mi* vague. and Just slated that the people were 
supporting the Negotiating Committee., the second resolution (Noyeipber 3G). stated pus 
position mone cleanly.,

Tt was In that resolution that we stated that we wanted a l l  thè s ta if tQ resign.

(I asked respectfully, what the. reason for this: d emand wasJ  

Reason for Asking Resignation of all i|RA Personnel  ;

The reason we wanted a ll the sta ff here before November J to resign; the point 
Is that the people were fed up with, the Administration., They were, more or less under the 
Impression that WKA officials were under the Influence of Mr., Best and had taken over 
Mr. Best's unfavorableness.. If there were some clear thinking and decent minded persons,, 
we thought that by this, time some step would have, been taken whereby' the situation would 
have been cleared and the Negotiating Committee vindicated.

We were In hiding and these things were brought to us.

¿T asked what role the Planning Bbard had p layed^

That was a leftover of the pre-segregatlon days.. I t was like a c ity  council. In�
stead of the block managers the planning board functioned In that capacity.  ̂ The planning 
board was a l l  Issel, since the council could only be Nisei. This, body was In a sad 
state when we got here.

/T  asked how the ACLU had been approached^

That was Instituted by the people In the colony, especially by Mr. ypkota. be 
suggested I t .

All along we knew what the Administration was doing toward us, was: an Invasion of 
our constitutional rights. All our mall was censored. We could not In itia te anything 
like that.

from the very beginning, I've maintained that anything we have, done wasn't any 
too radical or against our constitutional rights, As chairman of the committee X con�
ducted the job In a correct manner. And the job was d iff icu lt becuase. the people didn't 
understand.

Hunger Strike;

The motive for the second str ike was about the same as the f ir s t one. We had been 
promised from way back that we'd be released In the near future. I was called Into 
Mr. Best's office and fed the same thing. At the end, the boys would say to me, "What's 
the use to go to see him? His promises don't hold water."

By the time the str ike started we were told plainly that by the end of June the 
stockade would be liquidated. I even asked Mr. Best for his Interpretation of the word 
"liquidate." I t  wasn't Impossible that he might mean to liquidate the existing stockade 
and put us In another.

The plaster board was put up.2 Things were bad enough without being accused of 
murder. Mr. Best Insinuated that, and said that some people In camp had told him that 
I had something to do with the murder.

¿1.  The Planning Board had seryed pre-segregation Tule  Lake as a kind of Issei 

community counci l^

J_2. After the Noma murder the authorities hung heavy  plaster board on the stockade

fence so that no one could communicate with or even  see the men in the stockade.
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Of cours,e the mail was ¿.topped. That was. after Noma's death. They even 
refused to bring out food to the. goto... I t  was. a ll  thes.e things combined. Oulu  motive 
never was so much, oust Atelease but rather to prove oua  Innocence. We wanted some sta te�
ment from the Administration. t f  accused, we wanted proof of our gu ilt. We wanted to 
be tried. They' even accused us of giving notes to the driven (of the wagon which de- 
liyered food).

Sachs:

When we started the second hunger str ike around June 13\  he (Sachs) came into 
the Stockade for the f ir s t time in his; l i f e  and told us how hard he was working for us.
He told us, "You might think I'm a son of a bitch, pardon the language, but some day 
you'll find out how much I  work for you.." He was trying his best to show his kindly in�
tentions to the stockade boys.

The l i s t  of August - That was the f i r s t  tone we were allowed to see our families
- except for the case of Mrs. Vamada. On August II, Mr. AkasTni saw his wife and children.
(Howeyer, George was not allowed to see Joyce and h is newborn child *1

Mr. Besig suggested to the Administration that some visiting day should be 
allowed because even pentitentiary criminals were allowed visits.. Mr. Best sjxid i t  was 
his jurisdiction and he would not allow i t .

Kunitani Interrogated on Noma Harder:

At the Modoc County ja i l I made this, statement, "It would be very hard to 
apprehend the murderer in th is camp. There is  no cooperation between the Caucasian per�
sonnel and the Japanese. The chief reason is  the great fence that Mr. Best has put up 
at government expense."

One of the men in Internal Security was quite a decent fellow. He. said the he
would like to be more friendly with the Japanese but the rules did not allow i t .  I t is
an order from Mr. Sachs that the Internal Security carry guns, at a l l  times.

I found it interesting that Hr. Kunitani did not vo lunteer a single remark, 
about the repatriates, nor did he mention any antip athy which the incoming segregees felt 
toward the "fence-sitters." It should be noted that  he avoided telling me of the "per�
sonal matter" which he discussed with the Spanish C onsul on November 3. His prophesy 
of a split among the resegregants is something I wi ll keep in mind.

He appears to have considerable respect for Dr, Osi er, and remarked that he had 
talked matters over frequently with him before the outbreak of the "trouble". Osier had 
promised to do what he could to make Best "see the situation". However, says. Kunitani, 
Osier is weak and doesn*t get the ear of the Admini stration.

Kunitani said he will give me his copies of the Dai hyo Sha Kai minutes in a 
month or two, when he has them corrected, the lost parts fixed up and in good shape.

/T. One of us made a mistake here. The second hunge r strike began on July 19^7 

ri.  "Pardon the language" was addressed to me. R.H/T"
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//! did not yisft Geprge Kunitani. agsih until Octo ber 19.... My  long %eŝ s«ion̂  other
ex-stockade detainees consumed a great deal pf time  and, after September 21, when Hr.
Yarnsshita showed me the second Resagregationist pe tition and pamphlet, X. concentrated on 
yiSiting a great yariety of respondents to obtain t heir reactions to the petition, Mean�
while, I heard a few yague rumors that Abe. and Kun itani were not getting along well with 
the Resegregatipnists and on October 4 (p. 10), Mr,  Robertson told me that Dr. Osier sus— 
pected that Abe and Kunitani had pulled away from t he Resegregation Group. On October 9, 
(p. 15) however, Mrs. Tsuchikawa, really let me hav e itT7

OCTOBER 9, 1944

TALK WITH MRS, TSUCHIKAWA ON KUNITANI

The Abe-Kunitani Schism

For weeks I haye wanted tp know if there is any tru th. in the pumpr that Abe and Kuni�
tani haye broken with the Resegregation Group. As a  chance shot I asked Mrs. Tsuchfkawa 
whether she thought it would be all right if I went  to see George again sometime in the. 
near future.

Welt, we've been beaming bad things about Geonge. I t seems the people tn his block, 
an e tnying to kick him out.

In a May Rev, A be and Geonge ana outcasts noM.

We gave, them iu ll coopenation. We thought we owed them gini.., When they came, out oí 
the, stockade, they didn't ¿Iva up to thein puApose.f and gini, and' coopenation. Th&jf ineAC. 
independent. They took steps to t ie  up with Jada.

When theme we/te. those indictment numons , , , Tada, Abe and Kunitani' spnead the numons. 
and tnled to get the Kesegnegatlon Gnoup to put up the money ion Tada, They said they 
Mould put up the money ion Tada i'i he neatly needed i t ,  but he wasn't a memben . , . QÍ 
counse, the Kesegnegatlon Gnoup didn't do th is in a meeting but that Mas. Mhat Mas in the aim.

Tada didn't take action with us,, He Mas n 't Japanese.

We knew the indictment business Mas iishy anyway. He Manted qua . iinanclal suppont..

Certain people Mho had done a lo t to get Mm. Besig heme Ment to Kunitani and said,
"Vou and Rev. Abe one membens. oí the Kesegnegatlon Gnoup. And Me'me sonny becuase H  you 
take action Mlth Mm. Tada, we cannot suppont you.,1'

Geonge and Rev. Abe said, "You fiolks one too damn nannoM minded."

I t Mas just a numon anyMay, You didn't knoM Mhat Mm, Tada is  up to.

So Geonge and A be one outcas.ts,,

Besides, they should have published a statement as soon as they got out (of the stock�
ade) , thanking the people ion iheln suppont and ion the money. But they didn't give a Mond 
oi thanks.

Instead oi thanking the Saihan-iin-kai, the "Tnlal Committee" (Mrs. Tsuchikawa refers 
to the group of relatiyes and friends who called in  the ACLU)_ they didn't even think oi th is. 
In a lo t  oi instances, they didn't l ive  up to Japanese mannens.

They think Me took the Mnong action and they believe evenything Tada says. Even Rev. 
Abe, none oi his congnegation go to see him. They say he's too damn conceited.

We think Novemben 4 /when the Army took control of Tule Lake/ Mas these, boys’ iault.
They tnied to onganize the Mhole centen Mhen they didn't even know Mhat kind oí people the 
centen mos composed oí. Tí one oi them Mas. elected to a positionf one. oi the othens Mould 
be jealous and Mould inu. They should have, considened these things. They Mene too ambitious 
. . .Oi counse, Me always say that WKA caused the miot. . .But i i  these boys hadn't been so 
ambitious. . .
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The least they should bay Zb to bay to the poeple: "Van to oua  caneleAbneAS and 
youth we weAe sonAy to cause buck a distuAbance among you.”

Out ofi countesy Rev. Abe should have done that, 0{, counse, we can't outbpeak and
abk him to do i t ,  but he ought to. He didn't Hive up to oua  expectation.

11 they had btayed quiet i t  would have been a l l  night but they took bides night away 
with Tada.

(I'd certainly like to get George Kunitani's versio n of this story, however, I think 
it will have to be done very carefully. In time I'l l have to talk to Mr. Tada. It's too 
dangerous to try to contact him now.)

OCTOBER 19, 1944

CALL ON KUNITANI

Decided to risk the possibility of being seen by th e Tsuchikawas and called on George 
today. I found him friendlier than at my last vis.i t. One of the ex-stockade internees,
Mr. Yoneda, was also present. I started out on the right foot by congratulating George on 
the accuracy of his prediction about the coming spl it in the Resegregati'on Group. Yoneda, 
George, and I talked for about two hours, and thoug h much of the conversation was carried 
on in Japanese style, such as discussing individual s whose names were not mentioned, I got 
along better than I had anticipated. George did not  seem concerned about my  visiting the 
Tsuchikawas. Throughout the conversation, it was ap parent that George still regards him�
self as a very important man.

I made an oblique reference to the difficulties of my present position, remarking 
that it is tough enough to study a camp divided int o two groups and that when additional 
splits occur, my work becomes such that only an opt imist would attempt ft, I made no un�
complimentary remarks about the Resegregationist le aders, but George and his; wife expressed 
their attitudes in several instances.

George said with determination:

Only definite btatub &oa th is camp w ill bolve the question.. That's why' W.e bApught 
the point up in the meeting with Best and Myen.

On the question of the return of the Santa Ee inter nees, and Best's promise about the 
Department of Justice, he said:

1 think Bebt is  holding o£i &Aom day to day. tie doesn't know what to dp.

Mr. Yoneda asked me if it were true that Mr. Black is leaving the center. I said I 
did not know.

I asked George if he thought that the renunciation of citizenship would have any signi�
ficant effect on camp attitudes. He thought not. Ho wever, it depends, said he, on how; the 
statements are made in it. He remarked jokingly tha t he guessed the government would not 
approve his application. They'll faiguAe they betteA keep a guy like  me hene i pa the donation.

I then asked about the yakuza (.the organized gambl ing gangs of Japan),
Geoge said he knew quite a bit about them but could  not speak with any authority.

/T. Several respondents had hinted that Mr. Tada ra n a gambling house. Some had referred 
to "the gamblers". I hoped that by asking about the  yakuza I might get a little more in�
formation. I didn't. By mid-November, however, many  persons spoke openly of the "gamblers", 
young men who were supposed to be followers of Kuni tani and Tada.T
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The whole, thing lucks authenticity. These, people, existed, but as to the build up 
about them, I t  varies according to the authors.

George remarked that the stories were not unlike th e way stories grew around such 
people as Daniel Boone.

Shimizu Jirocho, the most notorious example oh th is group, died only about 40 ox.
50 years ago - axound 1S95, added Yoneda, who became quite interested in the di scussion 
and promised to look up the subject in a Japanese e ncyclopedia and bring it to George for 
him to translate for me. George continued,

They homed a code among themselves. I t's  haxd fax outsiders to understand them.

Even X can't understand some oh thelx ideas, said Yoneda.

George told me that the code of the yakuza wasi dif ferent from that of bushido. On 
the whole, the gamblers organized in small groups, scattered about the country. On occasions, 
however, they would form alliances, if they thought  it necessary. The head of one clan 
would meet the head of another clan and exchange cu ps of sake, something like the American 
Indians smoking a peace pipe. George also corrobora ted a statement made by Reverend Aramaki, 
that there were a considerable number of ryonin, sa murai who had lost their lords, in the 
group.

Santa Fe Hatter:

George now showed me two letters, one from Mr. Fren ch to Mr. Best, stating that the 
Department of Justice would be quite willing to ret urn the internees to Tule Lake, if Best 
approved, and another from the Department of Justic e stating that the return of the internees 
was up to the WRA. George said that he could assure  me that most of the families of the in�
ternees in this camp were determined not to go to C rystal City under any pressure.

Honestly speaking, T don't want to cause any i l l  tension, but going back to Japanese 
psychology, whenever, you can hind no other alternative, you may have to take strong measures. 
I t  w ill be. pretty hard to do anything else than to take action embarrassing to the WRA here.

I think Mr. Best knows that the return oh the men would bring about better h&&Hng in 
the center. But ih he ¿ee£6 l ike playing faxy with us, I can play faxy with him.

I think he was told by Myer to stay out oh the Santa Fe trouble. I think he has s tr ic t 
orders ĥ om Myer that the failure Santa Fe business w ill be handled by Myer himselh.

The Matter of Meeting with Myer on November 1 1943:

Mr. Zimmer was in control. The harm group went to see him. Koto, Nomura and others 
went to see him. Zimmer made out the reply - a type-written statement that Mr. Myer would 
see us on November 2, at 2:00 p.m., that is ,  he would see the hurrn committee.

Koto said he wasn't a representative o\ the hurm group and. that the Negotiating 
Committee wanted to see Mr. Myer. So he just refused. So we had to make the other arrange�
ment to see Mr. Myer. This could have been the work oh Zimmer and Best and not Myer.

Previous Interview of Best and Farm Group:

Best to ld the harm group to go back to work - or else. So they called upon the 
people to fam an organization to deal with the situation. I have a resolution dram up 
by the harm group and the block managers - to give whole-hearted support to the newly 
elected body. There is  also a statement ĥ om the harm group.
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Post November 1 Sentiments:

We were very much satisfied  with Best'* and Myer's statements. In accordance with 
their statements cue toeAe going ahead to fiorm thlA permanent body. “Hie November 4th in �
cident and the Vaihyo Sha have no connecting ¿ink.

The Administration, being given the mong impression a t the Atari, mnted to Atick 
to this wrong conviction.

Food Taken from Warehouse on November 4, 1943:

The boyA in the warehouse brought in an itemized l is t  ofi the thingA taken ¿rom the 
warehouse to Koto, The immediate reaction ofi the people woa, "Out  ood is  bad enough, i£ 
they take more away (to feed the harvesters) i t 1a going to get worse."

Yoneda suggested that I check with the railroad and  bus companies to settle the matter 
as to whether a group of harvesters was really comi ng into Tule Lake on the night of Novem�
ber 4.

Sokoku Kenkyu:

At another point in the conversation, George remark ed that now "Best didn't know 
what to do with this new bunch who were forming the Sokoku Kenkyu« 4 Be didn't know whether 
to le t  them go ahead or whether to pick up the leaders.

OCTOBER 26, 1944

TALK WITH GEORGE KUNITANI

Took over the minutes /gaihyo Sha Kal7  which I want  checked, planning to stay just a 
short while. But George was very communicative, so I remained for the greater part of the 
afternoon.

George says that the Internal Security has the copi es of the Japanese minutes so he 
can help me only by memory. He looked over my copy of the minutes briefly and remarked 
that several things needed changing.

He also informed me that he had heard that Murakami , the #1 inu, is in Heart Mountain, 
He also remarked that when he had straightened out the Santa Fe problem which is keeping him 
very busy, he will have time to hunt out atid prepa re a good many documents for me. He 
pulled out some things hidden in his house and went  over them, giving me  the following docu�
ments to copy:

Petition for Release of the Hunger Strikers:

(This is the petition which was circulated in July which, Mr. Kurihara told me, caused 
him to contact Mr. Best and get the promise of rele ase in a month. This petition was never 
handed in. Kunitani said that it had been signed by  about 8,000 people. This may well be 
the truth, because at the time this was done, senti ment was strongly behind release of the 
hunger strikers.)

PETITION
BY THE RESIDENTS OF THE TULE LAKE CENTER 
TO THE PROJECT DIRECTOR, R. BEST REGARDING 
THE RELEASE OF THE FOURTEEN RESIDENTS 
CONFINED IN THE STOCKADE WHO ARE ON A 
HUNGER STRIKE FOR THEIR RELEASE

_/T. I had been given a copy of the minutes by Mr, Sasaki, Chairman of the Coordinating 
Committee ,7
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We were shocked to learn that fourteen residents co nfined in the stockade are on a 
Hunger Strike for their release and return to this center. The Hunger Strike is on the 
10th day on Friday, July 28, 1944.

Naturally we, as members of the Japanese race, are very worried and anxious about 
the lives of our racial brothers. Already several p ersons have collapsed from hunger.
If any or several of our racial brothers should die  on account of the Hunger Strike, we 
all would feel deeply grieved. Reverse the case; su ppose Americans in an internment camp 
in Japan should die on a Hunger Strike, how would y ou feel? Would not the American people 
be deeply grieved? So will we if our racial brother s die of a Hunger Strike.

Therefore, we, the residents of Tule Lake Center, r equest you, Hr. Raymond Best, to 
be merciful to our racial brothers and release the fourteen persons on a Hunger Strike from 
the stockade. Your mercy will never be forgotten.

Mr. Kunitani now showed me the original of a letter  signed by Hr. Best, remarking 
that if the authorities had gotten hold of it they would certainly have confiscated it. The 
letter, said Mr. Kunitani, was given to Mr. Nomura who is now in Santa Fe.

(Heading)

War Relocation Authority 
Tule Lake Center 

Newell, California

November 4, 1943

To whom it may concern:

Immediately following the incident at the hospital wherein Dr, Pedicord was beaten by 
some unknown group of men, Director Myer and Dr. Pe dicord agreed that doctors on the appoint�
ive staff and the appointive staff of nurses were t o be removed from further duty at the 
hospital. Federal regulations require that a hospit al administrator must be responsible for 
government property and narcotics. In accordance th erewith Nurse Shipps has been detailed 
as hospital administrator. There are no facts to th e rumor that Dr. Pedicord will return to 
the Tule Lake hospital.

s/ R.R. Best
Project Director

Food:

"You can ask any penson hene whethen they even got ponk on chicken pneon to Novemben 4."

Garbage and Coal Crews Return to Work;

George made quite a point of the fact that the Daih yo Sha had gotten the garbage and 
coal crews to go back to work, showing me  the annou ncement in the Tulean Dispatch of November 
9. They had, however, not succeeded with the wareho use workers.

The Anmy, howeven, wished only about 25 oft the wanehouse men to go back to wonk. 98 
men had been wonking ontgtnatty. The Anmy thought that 25 men could do a l l  the wonk, But 
in thein estimate the Anmy did not considen (the men needed) {¡on unloading and maintenance.
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Fnom Japanese psychology, their point otJ view would be Impossible, fio/i us, to come 
back and te l l  the gnoup that only 25 ofi the 9J could be picked out and approved by the. 
FBI, MRA and the Anmy. That would have le f t  a queen Impnesslon on those picked, The ne- 
malnlng people would be thinking they were Inu on Infionmens. Me stressed that point,"

I asked George if the Army had gotten any of the wa rehouse workers to go back to work 
and he said he didn't think so. (However, as I reca ll, the demands of certain warehouse 
boys to go back to work was one of the reasons give n by the Divisional Responsible Hen in 
late December and January for initiating the proced ure which broke the status quo,).

Resolution Made by the Block Managers;

It appears that there are no English copies of the resolutions passed by the Block 
Managers and the Harm group. These are important do cuments with regard to the legitimacy 
of the Daihyo Sha's position. Kunitani had copies i n Japanese and translated them for me 
which, I reckon, is the best thing I can get now. X  am planning an interview with Mr. 
Fujimoto who was. a big man in Civic Organizations and (I am told), an antl-Daihyo Sha man to 
get his version.1

Block Managers;

Dated - October 16, 1943 (day after the fatm accide nt)

(oral translation by George. Kunitani).

Me, the Block Managers, In a body, regarding the accident oh October 15, express our 
imquatt^ed suppont oh the resolution drawn up as, a result oh the Tam Markers* Genenal 
Meetcng and iuntheJmone negandlng the solution oh th is problem, we are requesting that the 
MRA director (Myer) and the Spanish Consul v is i t  hene,

. th is grand opportunity, we the people o\J th is centen, concennlng the Improvement
Ifv^g conditions In th is centen and a l l  the problems pentalnlng to the people oh th is

centen, and for these neasons, we one asking the people's wholeshearted cooperation In this 
nequest, r

Resolution of the Farm Group;

Dated - October 15, 1943

As a nesult oh the automobile mishap on Octoben 15, there were many pensons Injured, 
ike neason oh th is happening oh th is Incident might be directly traced to the hact that the. 
Ac^n^tra^on has been using many mlnons. This employment oh mino ns should be ahhected bu 
the chsld labon amendment oh the Constitution, vy ^

Here George left off a literal translation and said : "They give OS a dined COUS.e oh 
the auto accident because oh lax ity on the pant oh the Administration to take some definite 
step pneventing the pnevlous accident (the fire truck accident).

He then returned to a literal translation:

ccncmstances might have been, we h^cl that absolute responsibility nests.
With the MRA Administration hene. In onden to compensate In the best possible way to the 
pensons who were the. victims oh th is mishap, we should nequest and demand hen legitimate 
action hnom the Administration and also to pnevent any such happenings In the hutune we wish 
to bmng about the solution of various other pnoblems In the centen. This pnoblem should be 
the concern oh a l l  the residents oh th is centen. Me nesolve to make th is a center-wide ahhdln 
ana we, the Farm Markers, w ill not netunn to oun places oh employment until oun nequest hon 
such is  gnanted hully,  ̂ 0

J-T* 1 was able to bave a long interview with Mr. Fuj imoto on January 8, 1945 (See Fieldnotes).7
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Dai Nippon Seinen—dan:

Since George seemed to be in an excellent mood, I t hought I ’d risk a remark on the 
rumors about Reverend Abe's organization of the Dai  Nippon Seirien-dan. George denied that 
Abe was doing any such thing, saying that he was on  excellent terms with Abe and that if 
Abe were forming such an organization, he, George, would certainly" know about it. He re- 
marked that Abe had had a young men ’s organization in San Francisco, called the Dal Nippon 
Seinen-dan and that this may have started this pres ent rumor.

Role Played by Hawaiian-born Japanese in November I ncident;

George was most insistent that the Daihyo Sha Kal h ad not been composed of or supported 
by Hawaiian—born Japanese. He also took umbrage bec ause of my' remark that many Hawaiian- 
born Japanese stood up for their rights'. r’A iteh. all, " said he, "T OXIS boh. Yi hehei"

OCTOBER 27, 1944

Jpn  the next day, October 27, Mr. Kato, an ex-stockade  detainee and ardent young Resegre�
gationist who, like Kunitani, was interested in hav ing the Issei who had been interned in 
Santa Fe returned to their families at Tule Lake, c riticized Reverend Abe and Jir, Kunitani 

at length^/

Abe and Kunitani should heallze that the. people Mho heally supported us Mere the people 
ioh. the status quo. The status quo people ieel that they cannot get along Mlth the people 
Mho do not Mant to go to Japan.

Oi couhse, Mhen Geonge Kunitani met Mh,. Hyer he stated the neceAAlty oi a Reseghegatlon 
Vnogtiam. This ghoup, the Res eg legation Vh.ogh.rn, Mehe the ones Mho heally Auppohted us.
They gave money to hire the lawyer ior us.. The Immediate families had a lo t  to do Mlth I t 
too.

Reverand Abe Ignohed a l l  that. tie never expressed thanks oi any nature. tiatuhally, the 
people Mho Auppohted him, got phetty mad about I t .  They (Abe and Kunitani) A t i l l  think the 
Mhole colony Is Auppohtlng them.

In a time oi chlsls like this Me must stick together. We ahe not supposed to co-opehate 
Mlth the Admlnlsthatlon. That's going against the Mill oi the Japanese government, l i  you 
understand me.

Note: It is very interesting that both Kato and Mrs . Tsuchikawa criticize Kunitani for
attempting to ’’bring the whole camp into one.” It appears that this powerful demand for 
cleavage springs from the Resegregationist leaders.  That they criticize Kunitani for his 
desire for unity doesn’t necessarily mean that he i s advocating unity" now though-. It may 
just be one of the things they feel they can slam h im on politically, i.e., a weak point in 

his past platform.
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NOVEMBER, 1944

v ]_  On November 2Q? Kato again criticized Abe and Kuni tani, pf whQm he said,
"They do not want to bow thcui kea.d& and come. undeA iza , , , They {¡o/igothow much we had 
done $OA them*. Kato also told me that his group knew that many of theft plans were being 
reported to the Administration and he. knew who was  doing ft. f assumed he meant that Abe, 
Kunitanf, and theft friends were being inu (informe rs), But none of my respondents, fn 
October or Noyemher, told me  that the desegregation  Group had begun formally to expel cer—

°f their members, who, they claimed, were not behay fng like **true Japanese". (They 
probably began the expulsions: sometime fn mid—Noye mher *) Among those expelled were Kunitani, 
Abe, and a number of their friends.

I did not "visit Hr. Kunitani in November. I was pr eoccupied with attending and re�
porting on the "various Resegregationist ceremonies , with visiting my assaulted friend, Hr, 
Itabashi, and with getting information about the kn ifing of October 30, in which Hr. Kira's 
right hand man attacked the son of a man who had cr iticized Kira*'s tactics, X was also 
working very hard, preparing a lecture for a confer ence of the members of the. Evacuation and 
Resettlement Study which was to held in Salt Lake C ity from November 21 to December 7,

On the evening of November 20, fifty-six relatives of Issei members of the Daihyo Sha 
Kai, who had been interned, left Tule Lake for Crys tal City where they were to join their 
interned relatives. An elaborate farewell ceremony was held, in which the Resegregation 
Group, the Abe—Kunitani group, and the Ward VI lang uage school participated. On my return 
in December, I was told that when the farewells wer e over, Tetsiio Kodama, a judo champion 
and a friend of Kunitani, had approached Hr. Yamada , the danchoo or leader of the Hbkoku 
Seinen dan, and accused him of having called him an  inu. Yamada, who also had the black 
belt, ignored this challenge to fight,7
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DECEMBER 1944

/  1 returned to the center in December, my anti^Res egregationist friends were
delighted to tell me about the encounter, X did not  visit Kunitani until December 11 
but on December 8, Mrs. Deschin, a very competent s ocial worker on the WRA staff,7 told me 
that she had had several interviews with Kunitani r egarding his clothing allowance grants.

?Jpo^nte^ out to that ±n making this request he was  asking for special priveleges. H
said that he would be willing to take a job (which would make the clothing allowance un- 
necessary) which would help the people in the colon y. Mrs. Deschin is seriously thinking 
of giving him a job in Social Welfare, which she co nsiders would he very good for him, 
psychologically, providing that the other evacuee e mployees in Social Welfare would not be 
too afraid of him and providing that he had suffici ent respect and prestige with the people

J-  °n December 9, I discussed the Kodama^-Yamada inte rchange with the Tsuchikawas. They 
denounced Mr. Tada and the gamblers and also hinted  that Kunitani and Tada were inu. .Mrs. 
Tsuchikawa said, Tada, Kunltans, and the stockade, roughnecks arc go Jung to see Mr. Best 
SO Ofyten. On the same day I asked Mr. Wakida, a good friend o f mine, whether he thought 
Reverend Abe and Kunitani were connected with gambl ers. He replied; «Abe, Kunitani, and 
Tada and the rest were together at that funeral.'' But when I asked Mr. Wakida about the 
Kodama Yamada encounter, he smiled happily and said ; '' Vamada couldn't light. The other 
gang was too bsg .y

L  0n December 11, I called on_Mrs. Yamashita, the wi fe of one of the most important 
leaders of the Resegregationists^/ She told me; «The boy* are not going to Stand lor th is 
mucin, longer ]_  by which she meant. that some of the Hokoku youths  were ready and eaeer to 
use force against the *gamblers_V.

I t  a l l  started with the Jomel, the withdrawal. They were told /""by Resegregationist 
leaders/ that they were not Japanese and were asked to withdraw (from the organization). 
They got sore, Three or Jour ofa them came to Mr. Tsuchikawa, demanding why they were with�
drawn firom the organization. T think th is Is the cause oft I t  a ll.

My husband says he can't understand why they take Mr.. Tada'* or Kodama'* word ior I t .
He says them words don't mean nothing to them..
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DECEMBER 11, 1944

TALK WITH MR. KUNITANI

r I was, of course, very interested in obtaining Hr. Kunitani’s view about the inter�
change between Kodama and Yamada, I also wanted to learn more about members being asked 
to withdraw from the Resegregationist Groups: "beca use they were not Japanese . But I 
thought it might be crude and f,not Japanese" to as k specific questions, so I listened and 

hoped Mr, Kunitani would reveal his sentiments indi rectly-jT

Ur* Kunitani was in a very af fabJLemiood. He had g one pyer all the DaiftyP minutes., 
for me and pointed out errors in the margin. That i s, he*d gone oyer all those held hefpre 
he had to hide. He is going to have the others chec ked by m en present at the later meetings. 
I asked him to clear up some of the quest ions: lit . Nlshimoto had rained the conference/

about the October 27 'meeting with. Best. He compli ed willingly.

Firing the farm Workers

U Mr. Best hadn't fired the, farm workers. —  We realized that i f  the. farm acreage  ̂ was, 
to be curtailed, some voon.he.nA had to he. terminated, We, asked Mr, Best not to te.nm.nate. 
them /light away hat he. ju st went ahead and did It,.

Mr. Kashlma’s Funeral

The. Japanese. people feel very honored to have. people take, such. a dlJiect in terest In a 
blhth on. death. However, they have, a te.nde.ne.yi to refuse oat o f modesty, CKunitnni is 
speaking of the widow’s statement to Mr. Best that she didn’ t wish a public funeral. ) SQ If 
Mr. Best had known Japanese psychology a t i t t l e  more thoroughly, there wo uldn t  have, been
that bad Reeling,

Mr. Vokota was closely attached to the Kashima (amity,, tie brought up the suggestion 
that the funeral should be on a centenwlde scale. I t was voted on and SO decided In a 
Vathyo Sha meeting,

Vokota was head of the Jikkóó^inn /Executive Committee/, and took an active pant in 
executing the funeral. My name was put in as head of the Sogi tin  ]_ Burial Seryfce 
Committee7. Anybody who was head of the VáihyúSha - T being the head, naturally my pgsir 
tion would he at the head, But actually the wbriTwas done by Mr, Vokota and his friends,

"Mr, Best was afraid of another outbreak, at that time. We explained that the funeral 
was considered a sacred thing and that there would he no trouble,

Those boys who lined up and attended the funeral - we didn't know they would, attend 
the funeral in that manner. The conspicuous point was they lined up and marched toward the 
funeral ground in m ilitary fashion,

1 asked Mr, Best la ter why didn't he le t  the people know he was going to have a picture 
taken, tie took the pictures without letting anyone know what he was. doing. The hoys thought 
he was taking the picture for propaganda purposes;.

The Block Manager Question on October 27, 1943

The people knew and the Administration knew that the. block managers, are more or less 
figureheads. They are just go-betweens between the Administration and the people. And 
when the time comes for any major grievance to he presented, whether i t  he. to the Admini 
tration or the Spanish Consul, the block managers should act only as go-betweens.



Kunitani, December 11, 1944 ^19-

Even now that hiding exists, The. people heel lb  theme should he. a centnal committee 
heme, the block managers should take no pint In IX..

The neason this, point came up  ̂ I f  they wene. put widen the Centnal Committee, supposing 
the block managed should step outside ob his capacity? The Centnal Committee would be able 
to quell such an attempt on the pant ofi the block managems.

Right now the Civic Onganimations has been taking steps cuntalllng the expenses, oh 
mannlages. Such things one not theln jobs.

We Intended to keep them (block, managers)" as htguAeheads. The only nesult oh that would 
be lh something came up that the Centnal Committee belt was/not theln. duty) the. Centnal 
Committee could, t e l l  them that the pnoblem should be widen the Centnal Committee.

The American Flag Batter

The American blng In the centen was bnought down by one oh the Boy Scouts.,. He belt 
that the blag oh any nation should command that much nespect, He beamed that �����nude 
boys would get hold oh I t  and tnample on It,. He took I t down.

Thene was a numon howeven, that somebody might team I t  down..

Theme Is a small gnoup oh young kids: In camp - 17 on J8 yeans, old nadlcals hnom Jenome. 
They came with, the laten gnoup and 1 think they weme sent heme just to get Aid oh Ikem. This, 
camp Is becoming a negulan dumping gnound.

Renunciation of Citizenship

I asked Mr. Kunitani what he thought about the renu nciation of citizenship.

I'm not going to nenounce mine.. Th a man doesn't have Japanese citizenship, lh he 
nenowices I t ,  h e 'll be without a countmy, (Mary Okita said the same thing this morning.)
I ' l l  t e l l  you th is much, When T did declane my Intention to ��� back, to Japan. I wouldn't 
want to bool th is countmy on evade any obligations In th is countmy by saylhg that l wanted 
to go back to Japan and then stay heme,,

Whateven the outcome, I shall go back, to Japan% The only thing Is., I  want to be honest 
with myselb.

Resegregation Group and Hokoku

[_  I then ̂ ventured to ask what he thought Resegregat ionists were trying to accomplish^/

What they'me tnylng to do Is veny ungentlemanly and veny cowandly\ l  think X can just 
about te l l  what they'me up to,

Thene one some people being expelled (from the Sokujl. Kikoku) no concnete neason. 
One man was expelled because he wonked unden Mm,. Ishlda znylng to get people out oh Ike 
stockade. Mow he's been teamed Inhonmen and expelled hnom membenshlp, Womse s t i l l ,  one oh 
the nesponslble men said th is In a wnltten statement and gave I t  to th is man,. He's neally 
angny.

j_  Kunitani would say no more, hut after this stateme nt, I no longer had any doubt that 
he was not on good terms with the leaders of the Re segregation Group./
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DECEMBER 12, 19.44

]_  On December 12 I visited Mr. Kata, who, like Mr, K unitani had been a very active 
member of the Daihyo Sha Kai and, like Runitarii| c onfined in the stockade. But Mr. Kato 
was now an enthusiastic member of the Resegregation  Group. He talked about many subjects, 
but at the end of our visit he saidj_/

Out oi the. 14 who came, out o£ the. stocka.de., only 4 ofi us one tn the, Bokoku. The /test 
one mo tie on Less against us% T don't cane to hean about what they one doing.

(Kato again told me about the Resegregation Group's  plan to make Abe a Shlj i (Advisor) 
and Kunitani a Dancho (group leader). He also said that all during the incident he had 
often not agreed with Kunitani but had supported hi m for the "sake. 0$ the incident."

In the stockade X utmost got tnto a itght with {¡oun fellows. But X said, ' X 'm not 
supponting Geonge on Revenend Abe., I'm supponting the incident..' X said, ' Once we one 
out ofa the stockade, ifa Revenend Abe and Geonge continue, X'm gotng my way* ' Because 
Geonge was the chainman X always wanted to see him my way.„ Geonge neally wanted the ne~ 
segnegation pnognam as you can see {¡nom the meeting with. Un% Best.

When he bnought out the statement thanking the people (statement has been sent along 
some time ago in notes) he didn't even show i t  tQ me. Be used my name without showing i t 
to me.

I asked Kato about the July hunger shrike in the st ockade.

Hunger Strike — July 1944

Thene was something faishy about afiten the hungen stn ike, Best was, always. glad to 
see Abe and Kunitani and he wouldn't see me. On Septemben 4 he soar Kunitani and Abe and 
Kagawa and on the 5th he saw me. Ton goodness sake, why doesn't he see jus  togethenJ

Not only that, when Wayne Collins came X to ld Revenend Abe and Geonge, 'Say', X think 
i t  would be a good idea i& X asked a Whitten apology &nom Mn. Best since he ju st said he 
made a blunden in putting as in the stockade.' But Revenend Abe said bluntly, 'This is 
no time. -

j_  1. It is worthy of note that when the Negotiating Committee met with. Mr* Best on 
October 26, 1943, their agenda included a request f or clarification of the status of 
Tule Lake residents; ' the question was raised of t he desireability of resegregation, 
involving the separation of Royals* or 'fence-sitte rs' from the genuinely 'disloyal' 
and sincere repatriates for whom Tule Lake had been  designed as a segregations center 

(See Thomas and Nishimoto, p. 125)/
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DECEMBER 15, 1944

/_ On December 15, Mr. Hamaguchi, one of those who h ad been expelled from the 
Resegregationist group, went to the Resegregationis t Headquarters in Block 54, accosted 
Tokuichi Matsubara, the nominal head to the Resegre gation Group, and demanded the reason 
for his expulsion. Mutsubara, according to report, gave him a rude reply. Hamaguchi 
thereupon seized a piece of wood from a nearby wood pile, Matsubara grabbed a mop? nnd 
the two men had at it in what must have been a stra nge parody of a samurai swprd duel. 
Although the fight lasted only a few minutes, stron g-arm boys from both, factions and a 
crowd of several hundred spectators assembled. Call ed on for an explanation, Hamaguchi 
made a speech., denouncing the Hokoku for gangster tactics and for the degregation of the 

true spirit of Japan.

The leaders of the Resegregation Group at once appr oached the high, ranking members of 
the Administration and told them that if proper ste ps were not taken immediately, they 
would take matters into their own hands. The Projec t Attorney told m e that they had said; 
uWe have 1,000 young men to call on, and had even h inted at the possibility of assassina�
tions. They also plastered the latrines and laundry  rooms with mimeographed statements to 
the effect that their "peaceful organization1* had been attacked by "gangsters1*,

The project police immediately arresied eleven men (evidently accused by the Resegre�
gationist leaders), and confined them in the Klamat h. Palls jail. Among these attested was 
Mr. Kodama, the black belt judo man and friend of K unitani*s, who had challenged Mr. Yamada, 
the leader of the Hokoku on the evening of October 30.

On December 18 I had a long talk with Mr. Yamashita , who was perhaps the most influen�
tial of the Resegregationist leaders, and with his wife, He made no reference to Kunitani 
although he did tell me that if tbe Administration did not take proper action and "¿fj once, 
ouk  oKganization has to stand up, they w ill give up theiK Lives,* Xi these gangsteAS get 
only a 90 day ja i l  sentence, the boys (Hbkoku). w ill do i t  , , , They*ll say, 1 Let's make 
big tKouble'."

Mrs. Yamashita interjected here; "I 'm. a^Kaid bombs won't be able to Stop them OK 
tanks. eitheK."

Later in the day, however, X talked again with. Mr.  Goodman, the Project Attorney, who 

told me;

I talked to GeoKge Kunitani and Tada today, I heaKd that they wanted to see me. so 
I sent the wad along that they could i f  they wanted to, So they erne up., X to ld them 
to get theiK witnesses together. T told, them X was, inteKested only in this, case, not in 
fighting among factions. T told them Thm veJiy soKxy i t ' s  taking so long but that X've 
chopped a ll otheK woKk to handle only th is case% I to ld them the incarnation Keceived 
waKKanted the issuance ofi waKKants, No man is: gu ilty  until he's. pKoven so. So they've 
gone out to get theiK witnesses. They say they could, b/iing in 5d but T told them a iew 
good ones - actual eye-witnesses would, be betteK than many pooK confusing ones.. V also 
to ld them that they could klKe a lawyeK ifi they chose, but that would (hag out the case.

They told me theiK gKoup says* "Unless those guys ajte le t  out and le t  out quickly, 
we won't be Kesponsible ¿ok what happens."

I said; "You can te l l  those guys Cok me that th is w ill be a tn ia l on the faacts. We 
don't want any witnesses who aKe not eye-witnesses.
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The Abe and Kunttant group keep tearing them (the Sokuji.) down, saying, ’’This i s 
a violation of ¿cm.,”

The. guy whose most worried tA Wilson (Head of Internal Security). because. his evacuee 
police department tA, made up of a lo t o f the Abe and Kunttant bunch A

Abe and Kunttant: ¿old indirectly, so that the word got to me. that i f  both principles., 
Hamagucht and Matsubara get JO day* suspended, everybody w ill be happy-.

From testimony t t  seems that Hamagucht went to the block, and started to quarrel with, 
Matsubara in front of the mess halt. Hath of the men grabbed for a mop and got i t .  The 
mop broke and Hamagucht got the business end and banged Matsubara over the. head and the, 
hand with i t .  Then a group which had come with. Hamagucht made a riyig around the fighting 
men so there would be no interruptions from th iiSdkoku bunch. Sort of referees.. Hamagucht,'s 
son and wife got h it too, trying to stop the fig hi.' Wê p e got a l l  the weapons, including the 
broken mop and the sticks.

I ’m going to swear in every witness and warn them about perjury\

The formal hearing began on December 1SL, but £ was  not permitted to attend th:£§. êŝ i-on,
I did however talk to Mr. Baker, a member of the WR A Ihternal Security^ and, Qftep  the se^ion, 
with Mr. Goodman, the Project Attorney.

TALK WITH MR. BAKER OF INTERNAL SECURITY

Had a chat with Mrs. Baker today and it lasted unti l Mr. Baker came in. He had been 
at the beginning of the Matsubara-Hamaguchi trial, first of all, he said he did not apprpye
of the fact that the trial was being speeded up so much.. He thought £t would haye been
just as well to postpone it 30 days. The boys would n’t make any more trouble either way. He 
seemed happy over the fact that Best was scared to death about the whole business. Baker feels 
that both groups would give their eye-teeth to get this matter into the newspapers and hope
to do Best great harm thereby. Baker also told me  t hat it was Kira who came up and laid the
Sokui1 ultimatum of "instant justice or else" befor e Best. Then Abe asked to see Beat but 
was refused and told to go to Internal Security. Th is Abe would not do but sent his "disciples" 
^"Baker’s term/ to Internal Security in his stead. Evidently it was Goodman who finally in�
vited them up to see him. Baker believes that eithe r group is capable of starting deliberate 
trouble to get the matter into the newspapers.

TALK WITH MR. GOODMAN

The defendants have been accused of assault and bat tery, aggravated assault and battery, 
disorderly conduct, and disturbance of the peace. T hey were to he accused pf ript but Goodman 
scratched this out, lest the newspapers get hold of  it and start more fuse about more "riots 
in Tule Lake". The defendants are all being housed in the Internal Security office tonight. 
Goodman believes he has both groups up a tree becau se they have both threatened that they 
will not be responsible if their side does not win.  Goodman feels that since they haye ad�
mitted they could hold their boys down if they got justice, they have taken the responsibility 
for any trouble. (These statements, I think, were m ade in writing.) According to Mr. Goodman 
Yamashita came to the trial of his own accord today . The business conducted was the testi�
mony of Yarnada and the questioning of the plaintif f, Matsubara by Goodman, Tada and Kunitani 
started in on Yarnada and he broke down on the stan d and couldn '̂t say a thing. Yarnada had 
signed the complaint naming the attackers. But Tada  (who used to he head pf eyacuee Internal 
Security), made him admit that he had seen nothing.  Yarnada was so scared he trembled. He

j_1. I was not aware that many of Abe and Kunitani’s friends were on the eyacuee police 
force, but after some reflection, I think this may haye been so./
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wouldn’t look at Tada or Kunitani. 11 If ypu didn’t  see them,” said Tada, "How come you 
knew all their navies?” Yamada tried to get out of it by saying that he had only acted as 
interpreter for fjatsuhara. But it turned out that Hatsuhara had only recognized a couple 
of his assailants, among them howeyer, being Kodama . Yamashita did his best to tell Goodman 
the case should be tried in Alturas, but Goodman sa id it was a gpyernment case and besides, 
the Alturas court didn’t want it. Yamashita also wa nted to bring in more witnesses. ( A H  
in all, it did not sound like a yery good day for t he Hbshivdan, Goodman told me that I 
could attend tomorrow and see Tada and Kunitani que stion iiatsuhara.)_

Goodman also told me that Wilson, head of eyacuee I hternal Security, keeps saying 
to him, "Turn them all lose and 1*11 guarantee ther e won’t be any trouble."
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DECEMBER 20, 1944

HEARING OF 11 YOUNG MEN -  ACCUSED BY HOSHI DAN

[_  Having now been giyen permission to attend the hea rings, I did so and took, yery 
careful notesv_/

On entering the room where the hearing was to he he ld I saw only the defendants present. 
They were eating breakfast in a happy-go-lucky mann er, and put on a good show of hrayado and 
self-confidence. After a while, Runitani? Tada, Kag awa and some witnesses froip block 54 
entered. . . among whom was Bill Higashi, my old fr iend from Gila.

Next - in stalked the Hoshl-dan witnesses with Yama shita, their advisor, Tsnchikawa, 
Yamada (who looked pretty sick) and Kato, who looke d calm as usual. The contrast between 
the normal haired defendants and the shayed head Ho shi men was terrific.

Matsubara had giyen his testimony yesterday and tod ay’s proceedings opened with his cross 
examination by Kunitani and Tada;

J_ Mr. Matsubara gave all of his testimony_in Japanes e and his responses and the questions 
put to him were translated by an interpreter*.

Thompson: (hearing officer) v Yesterday' afternoon r M/u Uatsaha/ia stated that when he me 
Hamaguehl he also saw Kodama, and that when Hamaguehl yelled f Kodama came
/tunning. What did Mr., Hamaguehl say?K*

Matsubara: He said, "X must apologize for what X sa id .”

Thompson; How did he know Mr% Up dama came, /tunning?
Matsubara: I t  wcis while Mr. Hamaguehl: was talking X noticed.„

Thompson: I t  looked OS I f  he (Matsubara) had his. Hack to him (Rodama),
Matsubara: A s I was coming out of the mess hall X was. facing In that direction.

CROSS EXAMINATION

Kunitani: What Is your present capacity In the Sokoku Kenkyu Hoshl-dan?

Thompson: Has your question anything to do with the fight?

Matsubara: I am president of the Jochl^lln^

Goodman: (Project Attorney) You may cross examine him only on matters on which he te s ti f ie d .

Kunitani: How many of the defendants did you see at the scene of the crime?
Matsubara: X saw many hat X recognize only fou/i faces,.

Kunitani; Tell me thel/i names.
Matsubara; Kodama, Xmlzuf Mlzuno, Yamatanl*

Kunitani: How did you know Hr% Yamatanl?
Matsubara: Mr, Yamatanl was. Introduced to me once hefore.
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Tada;
Matsubara;

Tada;
Matsubara:

Tada;

Matsubara: 

Tada: m 

Matsubara: 

Tada:

Matsubara:

»§cene pf first fight between J^t^ub^t^ 
and Hamaguchi

Kunitani; WhaX is. his f i r s t name?
Matsubara: ?efiS.on who introduced him did viQt 

t e l l  me his f i r s t  name..

(Plaintiff points to Yamatani ��

Kunitani; Where did you get the mop? 
Matsubara; XX was at zhe scene of the fight.

Kunitani; Did you take the mop with, the in�
tention oft hitting Hr. Hamaguchi? 

Matsubara; No

Kunitani t Tsnkt  i t  true that yon can move a 
bunch of boys at your fingertips?

Bondman; Objects- - no business in testimony.

Tada; (This is the Tada of stockade fame,
supposed to be head of the gamblers, 
leader of rival pressure group, ex�
head of Japanese police, \  On the 
mo fining of the J 4 th. what time did 
you meet Hr. Hamaguchi a t Block 54?

Matsubara ; At the latrine.

Inside ofi outside?
As, I was washing my face Hr% Hamaguchi approached me and said, "X have something 
to say to you,

About how long a conversation did you have at that time?
X don't think the time was very long.

During the conversation you have stated you didn't use any threatening words 
against Hr. Hamaguchi., i s  that true?
Yes

On December J5, as. you came out of the messhall and saw Mr. Hamaguchi., did you 
notice or didn't you whether Hr. Hamaguchi had any stick, or club in his hand?
At that time I don't think he had anything in his hand.

In your statement yesterday you stated from the time you saw Hr. Hamaguchi: and • 
the time you were f ir s t struck was about five minutes. After Hr. Hamaguchi 
approached you, you said you had one. minutes talk with him. Do you remember 
whether Hr. Hamaguchi struck you with his f is t  or with a club?
The time was about five minutes as i t  was something that happened so momentarily.
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Tada; Vo you think, or have you. actually seen whether Mr. Hamaguchl reached {or any
chili or any ¿.tick, that you might kayo.. struck {irst? Vo you think Mr. Hamaguchl 
had that chance, oft grabbing a weapon In such, a short mement?

Gppdman; Objects his opinion wouldn't matter.

Kunitani; In yesterday's testimony you stated you did not strike Mr. Hamaguchl?
Matsubara;X did not,.

Kunitani; In yesterday's testimony^ you testif ied  you did not threaten to str ike Mr. Hamaguchl?
Matsubara; VeS.

Kunitani; On the. moAnlng o{ Vecember 44, when you had a conversation with, Mr. Hamaguchl., isn 't 
I t  true that 16 OA 17 young boys surrounded Wi, Hamaguchl?

Gppdman; X object - the tr ia l  here Is not {¡os any assault that took place on the J4th,

Kunitani; On the moAnlng o{ the 44 th, was anyone psesent but yours el{?
Matsubara ;At the beginning only two, Lates people began to gather, so with my good Intentions 

of5 avoiding a {Ight X advised Ms, Hamaguchl very earnestly to go away.

Kunitani,; On the morning o{ the 14th, during the conversation you made no threatening 
gesture, os words. Vs. that true?

Matsubara;! did not.,

Thompson; When you sent Mr, Hamaguchl away ion the 44th[ did you make any statement, "Go 
and never come back"?

Matsubara;! said {or him to come to the central committee.,

Kunitani: Pardon me - he also stated, "Come back at anytime at a l l" (Kunitani was, correcting 

the interpreter here.,!

Thompson: Please repeat the statements.,
Matsubara;be ashed me what time he should come back and he , , ,

Yamashita: (interrupts) When Ms. Hamaguchl. came to see you at the latrine on the. J4th In
the morning, that time you to ld Ms. Hamaguchl. that you can come back anytime to
see me os to the central committee o{ the Sokujt Klhoku Hpshl dan.

Matsubara;! t ' s  no us:e to come over to see me because X don't know., V sold, come to the 
Central Committee o{ the Organization.

Ross: (an interpreter, corrects Kunitani^s translat ion) He Said, lt*S no use asking we at a ll,

(I should explain here that Kunitani first put the question to Matsubara in English and then
in Japanese. Then Matsubara answered in Japanese an d Kunitani translated in English, checked

by Mr. Ross and Miss Newberry, interpreters.)

Tada: 1 wish the court would remember the statement Mr, Matsubara has just stated now.

Goodman: It'A In the record.
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]_  Mr, Goodman then proceeded tp question M r v Hamaguc hi fpr the prosecution, but 

Hamaguchi was unable to identify any pf the weapons , exhibitedt These were a 2 by 2 
about 3Q inches long, with a nail 1 1/2 inches long  protruding from one end, a 2 by 4 
about two feet long, and a large flat board about 6  1/2 inches by 1/2 inch about a yard 

/ long. Goodman^ then questioned Mr» Matsubara f's son Mori, who testified that he had seen 
a number ofonen who had tried to keep other people from approaching his father and Ur. 
Hamaguchi. ’’Th ey WeAe keeping ptheA people going ¿it.*1  He also identified the piece 
of wood with the protruding nail as; the one carrie d by U r . Kodama,

CROSS EXAMINATION BY MR. KUNITANI

Kunitani; 

Mori Matsubara;

When did you see Ma . Yamada, l the young HSkoku leader who had signed the com- 
plaint naming the assailants of Matsubara/?
I didn't see him.

Kunitani: 
Mori Matsubara:

Tn otheA words f you did not see him on the T5th? 
T saw: him la ter In the oUlce,

Kunitani: 
Mori Matsubara;

What time? 
t  can’t  say.

Kunitani: 
Mori Matsubara:

Can you give the approximate time? 
X couldn’t  t e l l  exactly.

Kunitani: 
Mori Matsubara:

Was I t  aiteA the ilght? 
Yes

Goodman: Was I t  Immediately oa some time aiteA?
Mori Matsubara: (Nods to some time after,)

Kunitani: You te s tlí led  you did not know which p<t a c e  oí wood Ma % Tmachl and Ma , MatsuboAa
weAe struggling with?

Mori Matsubara; f couldn’t  t e l l  what I t  was.

Kunitani; You testif ied  you saw Ha , Tomada In the block 54 o iilce. What did you do?

Goodman: Objects —

Kunitani; 

Mori Matsubara:

When you came out oí the mess, on December 15, and ilASt saw the clAcle, you 
said you saw about ten persons ?
About ten. At that scene - X wasn't theAe too long.

& & & & & & & & & &

Mr, Goodman then questioned Mrs. Matsubara, a "very  small, middle-aged woman. She 
testified that she had heard a great noise, had run  to the scene, and that "1 thought my 
husband was being killed”, She also testified that she had seen two men carry ing sticks. 
She pointed to Ur. Hamaguchi and then said: ’’T SOW MA, Kodama swinging a big stick*v Her 
husband, she said, ’’was InjuAed on his head and hand,”

Goodman: Vtd Wix Hamaguchi oft Msi, Kodama make, any attempt to str ike you?
Mrs.Matsubara; They weAe standing theAe and Ma , Hamaguchi had a stick  and I  asked him H  he 

was going to str ike me.

/ 1, Known to be friends of Abe, Tada, and Kunitani ,/
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Goodman: What did he say?

j4tirs. Matsubara answered in vTapanese with a stat ement which caused the defendants, 
and many of the spectators to burst into-loud and p rolonged laughter, The members of the 
Resegregation Group, howeyer, remained silent and e xpressionless. Mrs, Newberry, one of 
the interpreters, explained that the phrase was ver y profane ,/

Kunitani requested permission to speak?

In the Japanese language., me.n dx.eXm considered superior to women, so a man ca,n bay 
about anything which would not be. considered profane. Those words are mild when they axe 
4poken by a man,

Goodman: T am Inclined to disagree under the circumstances described In the case..

Mr. Yamashita then requested permission to speak;

As the defendants.” advisor just spoke of such language used In Japan more ox less 
famlllaxly. Please do not mls.undexs.tand. Profane language cannot be spoken In public, 
I t  can be considered just as bad as In any language, Please dp not be misinformed.

Kunitani: Vm soxxy to dlsagxee. T happen to be a common fellow. Nevertheless I hâve
certain ground to contest that statement.

Thompson: If thè statement has any hearing we con take I t  to a place whexe we can g et I t
Intexpxeted.

Goodman: 
Mrs.Matsubara:

Did you try  to assist youx husband?
Ves, I did, because T thought he was going to be killed. I tr ied to take the 
stick  away from Mr. ffamaguchl.

Goodman: 
Mrs. Matsubara:

6/hat did Ux. Hamaguchl do to you?
After he said dirty words, he shoved me aside..

Goodman: 
Mrs. Matsubara:

Did you fa ll down?
Ves, I fe ll.  My back was, hurt and Is. s t i l l  painful.

/Mr. Goodman continued to question Mrs. Matsubara w ho was unable to identify  ̂any of the 
defendants except Mr. Kodama. Mr, Kunitani said tha t he did not wish to cross examine. Then 
Mrs. Matsubara said: "Since thelx father was beaten up my children don't want to eat," and 
she began to cry. Mr. Goodman asked her how old her  children were, and she said 6 and 8. He 
advised her to see a doctor about the children. Sev eral other witnesses were called, but 
Mr. Kunitani did not cross examine them,/

AFTERNOON SESSION

I arrived early in the afternoon before the hearing  began. Kunitani began to josh 
his friend Kagawa, telling one of the Internal Secu rity men that Kagawa had offered to 
serve all the sentences which might be meted out to  the defendants. Kunitani explained that 
Kagawa had gained so much weight since leaving the stockade that h e ’d decided to go to jail 
to lose weight. These sallies caused loud laughter on the part of the defendants and the 
friendly witnesses. (None of the Resegregationists had as yet arrived.) Kunitani said to 
Kagawa, "Vou don't need to worry.,We'll take core of youx wife fox you.," This- got the loudest 
yells of laughter. Kagawa replied lamely, "All he's Interested In Is my wife." "Vou shouldn”t  
le t  the la s t joke out of youx pocket," said Kunitani, When the Hookoku men came in, howeve r, 
everything became solemn again.
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_/Four additional witnesses for the prosecution now  gaye their testimony. All 
were young men. Since they all__said much the same thing and were not cross-examined 
I have omitted fiye pages here./

i_A young woman was then called and testif iedj_/

r got lunch faon, my mother-in-law and slster-ln-law. T saw Hr. Hatsubasa and Hr. 
Hamaguchl frighting. Hr. Hamaguchl struck Hr. Hatsubasa with hit filst three timet . T 
did not see either with a weapon. X noticed other men around whom X had never teen before.

Kunitani did not cross-examine her, stating that "he would Spare the, young ladyl*

M  man called Miyamoto was then called to testify : He saidj_/

Miyamoto: X heaJtd someone /tunning across my Block, saying f "There's a fright In block 54.
So T went over. X didn't see anyone h it anyone else. X Sam Ms. Hamaguchl 
shouting loudly with anotheA group. X dldni:t  hear what he was saying.

]_At this point I wrote in my notes that it was ama zing that so many witnesses had 
testified that they had heard Hr. Hamaguchi shoutin g loudly, hut not one would repeat 
anything he said. Later, I learned from uninyolyed respondents, that in his speech Mr. 
Hamaguchi had denounce^ the Hookoku for gangster ta ctics and for degregation of '̂the 
true spirit of Japan"./

Miyamoto X hexvid MA. Shltanlshl th/ieatened. Hamaguchl. said something to me. X dçn' t 
remember what I t  was.. He had no club. The oldeA Shlsoyama too said something 
to me. T don't remember what I t  was. Xt was. something threatening and dirty 
words. The younger ShlAoyama brother held my jacket and threatened to h it 
me. Another boy held my jacket too.

Thompson; 
Miyamoto :

Did anyone h it you?
Ho. But Hr. Kono, Sawada and Kodama with a stick f they attempted to h it me. 
He didn't raise his, stick  but pulled I t  behind. X said something to them 
but X don't remember what I t  was.

Goodman: Were you there when the police arrived?
Miyamoto; Some o{ them throw their sticks on the ground and started to run away.

CROSS-EXAMINATION

Kunitani: What center are you firom?
Miyamoto; JeAome.

Kunitani: These boys (defendants; and Hiyamotol a ll  come farom the same center. That's
just a reminder.

Tada: Vld you go firom block 52 to 54 alone?
Miyamoto: Two boys came with me.

/Two additional witness.es were called? hut neither  would soy  much, and there w a s  
no cross^exarniiiatipn. / Hr. Thompson remarked;

Xt s:eems to me that there are a lo t of witnesses coming hese wha 
nothing about the caŝ e.

r l i t t l e  os

* * * * * * * * * *
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jXlx.  Hagaguehi. now took the stand in. his defense. _ H e is. 3Q y e ^ s  pld and liyes 
in block. 57,/

Runitani.: On Vecembes 3 4th. did you haye. any conversation with. M%., MdtSubaia?
Hamaguchi; YeS:.

Runitani; WheSe?

Hamaguchi:

Thompson;

Hamaguchi:

Runitani;

Thompson;

Runitani:

Goodman ;

Runitani;
Hamaguchi;

Runitani; 
Hamaguchi;

Thompson;
Hamaguchi:

Ms. Matsubasa was In the, latrine, X went In and sold, "Good Morning," X 
waited until he. had brushed his teeth* Me were outside, by the. coat pile.,
WetZ, X said, "ßh. Matsubasa, £ came to straighten put a. mattes of expelling 
me from th e ' Hosht^dan. Vve seen you twice before. You totd me you didn't 
know anything about � �	� But the night before �� had received the minutes ���
the Ho Shi-dan meeting oft October 13,, According to these. minutes; you ase the 
one who ¿toted In the meeting of the committee that I ’m to be expelled." Ms, 
Matsubasa ¿old, "I don't know nothing about It., I t �� a fsameup.''

When he said that T noticed about 36 bogs behind me.1 Ms, Matsubasa sold;
"You haven't any business In 54, Get the hell out.” One bog: said, "Ale ypu 
looking for trouble In th is. blockt and he shoved me.

T soldi "Ms. Matsubasa, why don't you stop these boys?"

He soldi "If you don't get the hell out I ' l l  sock, you."

X said VIZ come back. with, the minutes and show you definitely' what you 
said a t the committee meeting. If I'd gotten Into a further argument with 
Ms. Matsubasa, I'd been mopped up.

When you were pushed on Vecembes 3 4th, did you make no complaint to the Colonial 
Vollce Force?
No

Can you secognlze any of the boys who wese these?

That has no beasing on this. case.

Yestesday Ms, Matsubasa testif ied  that he did not stslke you on the 34th?

Objects.

On Vecembes 35, why did you go to block 54?
1 went these to straighten out a personal mattes.X bsought oves the minutes.

Tell the conversation that took. place,
I went In 54, I. went up to him. He wouldn't look, at me. X sold, "We can't 
get any place. Why don't you stop?" He did stop. With his Sight hand he 
swung out at me, defending myself, X gave him a l e f t  jab on the jaw.

You just stsuck him once?
As X did that he swung sound, X noticed his glasses, wese hanging oves his 
sight ear. He turned asound to the wood^plle. His glasses ¿sopped Into the 
woodpile. He picked up the mop, holding the. side with, the sag, X ducked. He 
h it me and the mop flew Off *. X tr ied to get the mob away. X stumbled and 
fe l l  down. He h it me on the knee with the jagged end and tose my pants, (shows 

torn pants), I sprang away and grabbled the mop end, X h it him on the head.

j_ 1. Evidently these were Hookoku boys, many of whom lived in block 54,/
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Kunitani; 
Hamaguchi;

Thompson; 
Hamaguchl:

Thompson:
Hamaguchl;

Tada:
Hamaguchl;

Tada:
Hamaguchl:

Tada:
Hamaguchi;

Thompson:
Hamaguchl,;

Thompson:
Hamaguchl;

Thomps on ; 
Hamaguchi;

Was It  Mr% Mats,ubara who struck. you first?
Yes.

Vo you have any ¿.casts?
Np. But my back hurt me a l l  the. next night. After I struck Mr., Matsubara 
on the head, T saw him facing toward me. I t  was. the only thing t  could do.
I picked up a lathe In s,el fa defense. He backed may and X fallowed him.
He stopped (¿round barrack 1G)J.„ l  saw him gesturing tg somebody, saying,
"Come and get him," Mrs.. Matsubara came out and grabbed my' Stick.. She said,
"Why' don't you strikeme?" l  sold, "X have nothing against you, Mas. Matsakar^*" 
T said, "I'm man enough. not to str ike a woman." She. wguldn't le t  go of the. 
stick. I pulled and she fe l l  to hen knees.. Then she got up and walked away.,

Mr. Matsubara went back to pick, up his glasses.. Then T walked around this, 
way (north of barrack. ia)_ X wanted to know: why- a certain, bgy pushed me yester-  
day.. T wanted to get his explanation., % spotted him. It was Mr. Matsubara's 
son. T sold, "Weren't you the boy who pushed me yesterday? At that time a 
fallow (Mr, Miyamoto] came out ana sold, "Explain.," Then X explained.

Was I t  Ns. Miyamoto?
Yes. Ms. Miyamoto looked as I f  he understood my side of I t.  He said, "What's 
going on here?" He said, "Let me handle th is matter. " He, sold, " I ' l l call  
Mr. Yamada. He would fix I t  up." At this, time T 5(¡ fellows (of Hookpku) were 
there. Somebody sold about three times, "Slap that fellow down - get him*"

Was there a pretty big crowd?
There was approximately 450. to 50.Q people.

How long did you make a speech?
I t wasn't exactly a speech. T thought I'd explain to everybody. % spoke 
about twenty-five minutes to a half hour.

What kind of response did you get from the crowd?
I heard three different times, "That's right - Sure he's right."

(Asks for description of beginning of fight.]
When he came out of the mess hall T told him to stop. I saw about a half 
dozen boys rushing toward me. Mr. Matsubara said, "X tgld you to get the 
hell out of my block, before." That's when he swung on me.

Vld you go alone?
Yes,. -  Well, because of the day before Incident T went to Kgdama and I to ld 
him what happened.

Vld you te l l  Mr. Kgdama that you were going to block 54 at noon the next day?
Yes.

CROSS-EXAMINATION

Goodman; HgW much do you Weigh?
Hamaguchi; 132 pounds:.

Vo you engage In any exercise or athletics? 
T did when I. went to hlg h scho o l.

Goodman:
Hamaguchi:
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Goodman; 
Hamaguchi;

Vo LjQLL WOAk TICAd?
YdAf In hoaòXng. Vm a watdA adjuAtdA.

Goodman: 
Hamaguchi;

Vo you* do any WAdStlùig?  
No.

Goodman: 
Hamaguchi;

(jdhdn did you. last Add Wi. MatsubaAa bdioAd the 1 5th?  
On tkd altarino on oí tkd day' bdfaoAe.

Goodman: 
Hamaguchi :

Whdn you. bad tkd tuAsld mthMt MatsubaAa whdAd WdAd  youA  
T didn't Add thm. 1 fyüist sawtkem when %A. MâMubaA a, picked up tkd. mçp  
and stAuck md.

Goodman: 
Hamaguchi:

Hoot long moa It aitdA Wi. MatA.ub.aAa stAuck you tkat you ddUvd Aed tkd speech?  
Eight oa nlnd minutés*

Goodman; 
Hamaguchi;

Who olAd Idfit with you?  
I Idfat by myseli.

Goodman:
Hamaguchi;

(nJkat kappdndd to Ha . Kodama? Vld you Ade, klm?  
tíd dlAappdOAdd Aornd placid .„

Goodman: 
Hamaguchi;

¡tlkdn did No zoma Idavd ?  
T don't know.

Goodman: 
Hamaguchi:

When did Vamatanl Idavd?  
I donlt Addali.

Goodman: 
Hamaguchi:

Vo you AdmmbdA Adding any oí tkd boys Idavd bdioAd you Id̂ t?  
1 don't know.

Goodman: 
Hamaguchi;

All oí those boys WdAd with, you at tkd tlmd?  
VdA.

Goodman:
Hamaguchi:

Ta this tkd mop?  
VdA.

Goodman: 
Hamaguchi;

When you gnabbdd hold oí It was. It bAçkdn?  
Tt was buAtdd.

Goodman:
Hamaguchi;

Vld you talk to any oí the otkdA boys about going t g block. 54 but Kodama?  
No.

HAMAGUCHI DISMISSED, MR, KODAMA CALLED,

(Hamaguchi is. a medium sized Japanese of slender b uild. He made a colorful witness 
and gaye an impression of frankness, fir. Kodama is  quite tall and enormously strong. Both 
of the men speak good, if ungrammatical English. Ko dama lives in block 66 and is 28 years 
old. He is a former prize-fighter and was Judo inst ructor at Jerome Center and here. He 

has the black belt.)_

Kodama: Sometlmd on tkd aitdAnoon oi tkd T4tk Ma . Hamaguchi. had saw' md about tkd In - 
clddnt oi tkd moAnlng. bid to ld md kd was going back and A^ottld tkd aAgumdnt 
the ndxt aitdAnoon. And accoAdlng to kls AtoAy I id l t  bodily kaAm would bd 
dond so T pAocddddd to block. 54 on tkd 15tk  and at that tlmd Z didn't know 
l'i Hamaguhel was In tkd blocks V waltdd aAound.
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Goo dman: 
Ko dama :

Ta da:
Kodama :

Kunitani: 
Kodama:

Thompson: 
Kunitani:

Kodama:

Thompson
Kodama:

Tada: 
Kodama:

Thompson 
Kodama:

How long would you have. waited around I f  you hadn't seen him.
Oh, a lt afternoon, V guess. Q-aughter f vow those attending). Then X 
Spotted Hamaguchi, l  saw a hunch, of, fellows com out of the mess halt. I 
just stood these, I stood these until Mr. Hamaguchi, wok swung at. Then 
they had a scramble as Mr. HamaguchL. des,eslbed. Tt looked as I f  the boys 
standing these wese going to Hash, In. Some oh them sold something about 
getting a knife on, a stick.. So T went to the woodpile and picked one up.

What made you pick up the wood?
One fellow said something about a knife and nan toward the kitchen. Seeing 
that th is was a personal mattes T just le t  HamaguchL and Mats.ub.ana have their 
angument. All th is  time T could see fellows gathering around., They we/te a ll 
bald headed (shouts of laughter from all dependents and friends )-*- and We Were 
very much, outnumbered.

How many were these?
About 50. Aftes we moved to th is section ('lower part of block) these wese. 
about 100 to 150 fellows a l l  bald headed.

What Is the significance of these clipped heads!
T don't know. I belong to the organization, that Is, T pay my dues. Of the 
13 boys here only one belongs to the "S&kujl. X do nlt  know why I t  Is .

Aftes the argument, they both got up and HamaguchL had picked up another 
piece of lathe. Mr. Matsubara was. backing up.. He kept signalling for some 
of the fellows to jump In.. They didn't case to fight. Mrs. Mats.ubasa came 
In. We le t  her past. T thought she was just one of the people living Ih the 
block. She went for Mr., Hamaguchl's stick. She grabbed the stick. Mr. 
Matsubosa was making every effort to h it - str ike Mike (Hamaguchi) . He pulled 
on the stick  and she stumbled. Seeing I t  was a man to man affair Mr. Matsu- 
bara threw down his mop and Mike threwr his stick away. Mr. Miyamoto came along. 
He had no business these. T missed one past - when Mrs, Matsubara went down 
she called for the emergency bugle call. Tt might have been a bluff.

Did you see Mr. Hamaguchi str ike Mr. Matsubara?
After Mr. Matsubara had flung his asm.

Then you merely went over there to see that Mr. Hamaguchi: wouldn't get hurt?
Yes

Vld you take anyone with you?
Ho sir .

Ji.  Sometime in late November or early December male m embers of the Resegregationist 
Groups shaved their heads, in imitation, some said,  of the Japanese Army. People 
who were not members began to refer to them as nsha vedheadsM or, more derogatorily, _
as "baldheads". The followers of Abe, Kunitani, and  Tada came to be called "longhairs"^/
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CROS S-EXAMINATION

Goodman; 
Ko dama;

When did you. W ist Ate. Wont. Mot&ubana?
T don't ncmcmbcA  ~ but X did see him latcn.

Goodman; 
Kodama :

Did. you &Q.Q, anybody tnylng to help $A. Matsubana ? 
No

Goodman: 
Kodama :

Was thonc a gnoup oft intends thonc trying to hotp you on wsjic. you. alone?  
T pnosume thonc woao. s$me intends..

(Goodman got Kodama to admit Kono and Hits Sawada w ere tbejre. - Also that 
the hoys formed a circle to keep people from interr upting.)__

ThcAc was Acally no clAclo u n ti l  wo thought thoAo would bo tAoublc.

(Goodman here went into detail on how Kodama and th e b.oys were not worrying 
about the safety of U:r, Hatsubara, that they didn’ t go there to protect fjr. 
Matsubara. He then asked Kodama if the two by two w ere the one he was, hold�
ing. Kodama admitted that it looked like the stick he held.L

Goodman: 

Kodama :

(Asked him if he held the stick, by the end with th e nail in it or the other 
end. \
At  {¡Inst X hotd -It by tho natl ondr but afitonwand X hold -It by tho othen end 
because I t  Was mono pAotectlon* (laughter from sympathizers).

Goodman: 
Kodama :

Vld you say anything to anybody? 
No sin.

Goodman:
Kodama:

Vld you to l l  tho pooplo to hoop away? 
No sin.

Goodman: 
Kodama :

Thon thoAo woao othoA follows: standing aAound as pant ofi a olAclo? 
I don't know.

Goodman: 
Kodama :

You didn't koop Aunnlhg asound tho dnclo pAotootlng Hamaguchl a l l  by younseli 
(Smiled sweetly in answer as if to imply that he wa s capable of this.)

Goodman: 
Kodama;

6Ihon Hamaguchl wont to tho othen ond o$ tho block did you follow him? 
Vos..

Goodman:
Kodama:

Vld any ofi tho othoA boys fallow him?
1 don't know. With mo woao Wn. Tsuha and Wn. Kono. X noticed no othons whllo 
tho spooch was going on.

Goodman: 
Kodama:

Vld you koop tho cAowd away whllo ho ms dellvenlng tho spooch? 
Vos.

Goodman: 
Kodama :

How did tho pooplo Aoact to tho spooch?
11 scorns as I f  tho oldcA pooplo woao with Hike, but tho youngca pooplo didn't 
look. InIcndly.
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Goodman: How many wene the/ie In the, gw  up whom you thought wo aid gang up on
Hamaguchi?

Kodama: A hoot 350.

Goodman: How many oi you wene theJie?
Kodama: The whole bunch ke/ie - They hadn't shown up t d l  we came to the end

the block..

/Mr. Kodama was dismissed and another witness calle d. Kunitani introduced h4p. by 
saying "Mft. Yamatant has: been going to English school even, since he cape- out p$ the 
stockade, he coos watching the fatght. ”

Mr. Yamatani was questioned briefly and court was a djourned until the next day^/

Encounter with. Wilson

On my way home I; met Wilson, head of Internal Secu rity. He expressed himself as most 
displeased that this matter had been made so opuch-  of and that there was s.p much f u s s .*  Eyery- 
body knew what the Hoshi—dan was, said he. He felt that the Administration should tell the 
Kira gang to go to hell. He told me 160 families ha d resigned from the Hhshj-dan. Later 
inquiries in the colony corroborate this'. In fact,  eyen m ° fe may' haye resigned sface the 

fracas in block 54.
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DECEMBER 21, 1944

^Yamatani again took the stand, but neither Goodman  nor Thompson questioned him. Kunitani, 
however asked: "Vld you StAxJee MoAe MatSubaAa?u Yamatani responded: "No."  Another de�
fendant , Mr. Nozama was then called and _subjected to an extended interrogation by Mr.
Goodman. Here are the final questions./

Goodman: Vo you study evoAy moAnlng making Japanese. chaAactoAS?
Nozama: Last smestoA  I studied English - Now Vm...?

Goodman: Vo you W0>ik?
Nozama: No.

Goodman: Vo you study eveAy moAnlng?
Nozama: Vos.

Goodman: EveAy moaning pwm the. tone, you leave, the. messhall until noon?
Nozama: In geneAal, yes.

Goodman: Vo the. otheA boy a In youA Aoom study evexy mo tuning ?
Nozama: Ves, we a l l  study.

Goodman: Vo you study in the. afite/inoon and do the. otheAS study In the afiteAnoon?
Nozama: Yes, they study as a Aule.

Kunitani: I^ you want to know how studious these boys aAe you ought to go to thelA Aoom.
In the stockade they studied filve to six  houAS a day - eveAy day.

Goodman: Ifi they studied English a l i t t l e  b it I would be able to question them betteA.

* * * * *

/Mr, Kai, 21 years old was then called and the foll owing interchange took place,/

Kunitani: What do you do?
Kai: I go to school. As stated by the previous boys I went to block 54 afateA we heaAd

the noise and watched the commotion. In 54 l  went to the latAlne. When I came 
out I saw Ma . Hamaguchl and Ma . Shltanlshl asking him fioA the reason. Ma . Hama�
guchl said, "II you want to ask the Aeason." ThoAe weAe many boys behind Ma .
S butanes hi coming towaAd Ma . Hamaguchl. Then Ma . Hamaguchl staAted In with his 
speech. "I came to see Ma . MatSubaAa and talk as man to man and th is Is a peA- 
sonal a^alA."

Thompson: Vld you hold a club at any time?
Kai: No.

Thompson: Vld you h it anyone?
Kai: No

Thompson: Vld you take any pant In keeping back the cAowd?
Kai: TheAe weAe lo ts ofa childAen listening to Ma . Hamaguchl's speech as ifa they weAe

listening to a pAincipal's speech.
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/Four more witnesses for the defense were called, b ut Mr. Runitani did not participate 
in the questioning except on one occasion when Mr. Yamashita interrupted with a suggestion 
and Kunitani objected. Mr. Goodman quieted them and  said that only questions pertinent to 
this case might be asked. When the younger Shiroyam a brother (age 26), a defendant, was 
called, Kunitani began by asking him; "Were you at block 54 on December 15th?" The defendant 
replied: "T was II I  and In bed. I went to the latrine In 49. Then X heard a noise and 
¿aw a big crowd around 54. So I went to 54. Mr, Goodman then asked a few questions. When 
the older Shiroyama defendant was called (age 37), Kunitani again began the questioning by 

askingj_/
How many children do you. have?

Shiroyama: Oh, about falve.

Kunitani: When was the youngest bo An?
Shiroyama: November 26. I was bnlnglng {¡ood h°A my family hrom the mes.shall and then I 

went to get some hot water. X heaAd a bunch oh boys coming hrom the Manzanar 
section. T took the wateA home and then T went to 54. There weAe about 20.0 
people theAe - shaved heads,

/Thompson and Goodman then asked a few questions. O ther witnesses for the defense were 

called, but none were present^/

Kunitani: M any witnesses A erased to come &oa fieaA oh Aetallatlon,

Thompson: What do you mean by Aetallatlon? Is a person ahrald to get up In the witness 
stand fioA hear oh what might happen?

Kunitani: It'S dlhilault to explain.

Thompson: kAe you people coming down hexe In h^ar?

Kunitani: Concerning this pAoblem, youA honor, since the people had to te s ti fy  hofl Ma .
Uatsubara, they aAe ahrald they may ohh r̂d &ome oh them. Some oAe AatheA 
hesitant.

Goodman: (suggests subpoena).

Thompson: Oh what aAe they ahrard?

Kunitani: That point Is AatheA dlih lcu lt h m e  to te s ti fy  to because some oh them may 
have personal Aeasons far reasons we don't know. Since there Is some so At oh 
hrlctlon - there Is a l i t t l e  trouble In 54.

Goodman: A Ae they ahrald oh getting between two groups?

Kunitani: you could say that.

Goodman: Can you te l l  me whether they are ahrald oh a group or oh Individuals?

Thompson: A re they ahrald oh any group oh people?

Kunitani: X couldn’t  say so.

Mrs. Higashi of block 54 called - witness for defen se. Mrs. Higashi is iuy Gilan friendT 
Bill Higashi's, mother or aunt.

Mrs. Higashi: On December 7 4th T did not go to breakfast. X went to wash my hace and hands.
X heard a noisy commotion outside the latrine. I don't belong to either side.
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Tada: At the, time when yoa saw Msi. Hama.gu.dii and Msi. Matsabasia, was, thesie any
th/ieatening wosids given by Msi. Mats abasia to Msi. Hamagachi?

Mrs. Higashi: VeS, I heard i t .

Kunitani: What did M si. Mats abasia ¿ay?
Mrs. Higashi: When l  came, out o{ the latsiine T ¿aw a man in a black coat ¿tanding quite a

distance away. He ¿aid, nI didn't come hesie to {ight. Ait T want is  a sieasonabte 
answer." I ¿aw Mr. Mats abasia and thn.ee young {ellows {allowing him. Msi. Mats a- 
basia stated, "Shoutd I give i t  to yoa Chit you) ?" Some ¿even osi eight boys made 
threatening gestures towasid the man with the black coat.

Msi. Matsabasia said, "Shalt I le t  yoa have it?" again. "X{ yoa have any evidence, 
bsiing i t  ovesi." Msi. Hamagachi said, "T have evidence, I ' l l  bsiing i t  ovesi." Msi. 
Matsabasia said, ”Get the hell oat o{ here." Msi. Hamagachi said, "T may bsiing a 
man with me.” Msi. Matsabasia said, "Voa can bsiing anybody ovesi."

^Another witness for the defense was called and the n the session adjourned for lunclu/ As X 
was leaving the courtroom, Mr. Yamashita, the Reseg regationist leader remarked that the notes 
I was taking ought to be of great use to me after t he war.

AFTERNOON SESSION

As I came in and waited Goodman came up and asked m e jokingly if I thought anyone would 
object if the hearing were finished off today. I re plied in a'mock sententious' tone that his 
object was to see that justice was carried out. I h eckled him a little bit on not having an 
opposing attorney to object to some of his question s, and said that if X didn’t hear what was 
said in Hamaguchi’s speech I ’d raise a riot. He too k this seriously, and later told me he had 
approached Kunitani who promised to get Hamaguehi t o write out the speech whereupon Kunitani 
will translate it for Goodman who will pass it on t o me. The atmosphere of the room became 
gloomy and tensed as the Sokuji faction stalked in.  All sat down and waited silently for the 

proceedings to begin,

/The secretary and the vice-president of the Hbkoku  Seinen dan were called to the s_tand and 
questioned at length by Mr. Tada. Mr. Matsubara was  then re-called by Mr. Thompson^/

$ $ $ $ $ $ $

Thompson: Voa ¿aid (in first statement) that yoa did not see the mop. Is that Slight?
Matsubara: Because my glasses had {¡alien o{{ I couldn't identify the mop.

Thompson: Vo you siemembesi stsiiking Msi. Hamagachi and heasiing something bsieak?
Matsubara: My glasses had {alien o{{, I didn't know whetheA Msi. Hamagachi was standing

thesie.

Thompson: Vid yoa heasi anything bsieak?
Matsubara: Ho.

Thompson: Vo you know o{ any sieason why thesie shouldn't be a wasiden in block 54?
Matsubara: I asked the committee about that.

Thompson: Who is  the committee?
Matsubara: I don't know a ll  o{ the mmbesis o{ the committee. Msi. Musiashige is  one.

Goodman: Vid you see Msi. Hamagachi {a ll to the gsiound?
Matsubara: No.
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Goodman: Vld you str ike Mr. Hamaguchl- a t alt?
Matsubara: No.

Goodman: How could you see Mr. Hamaguchl. str ike you I f  you didn't know He was. there?
Matsubara: I knew I t  because of the hurt on my Head.

Goodman: Earlier you positively stated I t  was Mr. Hamaguchl who struck you.
Matsubara: I'm sure I t  was Mr. Hamaguchl. There wasn't anyone between us.

/During this interchange, two Issei men sitting nex t to me (who must have been very anti> 
Hokoku) kept smiling at me, as i/ to make sure I un derstood that Matsubara was contradicting 

himself. They looked delighted^/

Thompson: You are to have me understand that you could walk back and find your glasses and
yet couldn't see a man the s ize  of Mr. Hamaguchl or an object the size of a mop?

(Loud laughter from defense and sympathizers)

Matsubara: I t  was not so much that.. At the moment when my glasses, were knocked off my' 
nerves were upset and f  couldn't see.

Goodman: Wl . Hamaguchl says you struck him on the knee with the jagged end of the mop
Did you do that?

Matsubara: No I didn't.

Goodman: Vo you know I f  Wl . Hamaguchl was In anyway hurt?
Matsubara: No, T didn't hurt him.

Goodman: Vld you see anything happen that might have caused hurt to his knee?
Matsubara: No.

Yamashita: Wl . Matsubara wishes to present his personal opinion before the honor and you.

Goodman: If he has any additional facts - - -

Thompson: Go ahead.

Matsubara: (as interpreted by Tachibana) Because of the fact testif ied  of the witness
did not come to his satisfactory understanding. Therefore I wish to sta te my 
opinion. I saw Mr. Hamaguchl standing by the coal p ile  as T came out of the 
door. Mr. Hamaguchl stated as In testimony, "There Is something I wish to talk 
with you." Yet T went forward.

Mr. Hamaguchl also stated "T to ld Mr. Matsubara to stop." When T stopped X saw 
Mr. Hamaguchl and I also saw Mr. Kodama and Mr. Yamatanl right In front of mess- 
hall IS - the other side of the coal p ile. I know particularly Mr. Kodama was 
behind that coal p ile. (Kodama had denied this.) Mr. Nozama and Mr. Sawada and 
two others were standing with him.

They stated that they are to be enrolled In school on the following Monday, but 
I feel there Is some doubt.

Tada: T object - 1 think th is Is Irrelevant.

Thompson: Why does he doubt It?

Matsubara: (via Yamashita! That Mr. fukushlma who lived ln ward IX and the others living 
far away from 54, when at such a time they should be eating lunch - - -
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Kunitani: l don' t think this, ha,s any bearing on th is case. plenty of the, p lain tiffs}
witnesses come. from other block*.

Goodman: (To Yamashita) You are trying to lnteA.ph.eX the evidence for Mr. Thompson.

/Mr.  Yamada, the leader of the Hokoku was recalled, hut  testified almost incoherently^/

^Ten days later the verdict was announced: Hamaguch i was given a light sentence; two other 
defendants were given suspended sentences; the rest  were acquitted^/

TALK WITH GOODMAN

Jj.  knew Goodman would he very communicative after the  trial so visited him the. same 
evening^/

"We had a long conference couth Yamashita, Kunitani, Yamada and Tada after the heating, 
at which time I t  was again explained why' the men were being paro tied  to Wilson. Wilson 
asked Yamada whether he could control his boys., ffe asked Yamashita whether he could control 
the situation. He also asked Kunitani and Tada + and Abe and Kira were mentioned too. I t 
was explained to the leaders of both sides that I f any Incident occurred, they would a l l  be 
responsible."

Each one (Japanese) delivered a l i t t l e  speech which was taken down In shorthand. Yama�
shita sold that he was only a member of the Bo os hi. dan , "You gentlemen probably don't under�
stand, T'm not the head." he sold.

Kunitani and Tada made very eloquent speeches, about the point that ever since the 
stockade Incident they had been campaigning and practicing peaceful methods.. 18,001 people 
ought to be able to live  together with peace and harmony.

Yamada explained that he called the police, which Is Indicative of his. Intention to 
follow peaceful methods.

Thompson gave them a very very effective speech, better than he gave. In the courtroom. 
Wilson suggested that they could have a good colonial police department, I f  a l l  were co^ 
operative.

Slim Tada wanted to talk to me. And he said, "Ts there any legal recourse here I f 
someone calls anyone else an Inu?" I said, "That's just an Insult, Isn 't It?"

"Oh, no," said he, "It makes a man lose his social standing.1' T sold that slander de-* 
pends on the case» Tf a man calls another man a criminal, then we can punish, him for criminal 
l ib e l. T would prefer that each case be handled as. a separate case%

Goodman also told me that it had been Yamada who sw ore out the complaints, ^wearing 
that the eleven men were responsible. Kodama, Tada,  Hamaguchi and Kunitani had all asked 
Goodman who had made this complaint. Yamada, Goodma n tells me, was not going to sign the 
statement, hut Yamashita, who was present when the complaint was made, said, "Sign I t ,  Sign 
I t."  So poor Yamada signed. , .Goodman also told me  that  Matsuhara is one of the men whose 
names always appear on the Hooshi dan petitions alo ng with Iwo, Tsuchikawa and Ishikawa.

Goodman also said that before the hearing Abe and K unitani, through go-betweens, had 
tried to make a deal with him for a suspended sente nce of ten days for Hamaguchi and Matsu- 
bara. He refused to listen. I asked for his guess o n the possible sentence which might 
eventually be meted out. He said his guess was that  Hamaguchi and Kodama would not get more 
than 90 days at the most.
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DECEMRER 23, 1944

TALK WITH MRS. TSUCHIKAWA

Mrs. Tsuchikawa was really worried_and when she1 s worried she’s always very communica -̂ 
tive. The release of the eleven boys ̂ accused by Ho oshl dan/ was a great blow.

"Wilson rode around the block 54 office with some of those boys In his can. and they 
were a l l  giggling and laughing."

"Morris1 to ld me. that Tada, Kunitani and Wilson were now taking change, of the. boy a ..
Why should they do such a thing? t  to ld Morris., either you. bought them on. they bought you."

"Lot *a of men (of the Hooshl dan) have been threatened personally.. Mr. Kone grabbed 
Mr. Elgashl's neck. Slow they're spreading rumors that Mr. Tsuchikawa and Vchl (her brother) 
Informed on the eleven names,

o
"ThoAe three clubA came from Reverend Abe*a house. They have been Aeen there.. They 

to ld  the boyA (defendants) over and over again cohat to say. And they also asked the bread
Klamath halls ja i l . You can just Imagine cohat

had a hand time Atopplng them. We Aay, "They

coe Aald I t  axis, plain that they (gamblers, and

Is a ¿lop."

to a l l  the different departments, te lling them

came from the hearing, they Aald, "Oh cohat a 
on.

coanted to hold hands, with us ., X Aald, "We're 
happy as coe are and coe don't coant to have gangsters. In our Aoclal life., And he laughed at 
Mr. Matsubara because he made that statement.. fíe said he (Mat sub ara) had tied  himself Into 
a knot. fíe said he coos going to see Reverend Abe and see I f  then coe could get together.
We should hold hands, fíe said, "We're not going to apologize and coe are going to have our 
own way too." But nobody listens to them.

Reverend Ohlra and Tshlkawa, who are fíooShlr-dan leaders., wrote to Reverend Abe and to ld 
him never to call on them or speak to them again, fíls fother and mother renounced him on 
the day of the tr ia l.

We want Abe and Kunitani to feel that the. WRA Is purposefully' using these.. boys: tg dlsy 
organize the center. WRA wants to make use of th is In propaganda against the. Japanese.. Xf 
these people don't realize that they just must be stupid Japanese., Xf they want to fight 
personally, we don't care, but to see them who think they're so Intellectual, playing Into 
WRA'A hand - - -

¿1, Also a member of the police foree /̂

Jl.  The clubs exhibited at the trial were very ineffic ient looking. I: doubt that Reyerand 

Abe would keep such objects in his barracks.T

man to take them chicken and things to the 
kinds of notes they smuggled.

The boys (Hokoku) are really mad. We 
aren't worth picking fights with."

When we heard Thompson was the judge, 
Administration) Were together.

Mr. Kira said right away, "This tr ia l

Vm sure we're going to send a le tte r 
how unfair th is thing was.

The second day, when some of the boys 
shlbal, (performance) what an act they put

And then Kagawa came over and said he
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Mrs. Tsuchikawa*s Cause for Anxiety

Mrs. Tsuchikawa then told me what was really tortur ing her, the possibility that her 
brother might be arrested for perjury because he si gned the complaint against the eleven boys.

Mr. Johnson just farced them to sign the statement, Kagawa to ld us, "why did you sign
It?"

What do you think he w ill do?

They /the Hokoku boys/ Sold they didn't know anything about It,, They (Internal Security) 
said I t  was nothing, just to sign I t ,  Johnson took him Clchi) to another, room and made him 
sign I t ,

Kagawa threatened us with perjury about the statement.

(Mrs, Tsuchikawa told me that Yamada, her brother I chiro Uchida, and her husband had 

signed the complaint.)

The other side Is talking about a perjury charge. This boy (indicating a young man who 
had been present in the apartment when I arrived) just came and to ld  me« I t  Said on the 
statement that Ichiro and Yamada and Mr. Tsuchikawa presented the eleven names to have 
arrested.

Ichiro and Vamada and my husband didn't go to the Internal Security, Yamada went to the 
colonial police, Neither was there, ffow could they present eleven names? Now they say 
that Ichiro was an Informer and that he Informed on the eleven names.,

1 said to him, "Why did you sign?* fíe said, "Mr. Yamashlta knows T sold T didn't want 
to sign." There were lo ts ofi other boys there.

The gamblers are going ¿rom house to house making people leave the Selnen dan.

DECEMBER 24, 1944

TALK WITH MRS. DESCHIN

Mrs. Deschin, the very capable social worker, told me of an interview she had had with 
Kunitani in which he had brought up the subject of community government in camp and his 
desire to take an active part in bringing this abou t. He was quite frank about his wish to 
be in on it. She made what I consider a pretty astu te guess of why he wants to go back to 
Japan even though he is so American. She guesses he  will feel that with his American educa 
tion and his obvious ability he feels he can become  a really big shot in Japan, while in 
this country, with only a high school education, he *11 always have to buck better educated 

Americans.

DECEMBER 25, 1944

News From Goodman

Goodman gave me two interesting pieces of informati on this evening. Eirst - Reverend 
Abe has filed a complaint that he has been threaten ed by the Hooshi^dan. Second - on 
Wednesday, the 27th, the leaders and officers of th e Hooshi-~dan are going to be picked up 

and taken out of camp. I could get no other details  because the information was whispered 

at a Christmas party.
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DECEMBER 26, 1944

TALK WITH KUNITANI

Kunitani was in excellent spirits and we bad a bett er talk than ever before. /Before 
we began our talk, he gave me a copy' of a letter w hich Hr. Best had prepared for the resi-̂ - 
dents of Tule Lake immediately after the farm accid ent of October 1543. I was very happy 
because this letter was valuable data for the Evacu ation and Resettlement §tudy_ /̂

WAR RELOCATION AUTHORITY 
Tule Lake Center 

Newel 1, Califomia

October 20, 1943

To be read at dinner, Oct. 20 and at breakfast, Oct . 21 by Block Managers and ported in 
each. Block Manager*s office and in all mess halls.

On the afternoon of Oct. 15, an accident occurred i n transporting wprkejs to the farm 
area. Many workers were injured. Later one worker d ied from injuries recefyed. Immediately 
all reports and notices necessary were made to the 1J, S, Employment Compensation Commission 
for all the workers injured. The next day no farm w orkers appeared and none haye repotted 
since. To date no official spokesman of the farm wo rkers have come to discuss the matter 
with the Administration although, the administratio n is ready and inyites such discussion.

It is the administration’s intentions to work with,  the residents in adjusting problems 
and making Tule Lake as comfortable a place to live  as possible.

In the immediate situation, the entire farm crop ne eds to be harvested. Thes,e are the 
vegetables that the residents of Tule Lake will be eating this winter. The crop will not 
be lost. If evacuees do not havest it; the Army wil l be asked to. This mesns that the 
W.R.A. will have to ask the Army Quartermaster for vegetables for the evacuee V  tables this 
winter. These requisitions must be prepared for 50 days in advance of the period to be used. 
We would not be in a very good position to expect o ur demands to be filled if we fail to 

harvest the splendid farm crop now available.

The situation is the responsibility pure and simple , of the residents of Tule Lake Center. 
The administration is ready and willing to discuss and work out on a fair basis any and pll 
difficulties that may arise. If the farm workers ar e not interested enough, in the gettlament 
of this problem to send official spokesmen to the a dministration by 8;3Q A.M* October 21st, 
it will be necessary for the W.R.A, to request harv esting by the Army and consequent Ipse 

of the crops to the evacuees.

/s/ R. R. Rest.

I then asked Kunitani about the rumor I had heard t hat a group of Hbkoku boys had come 
rushing to the scene when the trouble started. He s aid it was true;

”About 30 {¡eULow cornu. Ueno cmc farom block 15 and about 30 f elloms came $rom Manzanar.
X mns told that yamashlta and Kira were there too. ”

"This whole Incident (trouble with Hokoku) c oould have been ten times easier ££ Best had 
reallzed_tke background o& the November 7 incident and ¿fa he ha.d_reteas.ed us: /from the 
stockade/ In April. I don*t think £{ he1 d done that these men /Resegregationists/ would have 
gotten control like they d id.”
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The only ¿king I ¿(¿el sorry ¿or Is the, young ¿ellows mho knew, nothing o¿ the Intentions. 
o¿ the leadens, and als.o ¿on. the old couples mho had no knowledge o¿ the conditions, mho 
axe ¿o Homing the leadens as l¿ they mere their sole, sao Ions. Among the group there one 
about ten on. twelve people ¿rom the Poston gang - among them one Two , Yrnada, and Yamas hita.

I've to ld Y amada repeatedly to re¿raln ¿rom such activ ities. But he's stubbonn and he 
doesn't use his stub.bon.ness In the night place.

¿I  then asked Kunitani some questions about the event s of OctoB,errand Npyember, X had 
minutes of many of the meetings, but many items nee ded clarification^/

Best1 s Interest iii Internal Security at October 2 7 /19-43/ Heeting

His ¿eon. mas because o¿ segregation, so many ¿evacuee police/ went out. The ¿orce mas 
supposed to be 140 people (Japanese} but at that time there mere only' 78. That i$u: just 
a ¿ractlon over hal¿.

Farm Meeting Kinutes

Kunitani had some sloppy looking minutes in Japanes e from the fatm workers m eetings 
of late October. He translated some for me to clari fy the famst problem*

27 or 28 o¿ Oct. - Farm Meeting decision - without any' reason me don't see any 
necessity o¿ returning our badges. "

The following minutes were written after Kunitani h ad reported on the "successful" 
conference of the 27th:

"Since the Administration has. the Intention o¿ a cooperative sp ir it , T think the 
colonists should support the Admlnls.tratlon as. ¿or as the ¿arm group Is  concerned. The 
negotiations, have been completed very ¿avorably.. As ¿or as guarantee o¿ ll^e. Is. concerned, 
there should be no worry In the ¿uture.

"Mr. Katlum  /Caiium?7 the supervisor, has the Interpretation that the stoppage o¿ 
work mas not considered-a str ike, I t 's  possible that a l l  o¿ us. should return to wore*. T 
don't believe any o¿ us (farm group) mould have any objection to returning to mork,

"However, on the 28th, I t  mas announced that the ¿arm group had been terminated.. The 
¿arm group has been requested to turn In their badges:.. But there has: been so much contrast 
between mhat the Negotiating Committee had reported and th is action that me. are. �����much 
disappointed about this action. Since me did not stage a str ike, me see no reason why me 
should be terminated. Mr. Zimmer should know very well mhat transpired during the coherence.

"With the ¿oregolng reasons, we request that by tomorrow, Saturday noon, (Pet. 30.}, me 
want the Administration to retract the announcement o¿ the previous day and at the same 
time nulll¿y our termination ¿rom work. T¿ th is problem cannot be settled , concerning the 
graveness o\ the situation, me mill again have to turn the matter to the peoples' hand."

Badges

The badges l¿ not returned, took , 5(2 ¿rom the pay check.. There mas a sincere e.¿¿ort 
on our part to try  to minimize the grievance toward the Administration and me had to have 
some ground to appeal to the ¿arm group to be more patient. 1¿ Mr. Best made, some con* 
cessions me could de¿end the practice at th is time*
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Referral to Poston Strike

Voting the night oi November 4, when the, committee, was Is session, the suggestion was. 
made {¡tom the Poston segAegee4; that the condition which took place In Poston In and aAQund 
the 4tAlke -  the matteA was mote oa less se t In that manneA.

Nov. 4th. Riot

I<5 I had known anything like Nov. 4th would have happened l  would have sent Ma , Tada 
down. ��didn't think I t  ����such a had condition. ����� Tada fielt ahout the 	�������	�� X did.

5th of Nov.

On the 5th the M,Pt *S lined up about ¿Ive ieet apant, The majoAity oi the people knm 
nothing oi what had happened and wanted to go to woAk, Some weAe just standing and tnylng ^ 
to ilnd out the neason. The glnls. woAktng In the hospital weAe kept In the hospital• Thel/i 
families and the ^milles, oi the hoys amested wanted to know what had happened.

Best1 s Promise to Let People Know What Heans He To ok, to Harvest Cxop

Kunitani could think of no reason why the people go t the notion that Res.t had promised 
this. He had never had that idea, he said. The only  possible source of the c {WQn notion 
that he could think of was that Best might at some time have made this statement to the 
farm group. Through Kunitani X may be able to get i n contact with- S-Qme of the m en on the 

farm group and ask them about this.

Kunitani and Abe’s Speeches on Noy.l

This is a matter on which I have very little inform ation. Kunitani was very glad to 

tell me:

"1 made a veny shoot speech. T said we had an oppoAtunlty to negotiate, not only with.
Mo. Beit but with Ma . MyeA also. T just bnleilysummed up the points Ik the majority 0p 
cases. Ma . MyeA pAomlsed he'd conduct a thoAough Investigation and said we.,;d he. notched.
In general, the Aequests bAought up weAe Aecelved In a haAmonlous manneA. Xn due time,,
I was positive, eveAything would be loaned out.

The oecognltlon oi a centoallzed committee was Important to the people. X mentioned that 
and also about the iood and the hospital.

Mo. Myeo spoke then. Then Reveoend Abe spoke last, tie ���������� the people iAom going 
Into any unoeasonable acts, and to always maintain thelo tnue vlAtue as Aeal Japanese. Ike. 
negotiations weoe well conducted. At the la s t he said, "This Is the end ioA the time bang , 
and told the people to dispense,

Uchlda told the people to take a bow. The people took a bow not only In gnatltude to 
ReveAend Abe, but also as a gestuAe oi gAatctude to Ma . MyeA,

Kunitani then told me that Kagawa has been going ar ound telling the big shots in the 
Hoshi dan to resign. He ’s suggested the idea to Yam ashita and Ishikawa f but it doesn't seem 
as if he ’s having rmuch success. Kunitani also stat ed that he still helieyed the camp people 
could get along, if thé Hoshi-dan hadn*t made so mu ch troublej he ? he felt* could get along 

with the ’’loyal” people.
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Present Hearings for Relocation

I did notice. people cue. /tecelvlng dliieJie.nl papens. Many die. necelvlng exctudee 
notices inom Ike Tactile Coast, Gulf and Atlantic deiens.e aneas.. Then thene’s a m a ll 
gnoup oi people whose status In the eyes oi the Amy Is. not clean. (These axe probably 
on the stop list.I I ’ve heand oi no one who has been given a segnegatlon notice yetf 
except those people In block T9'.,

Representative Government

Kunitani also brought up the need oi representative  government here. H e f ee l ^  that the 
people are ready for this now and that all they' ne ed is the right leader. He added,, Jokingly? 
that he was probably going to he sent (forciblyrelo cated! to the J^iddle ^est, which- he 
hated. His wife Joyce said; *T don’t  want to go thene.. X. Want to $Q home," Kunitani: is 
the first person, except Niyama who has looked at t he situation realistically and dpesn t 
try to fool himself about the possibility of being sent out of Tule Lake.

JANUARY 2, 19-45

/Early on the morning of December 27, the Departmen t of Justice^arrested and interned 
seventy of the leaders of the Sokuj1 Klkoku Hoshi d an and the Hpkoku §einen dqn./

TALK WITH GEORGE KUNITANI

Rumors Which Hoshi-dan is Spreading About Kunitani and His Group

"I’m not ainald.. That onganlzatlon I s  a monkey wnencĥ  We will have to win the memben-- 
ship Into a much, bnoaden ile ld  so they, In the shontest possible ttmef w ill avalize the 
slgnlilcance oi living In hanmony togethen hene. In camp*

l i  they keep on making mone pickups I t ’s going to excite the people and we''It neven have 
hanmony.

Oven the past two days the ieellng has. been veny good In camp». ^Xt’s  the sp lh tt Qi the. 
holiday and I ’m mone on less pleased to see It., Oi couns.e the iamlltes. ofi the people 
picked up didn’t  iee l too good. They happen to be the leadens, ion a segment oi the sentry 
ment In the colony. ”

Kunitani then gave me copies of the two propaganda statements put out by the Hoshi dan 
since the pickups. The first was put out on Decembe r 27, the very day of the pickups, the 
second came out a few days ago. Kunitani translated  parts of the second paperj but we were 
interrupted by the arrival of an elderly Issei frie nd. O-’ll see if I can’t get someb116 

else to do it.)

On the 27 th oi flDecemben. the leadens and cabinet membens. wene picked up ion neasons.; 
unknown. A meeting was held. I t mentions the iact that the succeeding cabinet membens. 
had alneady been selected by the old oOlcens.

Here Issei friend came in.

Today a memben came oven hene telling me that duntng the monnxng exeJicls.es Yamada had 
sold that he’d be picked up soonen on laten. ’I i they do get picked upJ he said, ’ they

/l. See my talk with Frank Niyama on December 23, 1 944T/-
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load, new cabinet already selected and they wanted the. members to support the.- new cabinet 
unco ndttto natty .,K

This boy was, laughing, he, said, '-That's r id icu lousB ow  can V Support somebody X 
haven't voted (or,*

Runitani said this Boy was yery American in thought  and would npt understand the ways 
of the Hoshi-dan. He then digressed:

"In the po lttica t set-up in Japan the parliament is  patterned a(ter the United States> 
the Erench and the English- parliaments. The people tn Japan only know one. way. (then an 
organization is. formed, you*It (ind almost the. identical (amiliarity Between these organic 
zations o( th is country and the organizations o( Japan.,

(Just  what Kunitani implied here —  I don^t know.)_

He talked for some time with his yisitor while I ta lked with his wife Joyce? and admired 
the baby daughter. When the elderly gentlemen left,  Kunitani told me he was the hlpck 
repreaentatiye of the Hoshi—dan and had come to tel l him that he was resigning.

Hoshi—dan (Resegregation Group)

"They are going to continue their past policy. T don't know what they are expecting to 
do, since the new cabinet members, really know nothing. Everything was< done in a small 
inner clique.

Tell Mr. Goodman (or me (here Kunitani translated from the latest pamphlet of the HSshi- 
dan) There’s a part which says that Mr. Okada went to see Mr. Goodman and i t  ����� Rev. 
Matsumura [and two other meni went to see him and they asked him (or his explanation as 
to a coherence which took place between Mr.. Best and Okada with, Goodman present.

Then they say these (our men, a(ter receiving (u ll explanation ����� the WRA head, came 
back. I t  says, the coherence must be transcribed, which, transcription w ill be given to 
these men.

(When I took this message to Goodman he told me he had refused to giye them this 
transcription. )

This, thing must be care(ully controlled. They say; "Our (ormer leaders; who were 
arrested would signi(y to the (act that we, the members., have put a step (onward towards, 
becoming real Japanese nationals."

* * * * * * * * *

Kunitani commented: "1 think this, needs some jus.ti(ication here,. They keep on saying, 
anybody sent to Santa Ee is. taking a step (onward to becoming a real Japanese. T( this: 
propaganda takes e((ect i t  w ill cause great trouble. A lo t  o( people w ill look (or 
trouble trying to be sent to Santa Ee,

Tell Mr, Borden (or me - There are people who are very sensible and reasonable and that 
their only desire is, to go back to Japan, These people would like to renounce, their 
citizenship so that they w ill be looked on as Japanese nationals., X( Mr, Borden should 
under some misinterpretation pick up these people, just because they renounced their 
citizenship, I think the repercussions would be very un(avorable on these people. These 
people have not belonged at a l l  to thè BoShi-dan,
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" I  think the Ho A hi, dan undoubtedly has, staxted the Aumox that by Aenounclng citlzen- 
¿hip, the, people w ill be, allowed to stay hexe a t Tale.

Reactions to Another Pick-up

Widespxead pickups would not be cl good thing. Tf another bunch. i s  picked up i t  w ill 
lay foundation to the Amo a that my gxoup axe insixurnental in in itia ting such a thing..
You can't te l l  how many Aeal fanatics thexe aAe in  camp. SuppoAe they attack, one of us.
Qua  young boy A would considex that an insult.. They w ill nevex have, haAmony in the colony 
then.

Goodman and Zest, i f  they want to avoid embaxAassing moments., would be wist to announce 
the tAue and Aeal honest Aeason foA the pick-ups. That has. to be published and would pump 
some logic and sense into the people who have been misled blindly. Xt would cuxtail the 
Amo a s, and i t  would take the pAestige f Aom the ffoshi-dan.. The moAe elaborate th is 
announcement would be the betieA i t  would be.,

A mass pickup would be vexy injuxious. The vexy people who aAe attacking me may not 
know the significance of the tAue facts.

The old Vaihyo Sha men (issei) who wexe sent to Santa Ye.1 Mo,. Ymashlta, and Koto 
stasted to WAlte to Santa Ye, ¿telling themj_/ 'I f you go to CAystal City you'Ae nothing 
but a cowaxd. The only way you can be Aeal Japanese is  to take a stand to come back to 
th is camp.' The people in Santa Ye didn't like th is high-handedness. They wAote to _ 
Nakashima and Two. Then they Aeceived a letteA of excommunication Jjxm the Hoshi dan./

Yive oA six  of these men axe s t i l l  in  Santa Ye. When this new bunch comes in, I'd 
hate to be in those five men's position. They'Xe not going to get along with that bunch 
theAe. TheiA names axe Itaml, hone, Nakaji, lchiba, who has an old mothex hexe 11 yeaxs 
old. They ought to come hexe. Tf these men wexe Aetuxned hexe I t  would be a gxeat xehef.

I asked Kunitani for his opinion on Okimura, who is  supposed to have left instructions 

for the murder of Abe.

Oklmuxa did say many xadical things. He is  vexy stupid. He and Yamashlta wexe vexy 
closely connected.

CLARIFICATION OR NOVEMBER DAIHYO SHA KAI MEETINGS A ND SOME OR NISHjMQTQ* $ QUESTIONS

1. Ma . Muxakaml, aftex consulting with the nine waxd xepAesentatcves found out that in 
waxd I [only I believe i t  xeally was. waxd TV), anyway, thexe was one waxd in which the 
nine Vaihyo Sha xepAesentatives got togethex and whexe that waxd dldn't have any people 
in the waxd suitable to be named on any committee.

2.  He's fxom this centex.

Each block Aecommended so many people - thexe was a stack of papexs about that high 
(8 inches). They wexe vexy bxlef case histoAies. Thexe was a special foAm, maxked out 
In co lum nsIn  the f lxst column was. the name of the committee, in the second the names 
of the men Aecommended, in the thixd, theix hlstoAy and the 4th theix block.

In these committees, each sheet had five, thxee oa  maybe ten names, hie had to go 
thxough a p ile of papexs that high and select one pexson fox each sheet - fox each 
position thexe wexe 1SQ to 2 00 names, to go thxough.

¿1. These were Issei who, on being released from th e s tockade were sent to the Santa Fe 
Internment Camp in New Mexico^/



Kunitani, January 2, 1945 -49-

1t  was a l l  und.�A�.tood by the. Vglhyo Ska that afitoA th is Accommodation was. made. that 
the names would be bAOught u.p befioAe. a mass meeting oh the people and that the people, 
mutd have the falnal bay. Xh any man o\j the committee was unfitted, that position could 
be Ae-elected by the people. The Vdlhyo Sha had to disband afteA this. appAoval by the 
people, fife had le f t  the making of by-lam and anything like that to the hew permanent 
AepAesentatlv �A.

��� wanted to be a elected o\�� the Aes.p o nslhllAty as ias.t as possible. X wanted myselh to 
get the centeA chuAch oAgonized. That was my pHlmaAy thought a t th is time, XI X Went 
Into th is kind oh a thing X couldn't take my hands off. X wanted to be done with I t , 
and le t  time take coJie oh Itselh.

(We then went off on_another discussion of the admi nistration’s contention that the 
November uprising j_19 43/ had been plotted by leaders, X said that I knew  that sqjall gypups 
of dopey boys had come into camp with, the intent t o cause trouble, but that was about as 
far as the contention was true. Kunitani. agreed ab solutely and added, "The W0AS.1 bunch oh 
boys came fwm Topaz, They Aeally had a tough gAoup. Ask Tada. They bAoke up the chalAS,.

Page 85 - question by Nishimoto - "That wasi the Negotiating Committee, Okubp WOS On 
I t  too. [/olunteeAs weAe added to bhlng things to a huvoAable solution. Anyone who had 
an empty hand was. asked to help I t .  Thes.e men weAe able volunteeAS. who held some* Important 
position In the coming penmanent body.

TALK WITH GOODMAN

Found out from Goodman that Hamaguchi had been sent enced to 90 days in jail. Of this 
60 days was suspended and the remaining 30 had the alternative of a 20 dollar fine. $ix 
days or 4 dollars was cut from the sentence because  of previous detention. Hamaguchi paid 
the fine. He got 60 days for assault and battery an d 3Q days for disturbing the peace.

Matsubara got a severe reprimand because he was a l eader of an organization and conduct-̂  
ed himself in an ungentlemanly manner, unbecoming t o an officer of a group of people. Had
he been courteous,and informed Mr. Hamaguchi that h e could meet with the committee, the
whole incident probably would not have occurred.

Kodama got 6Q days suspended and Yamatani and Mizun o 30 days suspended.

Goodman said that all of the boys had come in their  best clothes. Kodama, especially 
was resplendent. He was evidently prepared to go to  jail in style. (There is very little 
chance that Hamaguchi will have to pay his own fine . A lot of people will he glad to 
contribute. )„

Goodman also told me that Masao Nakadate is the new  head of the H5shi—dan. Cl* 11 haye 
to check up on this.) Goodman also believed that Ab e, Kunitani and Tada are circulating
the rumors that the members of the Hbshi-dan had be en picked up because they were hoodlums
and gangsters.

The new Hbshi-dan did send a telegram to the Spanis h Consul, although they could haye 
done this Saturday.

Only 34 of the 70 men sent were members of the cabi net of the "Association of Applicants 
for Repatriation" which is how the group translates  Sokuji Kikoku Hpshl dan. Six men taken 
were Hbshi dan members, but not of the cabinet. Eig hteen of the seyenty were Issei.
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JANUARY 5, 1945

J_On January 5 I talked with m y  Is sei friend, Hr. I tahashi. At the end pf pur talk he 
made a few remarks about the Hoshi dan and about Re verend Abe./

TALK WITH MR. ITABASHI

Hoshi dan

Generally, what I * ve heatd Is that the. trouble ¿tatted, among thems,elves-. I t  ¿tatted 
becaus e Matsubata and s ome others wete too tadlcal tn th e lt principles.. The mo deflate 
people tn that patty wete against them and In number. they wete much mote than the tadlcals^.

Afiten that trouble In (block 541 to many wlthdtew ¿tom the hoshi dan « Remote the 
trouble only nine ¿amUU.es In block 54 mete not membets. A ¿tetwatd thete. wete only thtee 
¿amities temalnlng as membets.,

1 think even the membets o¿ the Bosht dan ate glad the tadlcals wete picked up, % dgn't 
think thete w ill be any ttouhle about I t ,

Reverend Abe

I understand Reverend Abe was a ted (Communist) In Japan, he called hlmsel¿ a priest 
but he tea lly  Isn 't, he was a ted In Japan and was. always ¿ollowed by a detective, he 
tea lly  Isn 't a p tlest.

(This is not the first time I have heard these accu sations made against Abe. I don't 
know whether there's any truth to them or not. I am  frequently made aware of the fact 
of the almost universal hatred which the Japanese h ere bear toward the Communists. It's 
really worse to be called a Communist than a dog, i n a way.)

/On the same day I talked with Mr. Kurihara who tol d me that very few; people were be�
lieving the rumors spread about Abe and Kunitani by  the Hoshi dan. ~J

JANUARY 7, 1945

TALK WITH GOODMAN

/On January 6, Mr. Goodman had given me a typed Eng lish translation of the announcement 
distributed by the Resegregationist Groups. He also  gave me a typed copy of a hearing he 
had held wi_th four Resegregationist leaders. (It c overed twelve pages — see Fieldnotes for 

January 6.//

When I returned the documents to Goodman he told me  that he is determined to encourage 
Norden to get Abe and Kunitani to renounce their ci tizenship, so that they may be sent out 
of camp to Santa Fe. He feels that they are such a potential menace to the peace of the 
camp tha_t the end justifies the means in this case . Norden, incidentally, is due to 
arrive /at Tule Lake/ with a staff of twelve males and three female assistants.
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JANUARY 10, 1945

TALK WITH GEORGE KUNITANI

In discussing the present temper of the people, Kun itani agreed that the people are 
daily becoming more stubborn about the idea of bein g forced out of the camp*

The possib ility  of legal action has. already been discussed with the ACLU. (I render 
who initiated this?) The contention of one of the lawyers. was that at far at. material 
compensation was concerned, I t  would be harder to obtain today than at the time of the 
Civil War. And he said there were cates, s t i l t  unsettled today which were started at the 
Civil bias,

(We concluded that waiting eighty years for a case to be settled wouldn't help the 

present relocation problem.)

Kunitani*s Feelings

I did sta te th is previously too. To be. frank with anybody, my determination is  tuck, 
that I can't picture myself sacrificing my l i f e  for this, country* X feet therefore,,
I am of less value or no value at a l l  as far as my place in th is country it. concerned.
I'm of practically no use to this, contry's cause as a citizen. I leet I should try  my 
stake in Japan, tn my interpretation, loyal is. such that i t  must be met with supreme 
sacrifice when a citizen is  catted upon to do to. X wouldn't want to l iv e  as a second 
or third rate citizen in any country.,

November 11, 1943 - Reason for Split Between Army a nd Daihyo Sha

My guess is  that a group of people ^Japanese Americans./ must have met with the Army in 
secret session around the IOth or JJth of November, and~implanted them with the idea that 
we, the Negotiating Committee, weren't the actual representatives. That's the impression 
1 received from talking with them.

Colonel Austin said, ' l don't think you're the representatives of the people. I think 
you're nothing but a pressure group.' tie also asked why out of s.o many people Con the 
Negotiating Committee) there were so few old Tuleans. tie also asked why out of the, 
people on the Negotiating Committee there were only three, four or five forces showing up 
at the conferences, (with him), tie evidently fe l t  we weren't in contact with the Negotiat�
ing Committee.

The only reason why we didn’t  have so many people (go to see him) was because we only 
sent the people who were taking an actual part and were immediately concerned with the 
return to work.

(J  then asked Kunitani if he thought this group which  had gone to see Austin, in secret, 
had comprised Daihyo Sha members of opponents of th e Daihyo Sha. His. guess was that it 
was Daihyo Sha members - especially Yokota and Naka no. This would be my guess too.),

December 13 Meetings with the Spanish Consul

(tie spoke with the Spanish Consul on December 13 or 14, in the Administration building 
because the people in the colony requested that he see us,. Colonel Austin and Lt. Torbes 
were present at this, meeting, t  believe there were nine (members of the Negotiating 
Committee) present. The conversation was. very interesting in that we asked Colonel Austin 
for the reason of our detention. tiis contention was that he thought we were trouble�
makers. and that was. the reas.on he was. keeping us locked up. We asked, 'Can the Army, 
just because the commendant thinks a portion of the people are trouble-makers, can he



Kunitani, January 10 and 11, 1945 -52-

detaln us?' tía didn't make a clear reply and had to think, a tong tima. We alAO asked 
u)hat was. the evidence. tía thought a long momant and said 'IDe'll gat tha evidence while 
we keep you boys. In tha stockade.

(I then asked about the extreme discrepancy in the December 13 minutes of the Spanish 
Consul’s meeting with the people which-had been com mented upon by U r .  NishimQto. Heye 
Mrs. Kunitani tookover the story with considerable verve:)_

Tha paopla didn't listan  to their speeches.. As soon as the, speech was, ovan, they'd 
yell, 'That's not what wa want. We want tha Negotiating Committee.' All through, zha 
maatlng tha Consul would get up and say something and the, paopla would say, 'Qh to hell 
with you, wa want tha Negotiating Committee..'

(Kunitani suggested that I might get additional hel pful information about the Daihyo 
Sha Kai and the Coordinating Committee from Ur. Kaw ahara, 2901 BDC,)_

Compulsory Relocation

Mr. Kunitani:

I think I t 's  a s i l ly  Idaa on the past oí the WRA or the Army to t ty  to get us, out oí 
hone. People came hete with íu ll knowtadge oí being segregated and they knew the Inevitable 
consequences, which would res.ult as. a direct by-product oí segregation. Z s t i l l  think I t 's 
cnazy. Even the Army can try  - but the result w ill not be complimentary.

Mrs. Kunitani: I think th ey 'l l have trouble at a l l  the camps. They're mora stubborn 
at tha other camps.

Mr. Kunitani: Violence Is vary possible. Even In this camp the people arc saying,
' I ' l l  commit sabotage or blow up a bridge l í  they make me go outf just so I ■ l l  be sent 
back to camp.' That should be avoided.

Anything that w ill be íorced on the Japonesa people - they won't take I t .

Mrs. Kunitani remarked that the food was getting mu ch worse again, which- howeyer, was 
to be expected since the WRA wanted the people to l eave camp.

JANUARY 11, 1945

/January 11, I. was able to have a talk with the no torious Mr. Tada, who was. reputed to 
run the gambling joints in the center. He proved to  be a very intelligent and agreeable 
man and gave me a great deal of helpful information . He gave me the following information 
about George Kunitani and his role on the Negotiati ng Committee of the Daihyo Sha Kai. /

As you know, the Negotiating Committee, there were a iaw who could not speak. , iluent 
English. These persons evidently do not brave themselves to go out In iront. Naturally, 
I t  goes, to George Kunitani.

Up to the night oi the 4th we had the Koshl-lln. but that night the meeting was held 
to elect the permanent committees. Oi course, the permanent committees were In dlHerent 
divisions according to the type oi work. At the top oi these committees we se t up an 
Executive board. On that board, T believe ilve men were selected. Reverend Aba and 
Kunitani - thay wanted to re tire  irom tha po litica l organization.

Regardless that George wasn't an Executive board member, since th is plan wasn't yet
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accepted by the, centex people, thexefioxe, G conge could not vexy well get (Wf {Xom 
xesponslblllty.

JANUARY 19, 19L45

TALK WITH SALLY WAKIDA

/On January_19, X asked my friend, Sally Wakida, Lo w people were now regarding Abe 

and Kunitani^/

I t  seems to be. public opinion that A be. and Kunitani 
{utuxe. Vxetty Aoon they w ill be leadens again, Fxom 
enough to get camp suppont again. They centalnly have 
axe uolUlng to give thelx lives {¡ox them. Bat I think  
wait until the night moment comes.

/On Janaury 19, Mrs. Deschin, my social worker frie nd, told me that Dr. 0§.ler? At an 
administrative staff meeting had said that he did n o_t helieye that Ahe, Kunitani and 

Tada, were participating in pro—Japanese actiyitieS j_/

m il  stant some action In the 
oohat X heax they’xe populax 
enough supponi {xom people who ^ 
that they’xe wise enough, and w ill

TALK WITH GEORGE KUNITANI

Hoshi-dan Rumors about Renunciation

Kunitani infromed me of a widespread rumor that all  those persons, whp haye not renounced 
their citizenship by Janaury 20 will summarily be k icked out of camp. He implied that 
this rumor was being spread by members of the Hoshi -dan. He added;

Some people axe also being told to answex In a xadlcal way so that thelx citizenship 
w ill be taken away.

He then read me part of a letter which he had recei ved from a friend in the Army* The 
friend is in Camp Blanding and expects to go overse as very soon. The friend said;

The lifting of the exclusion order has sure changed  a lot of plans for my 
mother. They'll be closing all the camps pretty soo n and I don t know what 

I'll be doing about Mom. At any rate, I'll hope for  the best.

Kunitani also said that the Hoshi-dan people are sp reading the rumor that in less 
than fifty days the families of the interned men ex pect to be reunited.

Explanation on Daihyo Sha Kai minutes of November 1 2

A. The secretary had not taken it down — since it w as a minor point.

When he (Yokota) began to pound the table that thexe was not enough time allowed, he 
began to accuse the people who had negotiated that day o{ accepting such (unfavorable) 

tenms {xom the Anmy.

(I asked who had done the negotiating.)

Mysel{, Tada, Kagawa, Miyamoto and Kodama.
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Another thing l ò.ald was. that ¿¿nee. the. negotiation*, had come to a captate 
since the A rmy doe* not recognize us as being tu ie representative*, o fa thefi colonists, 
we who were negotiating dicin't faeel we could carry on the task-,. I bluntly stated l 
wanted to resign.

B.  The words he (.Colonel Austin) said, were 'Take I t  or leave i t .  '

C. Wo, the reason why we le  fat was that they were going to prepare the statement and 
attesi that resolution was properly signed, the representative*, were going to bring I t 
to u*. They wanted to go Into further detail.

The atmosphere wasn't too good. There were heckler* - Vyo, Hashlmoto, Yokota, Sawada, 
0*hlma.

Yokota wanted to get Into the Central Executive Committee, but he wa*. put Into the 
committee on personnel, immediately he began to voice his dlssatls. faction and the next 
day he brought me a le tte r  *aylng that he wished to resign, although, the. committee was 
not yet recognized by the people, I sold t  couldn't do anything about I t .  I was Just 
the Chairman.

I then asked Kunitani something I'Ve Been aching to  know for a long time ; whether he 
disguised himself in women*s clothes at the time of  the Army search. He implied he had 
not done so, but explained why the rumor had starte d;

When Mr. Hughes, ofa the FBI asked how X got away T told him, 'Weren't a l l  the soldiers 
men?' He couldn't catch on. I added, 'X just used psychology\ The searchers, being 
males, only naturally would be tender to the opposite sex. ’ I to ld him that."

D. There wa* more to the meeting. A {¡ter the thing was decided, they came back and told 
us to return to mess hall U. I t  was pretty la te, about 4;3Q In the afternoon. When we 
returned, they told u* what had transpired. They reafafalrmed fault confidence and support 
In the Negotiating Committee and asked us to continue negotiation*, with the Army.

Japanese Present at November 1 Conference with Myer

The following men were members ofa the Negotiating Committee? Qkada, Hosokawa, Abe, 
Sawada, Yamada, fkaskl Noguchi, and Miyamoto. Koto was the English Secretary; Katayama 
and Morlmltsu, representatives ofa the farm group; Namashlta represented the Agricultural 
Division and Okubo the hospital committee. Tajlrl and Kodama - here Kunitani became very  
nervous and ill at ease — They just came In - they were both judo men.

(The minutes had mentioned a Kaijo Seiri iin which had been translated as Committee 
to Preserve Peace and Order. Other people told me t hat these men served as bodyguards.
Why this subject should make Kunitani so nervous, I  don’t know.) I pretended not to 
notice his perturbed state and began to play with t he seven months old Yuriko. She is 
a beautiful child. After a few minutes her father c ontinued;

Taro (Kodama) went to the hospital to stop the beating ofa Dr. Vedlcord. There was 
faear on the part ofa some men. We'd heard farom other sources - farom people present that 
some young men may get out ofa hand - so they recommended that we have some young men to 
be prepared In case ofa a disturbance.

/l. On re-reading my notes, I note that Hr. Kato ha d told me on December 12 that the 
function of this committee was to "see that no Army , or Internal Security or any Caucasian 
would come to disturb" the funeral. The members of this committee may also have been 
responsible for ordering people not to leave the de monstration of November , stj
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JANUARY 28, 1945

j/On January 24, Ur. Norden of the Department of Ju stice notified 171 male members 
of the Resegregation Groups that they were to be in terned in two days. On the same 
day he had mimeographed copies of a letter to the c hairmen of the Hokoku and the Hoshi 
dan posted in all the messhalls. In this letter he condemned the activities of the 
Hokoku members and the Hoshi dan elders who "encour age the activities of the young men."
He concluded with the warning that "since these act ivities are intolerable, they will 
not be tolerated, but on the contrary, will cease.

]_ I. did not know that Norden had scheduled an intern ment and so, on January 25, I 
went to see my friends, the Wakidas intending to as k them how people felt about Norden’s. 
posted statement^/

On my way to the Wakidas’ I noticed people standing  about in groups and talking.
When I knocked on thji Wakidas' door, Sally’s mothe r opened it, took my arm and quietly _  
pulled me inside. ^George and Sally made signs of s ilence and both looked very anxious^/ 
They told me the notice of another internment had j ust come out and that the people in 
their block had accused them of being inu because I  came to visit them. I offered to 
leave but they asked me to stay. That afternoon I w rote letters to my respondents, ask-'- 

ing them to tell me when I might visit them.

/On February 1 George Wakida sent me a note asking me to call on him. But it is 
interesting that I did not hear from Hr. Kunitani u ntil February 13b/

On January 28, Mr. Goodman the Project Attorney, to ld me that Hr. Norden had had a 
long talk with George Kunitani. According to Goodma n, Norden told George that there was 
to be no parading or demonstrating in camp. He said , "You can have the rising sun in 
your heart, but you can’t have it on your chest or on your forehead." George said,
"We understand. We ’ve been for the idea all the tim e."

Goodman said that he himself had also had a long ta lk with Kunitani. They discussed 
community government in camp which Goodman is very anxious to initiate'and, in which, Is am 
sure, Kunitani would like to play a leading part.

/On February 11, the Department of Justice arrested  and interned about 650 Hokoku 
and Hoshi dan members. Answering bugle calls, the y oung men of the organization assembled 
immediately and each of those listed for removal ac cepted personal notice of internment^/

On February 13 I received the following letter from  Mr. Kunitani:
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FEBRUARY 13, 1945

Received the following letter from Kunitani today.

February 12, 1945

Dear Miss Hankey;

Sorry I have delayed in answering your letter of Ja n. 25. The condition in the 
center has been most unsettled because of recent ma ss pick-ups.

The current rumor which in my opinion is the most v icious has it that unless people 
(young—men of course) sign up with the organization , they will be subject to draft by 
March of this year. There seems to he a great incre ase in the membership of said body. 
The people are under the impression that if you are  a member;, then your chance of re- 
nunciation is guaranteed; whereas, if you are not, you just don’t know when you will be 
able to renounce your citizenship. Of course there is a connection with the recent 
announcement about the exchange-ship.

In fairness to everyone concerned, I. am of the opi nion that some kind of statement 
should be forthcoming from the Justice Department i n this instance. The result if left 
unabated, will not only be tragic, but dreadful. I don’t know what you are able to dp, 
but for justice’s sake please take some action.

Hope to see you soon.

Sincerely,

George.

Though it was pouring cats and dogs and puddles ros e almost to the knees, I put on 

my field boots and hiked out to see Kunitani.

TALK WITH GEORGE KUNITANI

Rumors

Kunitani said that he was so alarmed at the proport ion to which rumors had grown that 
he was willing to start a petition to the Administr ation to ask for a clarification on 
the points which are upsetting the people. In Manza nar, he told me, just about every�
body had joined the Hokoku. The first bunch of rumo rs started Saturday, just before the 

internees left.

I t *4 been known that the men picked up have, committed some crime - violated the, taw - 
However, their destination has been to Santa Fe which is  a really {¡avoAabte place to be,.
In the mind* oh the people oh the center i t  has been the general impression that by going 
to Santa Fe h°r one thing, th ey 'll be recognized as aliens, and they jjee£ that their re�
nunciation oh citizenship is  granted. Whereas ih you. are a gentleman enough, to be peace- 
hul and quiet, renunciation w ill not materialize. That should come out. The people $ee£ 
the only way renunciation w ill be accepted would be to raise a row. and be sent to Santa Fe.

Something that would put a stop to the whole thing on that point should be stressed.
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They iigure that the number oi person-6 held by Japan (Americans) ¿a  so great, Jin 
comparison with the people on this side, what l i t t le  prejudice the American government 
has against the tidkoku, tinny w ill bn farced to send them bank to (Japan to) get Americans, 
back.

X heard that onn wan tr ied  to commit suicide on tkn way to Santa fe.

_ I asked Kunitani why he and his friends had taken no action against the Hokoku.
./.But after one sentence he changed the subject. I  am not sure what he was referring to 
when he said, ’’Before registration it was voluntar y./

One oi tkn main reasons, we have bnnn mo An or less bound is  that MR A may have a great 
pAnjudicn againAt any action we may takn... Mhether i t  bn voluntary OA involuntary, i t  iA 
undnA tkn same act and then tkn people should bn infarmed oi the policy undnA Sunk an act. 
Befare registration is  was voluntaAy. M long as i t  was voluntaAy, X just sat. finally 
tkn ?roj net Director to ld me i t  was compulsory. Being a compulsory matter, X had to 
choose onn oa tkn other road.

There is  a question in my mind; suppose you did Announce your citizenship and the 
Japanese government was not informed, how would you become a Japanese national? Suppa&e 
one doesn't have Japanese citizenship? Where would he be? H he wanted to go back, to 
Japan, the Japanese government might not accept him.

On the Fence-sitters

I've always believed that there were at least 6,010 people here whose rea l intention 
was to remain in America. Now I'm Beginning to think the other way round. X think there 
are only about two or three thousand who are willing to stay here afaer what they've, gone 
through in th is camp under Ma . Best's administration. Whatever Ha . Best has done during 
his administration here, hasn't been favorable to the American government. XI the. froj&ct 
director were changed here, there might be a swing oi ISO degrees. in the people's ieelings.

People Resigned from the Hokoku

I was very much worried. There is  one aspect oi the whole thing. The thousands- oi 
people who withdrew irom the organization whose names had been accepted by the committee�
men as members. I doubt i i  the names, oi these men have been crossed o ii the. l i s t .  Xi 
justice should pull them in then th ere 'll be a lo t oi in justice. Xi they are taken in 
a lo t more w ill ia l l  in with them. I t  w ill be a l l  over camp that even i i  you don't be�
long to the tidkoku you w ill be taken anyway, so you might as well join. Some who were 
out are rejoining and some who never belonged are joining now.

A lo t oi simple minded people think that being sent to Santa fe is. a glory far them. 
There should be some way you could dis.qualiiy such a statement.

I wish Justice would keep in mind that there w ill be a lo t oi people who haven't re�
nounced i t  as yet because oi uncertainty and doubts. M soon as a clearcut policy is  pre�
sented befare the people I would consider seriously about my own renunciation. Don't 
think far a moment that X won't go back to Japan. But even there X w ill run into a lo t 
oi d ii i icu lt ies . X am radical in my thoughts. X was a most ardent New Dealer until J933.

Manzanar Joining Hokoku

In the Manzanar section most oi the school teachers quit (the school) "and joined the 
tidkoku. They are making a house to house canvass there. I t 's  because oi th is la test 
rumor about the drait going into efaect in March, and i i  you don't join the tidkoku and go 
to Santa Te your renunciation oi citizenship w ill not be accepted. Xi you do go to Santa 
Fe your chances oi having your renunciation accepted w ill be ten times as great. Xi you
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¿tay here you w ill eventually be thrown out ofi camp. Ifi you stay here you aren'tsafie.

Because certain action* ofi the Mokoku In the past have been vague and not becoming 
a Japanese, the tídkoku Jus non) trying to conceal th is past and glo rl.fi y the pres.ent position 
and mate a filowery picture ofi their actions. They (the people) fieel the tíokoku Is the 
only thing they should do. I know a lo t ofi boys who were In the tíokoku when I t  filrst 
organized who had been nothing but fi ence-sltters be fio fie. They were just segregated to 
th is center because the authorities considered them Ineligible fior  leave.

Sociologically speaking , T wonder Ifi the people have not been tortured In their minds, 
fior so long - a l l  they can think, ofi Is  what1* happening right In firon ofi their eyes and 
they aren't looking fiorward to the fiuture at a ll. None ofi them think that the war might 
end and then what position would they be In?

Mother rumor Uve heard seems, to come firom Mr. Best. Me made a statement In which. 
he sold that a l l  ofi the pro-Japanese elements were to be sent to an Internment camp - 
then a l l  that are lefit over w ill be shoved out ofi the center. Nfiter that Is completed, 
a ll those men sent out w ill be returned here In six months..

Mother good thing to announce would be that the men who have been Interne.d w ill not 
be permitted to come back here and join their fiamllies. That should be published. Ail 
ofi them honestly believe they w ill not be out ofi here more than six months•

Public Alarm Very Serious

There are many serious people saying that Ifi there Is any monkey business pulled they 
are willing to take a ja i l  sentence to filght I t  out.

Many boys went to Santa Fe simply because they didn't have the determinarlon to get 
out ofi I t  and just tagged along.

George also told me that if the next pick-up took a  lot of people who were not Hokpku 

there would be an avalanche to join the organizatio n.

TALK WITH MR. GOODMAN

Following Kunitani’s request I went to see Goodman,  told him about the rumors and 
passed on the advice given by Kunitani. Goodman was  in a receptive mood and told me 
that a proper statement would come out in the next Newell Star which will be released 
Thursday. The Department of Justice has also_prepar ed a statement. Goodman also informed 
me that he had met with the officers of the Hoshi—d an and the Hokoku dan this morning 
(these are new officers.) The men appeared to be ut terly stunned by the raid of Monday 
night /Feb. ljV. He was also impressed with the inf ormation that people were still worried 
about what would happen to them after January 1 of 1946. He told me that the Administra�
tion here had asked for a clear statement from Myer  stating that the people in Tule Lake 
were not tO' be pushed out at all. But Myer had com e back with the compromise statement 
of January 29, which appears to have done little if  any good.

The Hoshi—dan men wished to know why their office h ad been raided. Because your 
activities, are unlmfiul." said Goodman. "Why are they unlawfiul?" they asked, saying that 
they had received no warning. Goodman asked them if  they had not read Norden s statement. 

They said they had not read it because it had been torn down from the messhall board, "yes, 
said Goodman, "By members, ofi your organization." Goodman told me several times that they 
appeared stunned and dumbfounded. They had immediat ely sent telegrams to the Spanish Consul 
about the raid, which was how Goodman got the names  of their newest officers^ Goodman told 

the group of officers that if they would go back, t o the colony, dissolve their organization,
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and liye as peaceful citizens., everything would be  all right. "Th you OAC tAjue 
Japanese," he said, you aste going to help youA people, live, ¿n peace and s^auAity."

* * * * * ; & * * * *

(At any rate I got Kunitani's message across and a statement is coming out Tuesday.X

FEBRUARY 16, 1945

TALK WITH GEORGE KUNITANI

"Lots oh people weAe conceAned when they heaAd the. hoy A weAe sent to BismaAkk,instead\ 
oh Santa Fe.^ But it'A  s t i l l  hot in camp,.

One good statement that could he made is. that the homilies m i l  not he reunited.

The Japanese Aection oh the inhoAmotion that appealed in  the Newell StaA was much,
AtAongeA. I t stated theAe that 991 oh the Aenunciations in Tule Lake w ill be accepted, 
and that theAe is  no woAAy about the diaht,

What'a taking place now is  that some oh the kids going to the Japanese language school 
would dA.op out any time they ¿ee£ l ike i t  and go out ho a the Hokoku exeAciseA, They just 
can't discipline the kids that way.

I t  would have been possible to Atop th is ahtei the hlASt pick-up ih ����� aAAests had 
been made and the leadens pAOAecuted,

1 ceAtainly hope that in the neoJi hutuAe, supposing the HR A should change hands and 
Justice take oveA, that we do have a stAong centralized committee heAe. T was talking to a 
Accent tAanshcAee ĥ-om Hawaii. He said he was amazed to hind the unlawfulness in the colony 
wheie theie was no AepAesentative gAoup dealing with, the PdministAation. I t  woa. a big aua- 
pAise to him to hind that situation.

QonceAning Ma . Sasaki and Shimano and ReveAend Ohitia. I think something ought to be done 
about them. (These men were ward VI school teachers sent to San ta Fe.). I've WAitten to MA.
No Aden and I wondeA what became oh them.

When the Hokoku h^ilows leht the stockade ho A, Santa Te, they plasteAed the wall with. 20 
names - with -insults. They weAe the names oh the 11 men who bought the Hbshi-dan (.the 
noted block 54 fight) with Tada, the, Kunitani, Higashi and Noguchi..

Kunitani voiced his suspicion that instructions. ]_ £or the Resegregationists/ might be coming 
to Tule Lake via the underground. Cl happen to know  that this is true.)

Kunitani's reason was that Yamada, his successor Is hino, and the newest president of the 
Hokoku were all close friends and the old plans see m to be being carried on so well.

Ih i t  could only be announced that the men going to Santa Te aAe not going to have pAioAity 
in going to Japan, i t  would be a big help.

At the same time this, psychology woAks behind the Japanese. They aAe veiy loyal to theiA 
good h^iends. The ones who neveA did belong to the Ho A hi-dan w ill s t i l l  tag along oa join  
ahteA theiA hAiends aAe picked up. ThA.ee young men l know came back ĥ om Leupp. They have

� � � The Bismarck internment Camp in North Dakota was no t considered a particularly pleasant 

place to be^/
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bnnn against thn Ho.shi-dan. 1 met them in thn ¿tockadn. In thn Manzanar ¿dation t\te 
pr^u rn  is  ¿ph.no.ding and i t14 fia/tci to 4tat/ out otf t/ie H^ hi-dan. 11 tko&a men âie ¿nnt 
to Santa Va I know thny wiZZ come on to a hnad on dash with Yamada. Thny ara Ko dama and 
'[¿akœmoto.

Unhappy Fate of Yamada

Yamada it> Irom Kumamoto Kan. AZetter coma to camp Irom a Hawaiian lisherman who has 
bnnn internnd in Santa Fe Irom tkn baginning ol thn wax. Ha ¿aid that Yamada had boa t̂nd 
in Santa Fa ol a l i  that ha nouZd do. And hit attitudn was ¿o annoying that thn lnZZow¿ 
abound ju tt  took dih.nct action and ¿tank hit hnad down thn toiZnt bowZ.

FEBRUARY 21, 1945

TALK WITH GEORGE KUNITANI

I met Kunitani today in the administrative area and  invited him to come over to my 
place when he had finished his business. This he di d and stayed the entire afternoon dis�
cussing the camp, his possible future in Japan, his  pre-war experiences, his plans for the 
remainder of his stay in camp, etc. etc. He talked to me more freely than ever before.

Reaction to Statement in Newell Star

Some din hards aha ¿aying that i t ' t  nothing but propaganda to put thorn o il thn trank.

II ¿orna ol thn man who had no nonnnction with thn Hokoku-dan ¿houZd bn rntuhnnd horn,
I think i t  wouZd do morn good than hahm.

]_On February_19, after I had talked to Mr. Kunitan i, Mr. Goodman informed me that two 
leaders of the Hokoku had been arrested by the WRA police and had been placed in the pro�
ject jail. I asked Mr. Kunitani about thisj_/

Arrests of Monday

Ho onn ¿nnm¿ to rngrnt that thny warn pinknd up.

Telegram to Spanish Consul

Thn be¿t way to do i t  wouZd bn to got a nommittnn to do i t .  II thny put a ¿tatmnnt 
in thn Hawaii Star ¿orna pnopZn wiZZ ¿ay that wn (Abe and Kunitani group) warn rn¿pon¿ibZn 
lor thn ¿tatmnnt noming through at that tima.

i t  wouZd bn bast lor thn bZonk managnrs to announnn i t in thn ma¿¿ halts.

Kunitani said that he knew an Issei who would send the telegram for him but he thought 
best results would be obtained if Wagatsuma and Yas ui, the head block managers who are on 
the committee which meets with the Spanish Consul w ould do it. Moreover, they came to Tule 
Lake from Santa Fe, they definitely wish to avoid b eing sent back there. In consequence, 
they are prone to do as they are told. (I'll take t his up with Goodman and see if he's 
willing to contact them.)

Thn main thing is  to get thm (Hokoku) to loot thny'rn going against thn Zaiw. Up to 
now thny InnZ i t ' ¿ an honor to bn ¿nnt to Bismarck.
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Tlie Hokoku ¿t i l l  has the, cockeyed Idea, that ¿i ¿ometking should go wxong, the Japanese 
government Mill help them. H a, statement ¿xom the Spanish Embassy should come out - I t 
would xeally a^ect them.

¿¿tex a ll, most ofi these people axe haxmless.

Results of American Victory over Japan

l¿ Japan ¿hould be defeated many o& the people In Tule Lake would ¿tay hexe. But Vm 
going back, win ox lose.

Renunciation of Citizenship

The main motive behind that was mlstxustlng the ¿utuxe. Vou xemembex when the Mirny 
Individual Exclusion oxdexs came out. At thelx heaxlngs, almost to a man they wexe asked 
whethex they had xenounced thelx citizenship ox not. Even the ones who had not appll,ed, ¿aid, 
'yes,' to be ¿a&e ¿xom being ¿hoved out ofi the centex. I t was also announced at that time 
that (HR A was going to d o te  the camps.

The Individual xeactlon was - xenounce ox be shoved out.

Ofa couxse, the people who wexe called outside ¿ox thelx heating said, 'Yes, X w ill applyl 
When they came back ¿xom thelx heatings, they sla tted waiting (to apply for renunciation!.

About that time the Hokoku-dan activ ities xeally appealed to the young men because they 
(Hokoku) went In ¿ox xesegxegation.

A lo t ô  my ¿xlends came to me especially a^tex they had xecelved thelx exclusion oxdexs, 
asking me ¡ox advice on what to do about xenunclatcon,

Kira and Yamashita

Klxa and Yamashita gained a gxeat ¿allowing by making stxong cleaxcut statements. They 
said, ' l l  you'xe not a ¿ollowex oi th is gxoup, you can't go back to Japan. Klxa also said 
that the Hoshl-dan was going to have subdivisions In the vaxlous pxefaectuxes In Japan to 
handle the Japanese who wexe coming back ¿xom abxoad ¿ox thelx ¿utuxe colonization.

I t was not the heaxlngs o¿ the Hokoku boys ox the pickup that made people xenounce thelx 
citizenship.

Some o¿ the Issel speakexs stated that they have connections with the Japanese ¿oxelgn 
o¿¿lce ox the Japanese Navy ox Ullitaxy.

July Hunger Strike

For many months I have wanted to learn more about t he July hunger strike. Since Kunitani 

was in an extremely open mood, I ventured to ask hi m.

M> ¿ox the hungex stxlke, I wasn't In ¿avox o¿ I t . I haven't evex to ld even my best 
¿xlends that. Howevex, the majoxlty ¿eellng In the stockade at that time, detained ¿ox so 
long, and oux length o¿ detention was so uncextaln. Mi some time, In a vague, xound about 
way, we knew that cextaln people wexe txylng to get us a lawyex, and that anothex gxoup was 
txylng to negotiate with Mx. Best ¿ox us.

Thexe was a sentiment In the stockade that was moxe ox less conducive to some action to 
le t  the Admlnlstxatlon xeallze o¿ this Indecision - that I t was about time something was 
done and the moxe ¿oxce¿ul way we demonstxated I t ,  the bettex I t  would be. I had to stay 
with I t .
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When we went to the. hospital toe wene advlsed by the. doctor to stay tn the hospital and 
take cane ofa ounselves on. toe t oould wneck oun health. I hoped tn the meantime to efifiect 
some kind ofi agreement so t t  wouldn't be necessany to continue.

Ail the time toe wene hospitalized none ofi the Internal Secunlty would come and see us 
on. ifa they did come they wouldn't make any statement to us. Sachs, I think, picked out 
&ou/ l  off the weakest and sent them back to the stockade l-Inst. These &ou/i boys talked to 
the Intennal Secunity men and got no answen so they stanted In to stnlke again. Those ofi 
us who followed had to do the same thing.

Another Hokoku Rumor

Anothen numon put out by the Hokoku membens Is that unless you nenounce youn citizenship 
by Januany 20 you w ill be put on the cleanance l i s t .  This numon came out begone any ofa 
the pickups.

During our talk Kunitani made it clear that he inte nds to take a very active part in camp 
politics in the future. He stated that if Mhisn gro up had been leading the Hokoku people 
instead of Yamashita and Kira, the Administration a nd Department of Justice would have had a 
real job on their hands. He also indicated that he may attempt to start an organization of 
a definite Japanization character. I was very frank  with him and pointed out that as long 
as the fence-sitters and the large group of vacilla ting people live in the camp, any such 
action would bring down the wrath of the authoritie s on his head. He said he believed one 
could get around that if one were careful. (I must admit the trend in camp to act as Japanese 
as possible is very very strong.) I asked Kunitani how he would clear the fence—sitters 
out of camp. He suggested that the WRA come out wit h a clear statement of policy and tell 
the people to make up their minds once and for all,  stay in camp and go to Japan or get out 
by a certain date. Of course, he admitted, it would  really be necessary to have an under�
standing with the Japanese government before this c ould be done.

MARCH 6, 1945

/On March 6, I asked Mr. Kurihara what he thought abou t Abe, Kunitani and Tadâ _/

About Abe and Kunitani, he said:

They have stanted an onganlzatlon called the Vamato Seinen-dan. Theln alms one good.
They want to onganlze an onganlzatlon that w ill co-openate with the Admlnlstnatton and wonk
{¡on the benefit ofi the Japanese as a whole In camp. Which way they w ill ilop, X don't know.
I t Is an onganlzatlon on young men. They may take olden people In i t  too.

/Mr. Kurihara also told me that Mr. Tada was head o f the gambling interests in camp. On
the same day I went to visit Mr. Kunitani and found  Mr. Tada thereby

TALK WITH MR. KUNITANI AND MR. TADA

Rumor That Tule Lake was to Become the Center for A ll Resegregationists

Kunitani: Mn. Best made that statement about the nemovals being the beginning ofa nosegnega- 
tlon to a lady who went to see him because hen boy was going to be pulled In and she wanted 
to ask about family neunlon.

Best said something to the woman about what they wene doing at the moment was to get a l l 
the people not permitted ¿on nelocation out oi the camp and then when those people who could 
nolo cate wene out, they /interned personj/ could come back.

/T. That is, be reclassified as a person free to re locate^/
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Norden’s Posted Letter

M/l , Ho Aden'-6 letteA wa* veAy saAcastlc. Many points he stated could be consldeAed con- 
tAadlctoAy. HoweveA, ¿¿nee. the. letteA was dlAected to the. Ho-6 lit-dew, many people dldn t 
4ay anything. Many points weAe not veAy cleaA, especially about faamlly sie.uyu.on.

I fa the. o s i l g l n a l  leadesi* could have. been convicted, -it would have, -stopped them faAom the 
falASt.

Daihyo Sha Minutes

Kunitani told me that my Daihyo Sha Kai minutes ext ended only to December 19, and he is 

certain the body had meetings after that.

Resegregation Group

We then began a generall discussion of the policy o f the Resegregation Group. I outlined 
my analysis of the group’s post'-September activiti es and also outlined Osier s because I 
wanted Kunitani1s reaction to them. He, like Kuriha ra, agreed with me, only Kunitani 
agreed more thoroughly, that after September they f ollowed their preconceived plan and did 

not change their policy as Osier insists.

They just faollowed thelA pAeconcelved plan. I t  was attest the September, petition that they 
s taxied havtng dues.

Hoshi-dan Ready to Quit After February 1

The Hoshl-dan Aeally had the Intention ofa quitting thelA activité* afateA PebAuaAy 1_ofat 
this yeasu Bât the people In the Manzanasi section coaxed so many boy* to join the Hdkoku- 
dan, and since the people In ManzanaA got so many new membeA*, the membesis In the Aest ofa 
the camp just tagged along.

The Fight With the Resegregation Group About the In dictment and Tada

I had had only the other side of this story. To get  Kunitani’s story I read him what 
they /the Resegregationist leaders /̂ had said about  him. By this time Tada himself had 
come To visit Kunitani, and as I read the statement aloud they both fell into gales of 
laughter. Tada is made out to be such a villian. Af ter Kunitani pulled himself together, 
he gave me his story and also gave all of his corre spondence with Besig on the matter.

AfateA we came out ofa the stockade they had th is what do you call committee faoA the law 
¿ult - the Salban-lln and fauAtheAmoAe, the Aesponslb-itlty Aested not with them but f
the detainee* In the ¿tockade. I fa things went OK, they'd get the cAedlt but Ifa they dedn t 
go OK they'd get no blame. Then �� a Aesult ofa the thAeat ofa a low ¿ult faAom the ACLU,
(HR A t u s m e d  u *  loo¿e.

AfteA we weAe Aeleas ed a l l  ofa us detainee* had a meeting with the Salban-lln and thanke.d 
them hone*tly. I t  wa* quite an amicable meeting. RegaAdlng the S00 dollasi* collected faoA 
the law ¿ult I t  wa* not a* much a posit ofa the ResegAegallon Gao up, I t  came moAe fasiom the 
eaAlle*t efafaosut ofa the Salban-lln. _/Most of whom were relatives of men confined in th e 

stockade./

As to the Aea*on why we did not join the Hbshl-dan wa* becau*e ofa oua posxhon In dealing 
with the (HR A life didn't only AepAe*ent one gAoup In camp, becau*e the Vaihyo Sha. AepAesent- 
ed the whole camp and we had not dl*banded ofafalcially. As a Aesult we had. to publish a 
papeA thanking the people. I  think, Ifa my obseAvahon Isn 't WAong, they did have a faeecing 
we should give the ResegAegatlon Gswup some kind ofa ofafalclal thanks and make, some kind ofa 
statement that eveAybody In camp should SuppQAt that oAganlzatlon. People In that onganxza-
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¿¿on came to my place cuad begged me to go to Aee Ha . VamaAhlta avid Ha . KlAa, Aaylng that 
my acqucu.ntccnc.QAkip wltli them w ill bo. a gAeat advantage, faoA mo..

The Indictment Threat /Noma Murder/

We aAked no one. faoA matoAlal aid tn houjng a lawyoA. Oust faQ.QJtA.ng woa that Alnce Alx QA 
a even people woAe to be Indicted faoA the Aame chaAge agalnAt the Aame manf ana a l l  woAe 
Japanese In my eyoA and lived within the compound> X faolt I t  woa only natuml and juAt 
to a6 k evoAybody to wAlte and hlAe a lm)yoA Ifa necoAAaAy,

I m ote thlA lettoA SeptemboA 11, and took I t  abound and got the AIgnatuAoA ofa ovoAyone 
but We» Endo, whoAe name I couldn't Aecall. Then they came the next day and aAked me to tea/c 
the lettoA up.

Here Mr. Tada interrupted:

I don't have to aAk anybody to give me aid oh. IxuwyoA'A faeoA. I ' l l  do I t  myAelfa.

Kunitani said, Aid Ifa I  AememboA coAAectly, moAt ofa the BOO dolla/iA came faAom Ha , Tada 
anyway.

When I  got the AlgnatuAQA, X went to Ha . Two'a place laAt. Ha . Two woa AUApAl&ed to Aee 
that I had HhA. TAuchlkawa'A AlgnatuAe and veAy hoAltantlngly, he Algned tho. lettoA. On 
the way home T Atopped at Ha . Vamada'A place. Thoxe I  woa to ld  that Two had boaAted to 
Ha . Vamada that undeA no clAcumstance would he Algn any Atatement Ifa I t  cauAed him to be 
linked with Ha . Tada. So Alght then T faelt that tomoAAow manning Aomebody woa going to 
come to my place.

The next moAnlng at 7:00 A .M . the Salban-lln came. They weAe natheA peaved becauAe l 
didn't conAult them befaoAe T went aAound and got the AlgnatuAQA. To get Aid ofa them I  

thAeatened them, Aaylng, 'This I a  an Indictment faoA muAdeA and you may be involved c l a  the 
backeAA ofa muAdeAQAA and you gentlemen may be put on the Ajpot.' Then they wanted to Ae-
tnact eveAything and AcAammed out ofa heAe ca faaAt c l a  poAAlble. They told me to teaA up
the lettoA ofa September 11 with the AlgnatuAQA on It ,  AO I wouldn't have them AignatuAoA 
alongAlde ofa Ha . Tada'a .

flfateen mlnutoA lateA they came back and aAked me to give thorn a copy ofa the lotto/i Ao 
they could hlAe a lawyen. T gave thorn a copy ofa the SeptomboA 11 lottoA. They did tlruA 
to leave Tada'a name out ofa I t .  Then they came back with my lolteA and aAked me to Aign 
I t  too. They had Aecopled I t  on anotheA Akeet ofa papoA. I Aald, 'l may be a faool, but
I'm not going to Algn that lettoA I  juAt typed ou t.'

So I typed out anothoA lettoA and Aent I t  to Ha . BoAlg, with my name, Abe, and Tada.

(Now Mr. Tada took over the conversation and began to tell why he had never joined the 
Resegregation Group. By this time George had gotten  out a large vinigar bottle which 
proved to contain distilled sake. From this moment forth the conversation got more and 

more confidential.)

Mr. Tada: I didn’t  join the ReAegAegatlon GAoup becauAe I falguAed the gAoup dldn t 
AepAeAent the whole centoA oa the Negotiating Committee did. Hoacovoa, I didn t  like the 
Idea ofa not letting a l l  the people In. The falAAt couple ofa monthA thlngA woAe po/ifaectly 
AotlAfaactoAy between ua. With myAolfa, I woa woAklng with Ha . BoAt tAyuig to goX the boyA 
AeleaA ed faAom the Atockade. But Alnce theAe woa no aoauU , they muAt have gotten toied.
They muAt have AuApected my way ofa doing thlngA and thought X woa Aupponting HA. BoAt A 
Idea InAtead ofa holding out faoA the IntoAneoA.
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Poston Clique Behind Resegregation Group

Most oh the important policies were actually adopted by the, people. hAom the Poston 
clique*. Two, yamashita, and yamada. They were a l l  tied  up with Mr. yamashita in Poston. 
That'& what gave them so much power.

(Since the party was now getting pretty gay, I aske d Kunitani if he was going to tell me 
about the Yamato—seinen—dan he was supposed to be s tarting or if I had to be satisfied with 
the rumors. Here he and Tada guffawed again. Kunita ni denied he was starting anything and 
added, "Ih  I sta r t any monkey business you'll be the h^rst one to be in on. i£ ." \

He then translated for me a curt notice he had reci eved from the Hoshi-dan on November 

20th. (1944)

They 4aid that on my hln*£ 4ignatuAe on their petition (Resegregation), my wihe signed 
i t .  They want to know ih I had any intention oh joining the oAganizatton. The Jochi-iin 
would like you to put youA own 4 ignatuAe to the organization*4 petition and accordingly w ill 
you come to 5408-V and expre44 ifour intent about i t .

Kunitani said that the mere act of sending him such  a letter was an insult. X asked if 
many letters similar to his had been sent out and h e said they had. His was the second or 
third batch. Many people had been unofficially expe lled before that. Hamaguchi and^ 
Shiroyama were expelled the latter part of October.  Cl was glad to get this information 
about dates since it will help to clarify the chron ological growth of policy in the Resegre�

gation Group.)

T_h they had been really working h®r release and ih the organization was ouA true backer4 ,

I don't see how they could dare to write me a le tte r  like that.

The sake was now taking effect and Tada told me wha t was worrying him, i.e., that the  ̂
Administration is trying to get him, which is to so me extent true. He felt that Goodman s 
questioning of Tayama was not legal or right and th at where Tayama worked and who paid him 
had nothing to do with the case.l (I must confess t hat this sounds like good sense to me.) 

Tada continued:

The other day at the tr ia l  Goodman interrogated the witne44 (Tayama) . The witness re�
buked to answer. Goodman made a motion to Black then that the person should be arrested 
hor concealing the hrcts. Ih i t  was related to the assault and battery case I wouldn £ 
think so much oh i t .  But i t  seems i t ' s  out oh principle. Since th is witness was a gambler 
and the rest oh the witnesses were a ll gamblers, we rehused to put them on the stand.

Tada then told me that the reason Goodman must have  thought that he had intimidated Tayama 
was that he had gone over to see Tayama to tell him  to tell the truth "and Say only What he 
S O W , no more." Turnbull, of Internal Security, called at Tayama's and found Tada there. 
Later, when Tayama was called in, "he W O * darn hool enough" to say that Tada had told him 

not to say anything.

Then I sent a man to Wilson to te l l  him to take the tr ia l  to Alturas, I to ld  them to get 
a hirst class lawyer and we'd blast i t  a l l  over the hr-ont page that OP A was allowing gambling 
at Tule Lake.

(No wonder Goodman was so anxious to keep it a proj ect trial.)

���� Mr. Tada was referring to a case in which a young m an assaulted an older man in a 
"gambling house” on the afternoon of February 22. S ee Fieldnotes for February 22, 23 

and March 1 for details./
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Tada and Yamashita

On the day you Saw me at Yamashita'S house, /see Pieldnotes, H a y  21, 1944/, he. asked 
me why I didn't join tha RescgAcgatlon GAoup. He ¿old, ’We., have. 9,000 pappié. heAc now and 
gAcat poweA. l i  you. should belong to a poweA Ilka that you can do younscli veAy nsec.

l i  l hadn't had a 6on who was á Sansel, I'd have joined the Bos hi-dan. But my son Is 
a ll io A tha Amanlcan way. My motheri ¿I Issai, 72 yaaJis old, and I 'm Nls.es çK 
Klbel. My iatheA Is tha typical Issai, tha stubborn typa. My iamliy ¿¿ ju s t  idze. tna 
camp, Issai, Nisei, and Klbel. I can sac tha plctuAa oi tha whole camp sn my iamliy.

The way oi th is RescgAcgatlon GAoup, the Bos hi-dan and thasA pnsncspal, l I sk c s t. But 
thelA way oi doing, excluding tha people, Is tha thing I'm opposed to. U  l should belong 
to tha Bos hi-dan my son does not iael tha same way l do about x t. I  cpuldn t  have my son 
In my house. TEat's why I  can't do I t .

Tha RescgAcgatlon GAoup kicks about the descnlmlnatlon and exclusion they had In Smanica 
but they'Ac doing I t  night hone In th is camp.

Tada and Stockade Matter

MteA X got out oi tha stockade, X want to sea Ma . Best many times,  tAylng to liquidate 
tha stockade. Whan tha Idea oi hlnlng a lawyeA coma up, I want to sea Ma , KsAa. Be sasd 
I t  was no use. Be sold, you know how big , tha United States goveAnmantxs., U they want 
to put TOO boys In tha stockade, they uiIII do I t  anyway. The stockade xs just a snssgnsjs- 
cant thing. I t  would be io oils h to bnlng In a lawyeA. I want to sea Ma . Vamos hita and ha
said tha same thing.

A& tha sola Aesponslblc peASon io a bnlnglng In a lawyeA, I didn't want to ¡¿ause, any 
iunthoA tAoubla. Right aiteA that, th is hcAc Salban-xsn got sn touch wxth Ma . yf J ^ pJ ind 
Ma . Oklmuna and thAough him they hlAcd Ma . Beslg. The Aesults weAc good? I don t  know.

Segregation

(This is a very important statement which I have no t stressed sufficiently in my report 

on pre-incident attitudes.)

All the people who coma heAc iAom dlHeAcnt cantons had a dlHeAcnt Idea oi what scgAc- 
gatlon meant. EveAy ccnteA had bean to ld dlHeAcnt things.

Kira’s Statement

Kunitani translated Kira’s threatening statement fo r me as, "EoA the SuAvlval oi the
laAgeA causa, wa may have to sacnsilcc tha smalleA causa.

He also translated the first name of the Resegregat ion Group - SaikakurjL Seigan - 

"The people who have Acquestcd ioA aescgAcgatson.

He gave as his opinion that the organization of the  group which took place formally 

after the September petition was to give the group a policy.
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CORRESPONDENCE OF KUNITANI AND BESIG

This is the noteworthy letter about which there was  so much controversy;

Sept. 11, 1944

Dear M r . Besig:

At this time please accept our belated gratitude fo r your most humane and understanding 
interest in our behalf concerning the stockade prob lem.

It has been two weeks since our release, and we are  already confronted with another graye 
problem. This time it is that of murder which occur red July 2, 1944 while the stockade was 
still in existance. We were informed that sometime next week the Grand Jury of Modoc County 

indict about half a dozen evacuees on charges of mu rder and conspiracy to murder.

You are familiar with the conditions of the camp. A fter some of us have spent a few 
nights each in the Modoc County Jail, we feel that there may be acfeliberate attempt on the 
part of some individuals to conspire against us. Of  course, we are positive that any so 
called "evidence" compiled about us is based upon r umors. Consequently, we are very anxious 
to clear ourselves of any and all such disgraceful charges directed toward us. There are 
entirely too many idle talks floating about the cen ter, and such talks may greatly injure 
many perfectly innocent bystanders. We are suspicio us that there is a link between Mr. 
Best's stockade complex and the murder investigatio n, which eventually brought us into the 
murder picture. For this reason, we urgently reques t your visit.

Also, would it be possible, therefore, for you thro ugh your association to acquire us 
the best available criminal lawyer to fight this ca se in our behalf? We are at a loss as 
to our preparation for this case. Will you suggest our attorney to visit us so that he may 
be better supplied with the facts?

Again we wish to thank you deeply for your sincere efforts. We are waiting for your 
favorable reply.

Very truly yours,

P.S. Reverend Abe was taken in also to the Modoc Co unty Jail on Saturday afternoon, 
the 9th of August, and has not yet been returned to  the colony, as yet.

* * * * * * * *

Sept. 18, 1944

Dear Mr. Besig:

We are in receipt of your very heart rendering lett ers and thankful for your thoughful 
information. Please accept our apologies that we ha d to interfere your noble task with 
our personal problem. However, since this was our o nly means of receiving a satisfactory 
legal aid, we were compelled to employ this method.

For your information we wish to state the following ;

1. We don't know how many but some will most likely  be indicted on charges of murder 
and conspiracy to murder Mr. Noma.

2. Some of us have been taken to the Modoc County J ail and were questioned by the
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District Attorney, the State and Government investi gators.

3. Some of us have been shown the forms mentioning our names in connection with 
aforementioned charges to be presented to the Grand  Jury of Modoc County for indictment 
proceedings.

Of course, we realize the fact that we haven’t been  indicted as yet and can’t predict 
the ultimate result. But the evidences, shown durin g our investigations must be counter�
acted should the suit becomes a reality. This, is e specially so when those so-called 
"evidences" are known to us to be false. For this r eason we wish to be prepared in the 
event of our adversities.

We, the undersigned, do hereby delegate you an auth orization to act as our agent to 
secure us a counsel so that he may visit us here at  Tule Lake as soon as possihle.

Please advise us as to the guarantee necessary for his visit. We will dispatch it 
immediately.

Yery sincerely yours.

* * * * * * * *

September 20, 1944

Dear Mr. Kunitani:

I want to acknowledge receipt of your letter dated September 18 in which, Messrs. Abe 
and Tada and yourself authorize me to act as your a gent in hiring an attorney for you.
I ’ll be glad to undertake the mission and to have h im visit you at Tule Lake.

I do not know how large a retainer will be required . It may be a retainer to represent 
all three of you on a charge of conspiracy to commi t murder, or it may simply amount to 
a trip to Tule Lake to advise you about your rights , and to discuss your general knowledge 
about the case and your past relations with Mr. Nom a. Personally, I think ft would be 
wise to see whether indictments are returned by the  Grand Jury before you engage an attorney, 
but the decision is yours and not mine. I would sug gest, however, that you send me $5QQ, 
and you’ll have to trust me to handle it wisely.

It is quite possible that the District Attorney was  engaged merely in a "fishing expedi�
tion" when he took certain people to Alturas, or it  may be that this is a method qf inti�
midation your group so that you’ll be good boys in the future. On the pther hand, ft is 
not impossible that this is the genuine thing and t hat they mean to take action. Have you 
heard of any Tule Lake segregees actually testifyin g before the Grand Jury. I ’ve also 
heard rumors about some fellow who transferred to M anzanar and then asked for expatriation.

Please advise me more fully of the manner in which you were taken to Alturas. Were you 
given any choice about going? Were you informed you  were being placed under arrest? Who 
picked you up? Did they want you to sign statements , and, if so, did you sign them?

The police have no right to pick up people and to d etain them for questioning. If they 
have duly executed warrents of arrest and then brin g the person before a magistrate, there 
can be no complaint. Please let me know with partic ularity exactly how you were picked up.
Of course, if you were asked to go and you agreed t o it, there would be basis for complaint.

Sincerely yours,

Ernest Besig.
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P.S. Would you like Collins to come, if he is avail able? I haven’t talked to him about 
this business. He has to be in Washington D.C. on O ctober 10 and has a criminal trial 
coming up in the federal court the latter part of O ctober. I also have John Taafe in mind.

* * * * * * * *

Sept. 22, 1944

Dear Mr. Besig,

Thank you for your letter of Sept. 20, 1944, also y our kindness in acting in our be�
half to secure an attorney. We are dispatching $500  as you advise us.

We feel that the District Attorney is engaging in a  ''fishing expedition". To my knowledge 
there has not been a person testifying before the G rand Jury. As I mentioned in my last 
letter, we were merely questioned by the District A ttorney, the State and Government Investi�
gators. None of us signed any statement. When the W RA, Internal Security Officers came 
to pick us up, they informed us that we were being taken to Alturas at the request of the 
District Attorney’s office. For some unknown reason , these Internal Security officers were 
very cautious and hesitant about our destination. W hy they were afraid of us is beyond 
our imagination. They never mentioned the word "arr est" and in all sincerity, I believe 
they weren’t given that order. It is, however, very  annoying to see them come in almost 
any time and pick us up. The families are certainly  against such treatments.. The only 
reason we let ourselves be picked up, is simply to cooperate with the Authorities.

The Grand Jury is not returned indictments and it a ppears that the authorities are in 
dire need of more concrete evidence to convince the  Grand Jury. The investigation con�
ducted by the WRA was headed by Fenton Morris. Reme mber the name? Mr. Sachs is no longer 
in the Project, I am informed.

By weighing the aforementioned, I am in complete ag reement with your sentiment about 
hiring an attorney. However, the retainer is to giv e you an assurance that we are prepared 
to fight this case if necessary. So, if we are not asking you too much, please be ready 
to send us an attorney when the time comes.

Further suggestions or information will be apprecia ted. Thanking you and trusting you 
for a wise counsel, I am,

Very truly yours, 

George Kunitani .

Enel: Money Order for $500

P.S. In the event we become incommunicado and unabl e to communicate with you regarding 
hiring of the lawyer and the financial end concerne d, please contact Mrs. Abe, 503-3. 
We will delegate our interest in her hands.

* * * * * * * * * *

September 25, 1944

Dear M r . Kunitani

This will acknowledge receipt of your letter of SEp tember 22 enclosing $500 in money 
order payable to me. I will hold this money and use  it if necessary for employment of 
counsel in your behalf.
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Today I talked to Mr. Bernhard, attorney for the W.  R. A, here in San Francisco, and 
he verified the fact that Mr. Ishida had been detai ned for fiye days on one occasion and 
all day on the second occasion. He admitted that a couple of Internal Security men were 
involved in the detention, but claimed that they ac ted merely as deputy sheriffs and not 
as members of the Internal Security. I pointed out to him that these arrests had been 
made without warrants and that the W.R.A. should no t cooperate in the lawless enforcement 
of the law. It seems to me that before a District A ttorney or any other person is allowed 
to pick up a person at Tule Lake there must be some  appropriate warrant for such action. 
Certainly, if I wanted to quiz certain persons at T ule Lake, they would not he brought here 
to San Francisco at my request. The W.R.A. would ce rtainly demand that X show some legal 

order to bring them here.

It seems to me that the segregees at Tule Lake shou ld resist such unlawful conduct. The 
next time the Internal Security or others seek to p ick up a person that person should de�
mand to see the warrant of arrest, and if no warran t can be produced then an objection should 
be made to accompanying the officers. Of course, si nce the officers have superior forces, 
no physical resistance should be made if they insis t on taking the person without the 

benefit of a warrant.

I have been very busy today and have not been able to do some writing with reference to 
this problem. I hope to get at it tomorrow and to s end protests to Mr. Dillon Myer and to 
the project director at Tule Lake, demanding that t he present procedure be ghanged. I also 

intend to write to District Attorney

I should also inform you and other interested perso ns that there is no duty upon you to 
answer the questions of any police officer or other  person. Likewise, there is no duty 

upon you to sign any statement.

I have noted what you say about communicating with Mrs. Abe in the eyent that you are 
picked up and held incommunicado There is a duty on  the part of police officers to bring 
any arrested person before a magistrate within 48 h ours, or within 72 hours if arrest is 
made over the week end. Every prisoner has the righ t to get in touch with councel, and if 
a prisoner is brought before a magistrate he should  request the court for an opportunity 

to secure counsel to represent him.

It might be a good idea for you to advise me with s ome particularity aa to how the 
questioning was conducted when you and Mr. Abe and Mr. Tada were taken to Alturas. Were 
there any threats? Was any violence used? Were you asked to sign any statements?

Please let me know whether there have been any furt her arrests and exactly when the last 

one was made.

Sincerely yours,

Ernest Besig. 

* * * * * * * * * *

Sept. 29, 1944

Dear Mr. Kunitani,

I want to acknowledge receipt of your letter of Sep tember 26 and to advise you that I have 
written to Director Raymond Best and to Mr. Dillon S. Myer, complaining about the W.R.A.’s 
participation in the recent unlawful arrests and im prisonment. I have requested assurances 
that in the future the W.R.A. will not surrender an y person to the District Attorney unless 
a duly executed warrant of arrest is first presente d. I have also requested assurances
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that where persons at the Center are questioned by members of Internal Security similnr 

warrants of arrest will be presented.

Finally, I have complained to Mr. Charles Fellow, D istrict Attorney of Mpdoc County, 
against the practices he employed in the recent inv estigation of the Npms murder. This 
is what we call lawless enforcement of the law, and  it is rather typical of police prac�
tices throughout the country. It is our practice to  crack down on it whenever it occurs.

Residents of the Center who are picked up by Intern al Security men should demand to see 
the warrant of arrest. If no such warrant can he pr esented, then immediate protest should 
be made against accompanying the officer. Since the  officer has superior force, however,
I would suggest that no further objection be made. Then get in touch with me at once 
and give me all the circumstances of the case, and I will take appropriate action.

Sincerely yours,

Ernest Besig.

P.S. Sign no statements unless you first confer wit h your attorney, and submit to 

interrogation only In the presence of your attorney .

MARCH 8, 1945

TALK WITH MR. WAKIDA

/Mr. Wakida and 1/ discussed the rumor of Abe and K unitani forming a new, organization. 
George said he doubted very much if they were doing  this. "Ku nitani. 4A top ¿JVOAt to XtaSiX 
¿omelhlng ROW u)k(Z.n ¿0 many p&ople. asm being picked u p (I inclined to agree.X George 
also agreed with me that Kunitani intended to get p olitical power in camp eyentually.

MARCH 13, 1945

LETTER FROM KUNITANI

Received the following letter from Kunitani. It rel ates to Dillon Myer s reply to 
Besig, concerning the unlawful detention practiced by the District Attorney of Modoc 

County at the time of the threatened indictments.

October 23, 1944

Mr. Ernest Besig, Director 
American Civil Liberties Union 
216 Pine Street 
San Francisco, 4, Calif.

Dear Mr . Besig:

This is in reply to your letter of October 9, which  was held for my personal attention. 
We are glad to inform you of our views with respect  to the complaints you received about 
the questioning of certain Tule Lake residents by t he District Attorney at Alturas.

The incident you speak of came to my attention shor tly before my departure from Washing-
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ton on an extended field trip, which has just ended . We were yery concerned about the 
civil liberties aspects of any involuntary detentio n for questioning in Alturas without 
observance of due process requirements, and the mat ter was discussed with Mr. Best in 
Denver during a conference held there late in Septe mber. Mr. Best, who was absent from 
the center at the time of the removal of the evacue es and their stay in Alturas, was 
also concerned about it, and it was agreed that the  matter should be discussed wxth Mr. 
Fellow upon Mr. Rests's return to Tule Lake. Just b efore my return to Washington, 1 
visited the Tule Lake Center, and Mr. Best and I discussed the matter fully. It is true 
that these people were taken to Alturas upon Mr. Fe llow's request without proper warran 
As a result of our discussion, I am quite confident  that there will be no further in- 
voluntary detention of persons at Alturas without o bservance of due process requiremen s,.

I am sorry that our letter of October 3 was not mor e explicit. Howeyer, at the time 
was written, the Washington office was not fully in formed of the action that was being

i t

taken.

Sincerely,

D. D. Myer 
Director

MARCH 14, 1945

TALK WITH GEORGE KUNITANI

Kunitani opened the conversation by asking about th e sit-down s t n k e a t  mn idoka which 

has gotten into the Minidoka newspapers and must be  pretty serious. It appears haye 
orginiated over the closing of some mess halls and cuts in the mess crew. Before we had 
gotten well under way, Mrs. Murata dropped in to se e him to ask whether e ruro__ 
Reverend Ohira had attempted to kill himself on the  way to Santa Fe was true. When she^ 
left we got around to a discussion of rumors. He ha d heard the one about Arama 1 re 

ting from Santa Fe, but had not heard the one on Ki ra.

On Announcement that Families will not be Re—united

� / :+\h the txuth I t  mlaht ju&t a& well c o m e  out. I t  de.pe.ncU. on u)hat the. (sRA AayA, 
I t i u z  h a w m T u p k u tlg f tc  Lg£n with U  W  s ta id  by th t Vzpantmmt ob m u c i  and 
not by the. HR A Everybody knowA that the. 6R AI a a temponaxy Aet up.

V t

Rumors on next Pick-up

I ' v e  b e e n  heating anyuihexe bum 400 to 1
600.

Situation in Camp

O n e  bad thing about IX Is thete Is no 
time. thlA Centex w ill get back on eonAtnacttve activ ity .

People, w ill be blaming the HoAhl-dan leadeXA U  they {Ind out the iamiUeA w ill not be 
xe- united.

Why Evacuees will not Leave Camp Until After War

It'A not wohxylng about xepexcuAAlonA on thelx xelatxveA l n J  

U  they Ahould xeloeate now, then the Japanese nationally wouldn t  have any t
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Ing for lndmnity from the U. S. government. Tn the relocation center, T've attended two 
ok three mattings when the. Spanish Consul spoke with Japanese Kepn.es.entatlves, and at a l�
most every meeting the problem of Indemnity from the U.S. government ms brought up. They'd 
bnlng up 100 million ok a billion dollars to se tt le  the damage Incurred upon us. I t's  very
primitive, T admit, but I believe I t 's  true.

We thereupon embarked on a long and involved discus sion about the relative idealism of 
Japan and the United States. Kunitani enjoys this s ort of thing and while it has little 
relation to the camp situation, it shows the kind o f thing the "noted riot leader" like§, 
to talk about.

Sometimes I think that the Mexicans, possessi something gKeateK than Japan can cope with... 
This war has brought up many things,. Many people Mexicans captured In the lor east - 
In concentration camps - something similar to us - - Although I wasn’t  there, X think that 
even the Chinese Mould have lived better than the Japanese have done In camps. About the
only time the Japanese Mould ever get together Is in time of Max ok emergency. Other than
that, they are lax more Individualistic than the Americans, I t  Interests and grieves rrie 
because Japan is  supposed to be highly developed spiritually,

(Here Kunitani remarked as an aside that at times h e thought that America was more spiritual 

in nature than was Japan.)

America Is fundamentally materialistic and in my opinion they are doing pretty good» The 
only disparity between the two groups is  that America stepped Into the Idea of material 
Mealth and really determined resolutely about folloMlng that path, whereas. the Japanese, 
as a sp ir itu a listic  race haven't gone deep Into the spxiritaal studies., If Japan Mere 
really steeped In the sp ir it , she Mould have an equal chance with the other nations. X don't 
think the Japanese as a Mhole are any too Interested In their own belief.

The actual spiritual movement In Japan started about seven to ten years ago. Bat in sp ite 
of the feeling of the people, there are the big shots, Mitsuyo and Mitsubishi, whose Idea 
Isn 't any different than the Ideas of th is country (u.s.).

X have no use for the Buddhistic movement unless they change the whole picture. They'd 
have to knock off about S00 of the big shots In the Buddhist headquarters, in Japan,

I pointed out that Kunitani*s criticism of Japan mi ght well be made of any country today. 
He agreed. We then went into an anthropological dis cussion of the urge in humanity which 
appears to be responsible for the selfishness and o ppression which is so manifest today 
and has been manifest for some thousands of years. We compared primitive societies, but 
Kunitani still held to the view that there is an ur ge to accomplish, to put across a new 
idea which leads inevitably to taking advantage of other peoples.

After this discussion we got back to the 1943 troub les ^in Tule Lake/. Kunitani said 
he was sure he could have stopped the trouble if Mr . Best had cooperated to some degree.

After November 1 I was more than confident that we could work out everything In a very 
peaceful manner. Even after the Atony came In I think we could have settled  I t ,  have the 
Army removed, and continue negotiations with the &R A.

If Mr. Best had assured us that the food would be Improved, the roads fixed, and stated 
that he would build uniform porches. On the 29th, he said he'd put out an artic le In the 
Tulean Dispatch asking the people not to cut up porches because he Intended to put up uni�
form porches.

In any case, Kunitani is of the opinion that the wh ole thing could have been settled ami�
cably if a few genuine concessions had been made to  the poeple at that time. He also told 
me that the girls of the Joshi-dan are practicing o n their bugles very hard, evidently so
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that the bugling can continue after the next expect ed pick-up.

/On March 20 I left Tule Lake to consult tilth Dr. Thomas and Mr. Nishlmoto in Berkeley.
By this time I had prepared several reports on the complex history of Tule Lake during the 
"incident". Thomas and Nishimoto had a number of ad ditional questions which, they yfshed jpe  
to put to Mr. Kunitani.

On April 2 Mr. Goodman made an involved and complex  attempt to get the HSkoku to stop 
their early morning bugling. I, of course, did not hear about this until J returned to 

Tule Lake on April 9 and visited Mr. Kunitani^/

APRIL 9, 1945

TALK WITH GEORGE KUNITANI

Kunitani gave me a good deal of the information on the early activities at Tule Lake.
Nozama, Noguchi, and Morimitsu have been called cha irmen of the farm group in various 
minutes. Kunitani explained that Morimitsu was elec ted chairman of the group at their first 
meeting on October 15. Nozama was the secretary. Th e group had two or three secretaries.
They had no organization before the accident. Noguc hi and Kato played a peculiar pert in 
trying to organize the farm workers soon after segr egation and before the accident. Because 

of this activity Noguchi was sometimes called the f arm chairman.

Noguchi and Kato were holding meeting4 with the Idea oh organizing the &anm group. Thu 
uxu be&ofie the accident, right ahter 4 egr.egatA.on.

Noguchi ooo6 head oh an Informal group talking about politics and other malleus. I don't 
think he had anything to do with forming the harm group (after the incident). (Nevertheless, 

he was made vice-chairman of the Daihyo Sha.)

Morimitsu ocas the legitimate chairman oh the harm group. He mu. elected ahter the accident. 

There ooere a great many minors working on the harm at that time.

(Here Joyce Kunitani spoke up, 'My brother ���� one oh them. He MU thirteen.)

That m u  one oh the reasons the employment oh minors developed Into an Issue.

Personnel of the Civic Organization

The Civic Organization ooos composed oh the Ward Chairmen oh the Block Managers.. They 
had a chairman, a vice-chairman and a secretary. The greater majority oh the body would 
be old Tulean. Most oh the block managers ahter segregation were old Tuleans.

Accident Committee

I believe X was there mysdlh. That was the very h irst thing the Valhyo Sha did. We got 
statements to the extent oh the Injuries and took down their names and ages.

(This was done on October 17th, before Kunitani was  made chairman of the Daihyo Sha.)

Best arrived on the project kigust 1, 1943.

The Planning Board

The new member oh the Planning Board In my block was appointed by the block manager.
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I don’t  know what was done, ¿n the, other blocks. They were supposed to be. Xssel, but a lo t 
o{ Nisei were appointed. The. positions were just appointed by the. chair.

On October 26th we. phoned Mr. Rest and asked ior an appointment.

Why Kunitani Did Not Discuss Pedicord on October 26

The. biggest cause oi the. people was to straighten out the. iarm accident., Mthpugh that 
was just an excuse, because there weAe. to many thing A in camp that needed to be Improved?
The report oi the hospital committee wasn’t  complete. Resides, we wanted to get the iarm 
group back to work as soon as possible.. This talk with Mr. Rest was to be the filAAt oi & 
seAies oi AepoAts and we Intended to bring up the matter oi Va . Pedicord lateA.

/Hr.  Kunitani then brought up the matter of Hr. Goodman ’s proposed compromise with the 

Hokoko and the Hoshi dan./

Kunitani’s Opinion on a Compromise with Hokoku Bugl ers.

Kunitani definitely disapproved of Goodman’s policy  of making a compromise with the Hokoku. 
He also disapproves of another internment because o f the possible effect on the people. He 
said that there is a large faction in the Hokoku wh ich is pulling for discontinuing their 
activities entirely, and given a little more time t hey might put a stop to it of themselyes»

A Hokoku man told me that some leadeAS weAe called to Mr. Rest’s o iilce. Evidently they 
weAe told that l i  they would stop the bugle playing within a month, most oi them who ask 
Internment w ill be sent. They said theAe was a written statement.

l j  they do that I t  w ill be Worse In camp. The Caucasians must AemembeA that the relations 
between Aelatlves among the Japanese are nothing like relatives among the Caucasians,. Even 
people who now have no connection with the Hokoku may be pulled In l i  theAe Is another pick�
up.

If Department of Justice Takes Over Camp

I think l i  Justice takes over the camp that we should star t a new H ie here.. X think we 
can do I t ,  pAovldlng there Is no monkey-business. The center has been settling down steadily 
ioA several weeks now. I can te l l  that by the iact that visitors here Cto Kunitani ’s apart�

ment) have dropped oH.

The authorities must keep the Aelatlves oi the Hokoku In hand. Otherwise they w ill be 
a continuous aggravation. Next they w ill be pushing ¿or Aeunltlng the iamltles.

The boys weAe arrested, sentenced and put In the stockade ioA J5 days. Then they weAe 
sent to Santa Ve. Naturally, the others are going to keep I t  up l i  tha t’s what happens.

TALK WITH MR. GOODMAN, PROJECT ATTORNEY

Jl  went to see Mr. Goodman the same evening to find o ut what this compromise was all about. 
Goodman told me that he had begun the negotiations on April 2. He had offered the Hoshi—dan, 
the Hokoku, and the Joshi dan their choice of three  propositions. The Hokoku accepted the third 
choice: that they stop all their activities - march ing and bugling - if all male members
over 18 years of age who desired it were interned. Thereupon, the members of the Hoshi-dan,
the adult Resegregation Group, came back with five counter propositions. _ When these were
not met, a part of the Hokoku seceded from the main  Resegregation Group^/ Mr. Goodman told me:

Men have come to me saying that they had been threatened because they are against the 
proposition. The majority oi the Hdshi dan voted No. I t ’s the old iellows who don’t  want
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to sign their names to anything that are so stubborn.

Here I brought up some objections to Goodman's, pla n, the chief one being that ft would not 
stop the fundamental trouble - the old issue of res egregation. Making another internment 
would stir up the people again and it would not sto p the adult resegtegatfonfsts ftom 
pressuring for reunity with their interned relatiye s. To them? this signifies a successful 
consummation of their old aim, resegregatlon, Goodm an disagreed. He said that the only 
alternative was to use force, tear gas and guns. Wi th some more of the group gone, he 
figures they won't be quite so annoying, haying bee n whittled down a bit in numbers. 1 
then asked why things couldn' t go along as they we re. Goodman said that uthe Department 
of Justice was pressuring him for action. . . He sa id that the real reason he was taking 
action was that he feared that if he didn't, the De partment of Justice would crucify the 
WRA again by getting this marching and bugling into  the newspapers, ruining ¡relocation, etc. 
The idea is —  stop the noise in any way possible, l est the Department of Justice use the 
activities at Tule Lake to harm the WRA.'*'

APRIL 13, 1945

TALK WITH MR. KUNITANI

On Hokoku

from what I've, heard the hokoku gang is  breaking into segments.. Some o{ them though w ill 
go to any extent to be reunited with their {¡amities. They w ill resort to any action to 
realize that prospect. Making a compromise w ilt cause more trouble to the HR A and Justice 
w ilt have to step in and take over.

Jl  had been told that Dillon Myer, National Director_ of the WRA was going to visit Tule 
Lake on April 16. I remarked on this to Mr. Kunitan i^/

On Myer

X used to have quite a lo t  o{ respect {or Mr. Myer. But la te ly  I'm beginning to lose 
{aith with him. /hove a l l  I'm disappointed. Keeping Mr. Best here is  the biggest boner 
he ever pulled.

Riot In Santa Fe Internment Camp

(Kunitani heard that there had been some trouble in  Santa Fe.)

I heard that the Hokoku bunch was_ under s tr ic t  surveillance and that the {ormer occu�
pants are against them /the Hokoku/ . Those men even organized themselves so that the new 
arrivals w ill have nothing to do with the Internal Organization o{ the camp, and be on no 
committees.

Back to Tule Lake Hokoku

The Hokoku has had seven or eight meetings in the la s t ten days. I heard quite a {ejw 
s ecedexT.

The power o{ the group who want to stop i t  altogether is  gaining momentum. Though at the 
beginning i t  was probably only 15% i t  has grown to about 30% o{ the group now. T{ you 
intern them i t  w ill be additional trouble {or nothing. I t  won't gain anything.

/I. For more details see fieldnotes for April 9L, 1 1, 17//
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DISCUSSION OF NOVEMBER 1943 INCIDENT AND HR, KATO

_/_In my numerous talks with- him, Hr, Kato had imp lied that the had played a very im- 
portant role in the November 1943 uprising. Indeed,  on one occasion he had tpld me 
that he himself was responsible for the brawl on th e night of November 4 which resulted 
in military control oyer the camp^ So I asked Hr. K unitani if Hr, Kato had played an 
important role in the Mincident'1̂/

Kato was not a big shot, He had very t i t t le , following.

When I fairst came, here an old Tssei ¿rom Topaz asked me to meet a ¿ine young man u)ko 
might do me some, good. I went to this old man's house, and teas. ¿vitA.odu.ced to Ak. Kato.
He staAted to te l l  me about organizing the center. X didn't answer. I could te l l  by 
looking a t him what kind ofi trouble he might cause.

Three or faour days la ter I went to his house and there were six or seven men there, mostly 
the Topaz group. 1 believe sincerely that the trouble with him is  that he le ts  too many 
people u til ize  him.

(I took a chance here and asked Kunitani if it was this bunch in Kato's house that was
behind the coal strike. He said it was. They came to me and I to ld them nothing doing.

At that time there were various difiierent groups: interested in di^erent problems. X 
took most in terest to fiorm a committee to study and decide on the Japanese languague school 
problem. I was called to meetings like th is twice.

Here Mrs. Kunitani entered. She began to read the p aper and commented on the Presidents 
death. Kunitani said, "It's too bad about Roosevelt, isn 't it?" in a sympathetic tone 
of voice much different from that used by some of m y other respondents.

Kunitani told me that when his block had voted for Daihyo Sha members on October 16
(Block 6) the people turned out 100%. Cl think it i s no exaggeration to state in my re�
port that at least 60% of the people took part in s electing the representatives.)

Kunitani commented on the members of the Hotor Pool  present at the first Daihyo Sha 
meeting.

I faelt sorry fior them. The atmosphere was strong against them because the people ie l t 
they were responsible.

At one ofi the educative meetings X attended (before the incident) an old Tulean said, 
'They have started a coal str ike but I don't believe th ey 'l l succeed. We tr ied (to strike) 
and we didn't succeed. '

I remarked that I was applying for a fellowship at the University of Chicago. Kunitani 
mentioned that he had a friend teaching Japanese th ere. "A person doesn't need a Fh.V. 
these days to teach in a University i£ he knows Japanese", he said rather enviously. Then 
he added, "But X guess the United States thinks I'm a bad boy now.2

/l. Professor A. L. Kroeber had suggested that I do  so^/

J_2.  This was not the first indication, in our conversa tions that Kunitani was having 

second thoughts about going to Japan./
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TALK WITH GEORGE KUNITANI

_/Though young members of the Hokpku continued to b ugle spasmodically* no internipents, 
took place. On April 23 I visited Kunitani to get h is yiews on the speech.Dillon IJyer had 
made to the block managers and also to get his reac tion to the news, that snipe of the q ^I t  
ginal leaders of the Resegregationist Group who had  been sent_to Santa Pe had now been 
sent to the Crystal City Internment Camp with their  families^/

Vestexciay they held a party far a {ellow who’s  going to Crystal City* The common people 
thexe said that they didn't think that Justice coos gotng to nave another Internment, They 
say WR Away be thinking that, bat they don't believe It . I was. rather amused by that.

Myerts Speech to Block Managers and Spanish Consul Representatives

As you know the people have no respect far the block manageAs. to s ta r t with, My ex also 
saw the representative body which used to see the Spanish Consul, on the fallowing day.
But the people have no Reeling whateveA tha t these men axe thelA AepAesentatives. 'Why 
pay any attention?' Is thelA a ttitu de .

As you know the majority o{ the block manageAS. axe old men, I {eel that at least one^ 
thixd o{ them don't understand English. In my block the block managexs made no announce- 
went whateveA. I think the people should have been notified o{ Mr, Hyex's object, % dale 
say that ovex hal{ o{ the people In camp don't know what he said. The Newell Stax descrip�
tion was vexy obscuxe,

Thexe axe no serious Aumors about My ex, Aelocatlon, o a resegregation,

Mr . Kira

Mr. Klxa's being taken to Qiystal City w ill have a vexy queex Aeactlon, The Hoshl-dan 
people {e l t  that he was one o{ the leaders. Now they axe suddenly confronted with the 
{act that he and his bAothex-lnlaw axe the only ones, being sent from Santa Te to Crystal 
City. Some mothers and wives have recently received le tte rs {rom the Justice department 
after they asked far famity reunion, telling them thexe Is to be no famlly reunion.

New Political Movement Starting in Camp

Right now a new movement Is starting. The Representative Body to deal with the Spanish 
Consul Is one group, the Warden's Organization Is another Group and the Civic Organization 
Is another group.

Mr. Vashul, Mr. Wagatsuma, Shimizu and Two - they seem to be getting together and making 
a bid far prestige. I hope they won't do I t  far their personal glory.

The Valhyo Sha Coordinating Committee was called R enxaku-tin which means Communications 
Committee. The so-called. Coordinating Committee that broke the status quo was called the 
Kakubumon Seklnln Sha /̂which means Coordinating Committee^/

Somebody must have given them (Coordinating Committee) a very strong guarantee that we 
(Negotiating Committee) would never be le t  out of the stockade or they would never have 
dared organize.

November 12 Meeting of Daihyo Sha

The motion to cancel the mass meeting was made by Vokota. i t  was Immediately seconded
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by t ix  on 4even men oh hit clique. When i t  wat- put to a vote. the. netuZtt wene oven- 
wheZmingZy tn hit fiavon.

I was neaZZy angny that day. I didn't gtve a damn ion the May they acted. I wanted 
to put tome oh the nespontibZZZty on them.

Ktbet yog one - th is meant ZitenaZZy dinty Kibei - but actuaZZy the meaning is  cZoten to 
ho odium on bum.

Army Entrance

When the Anmy came tn they yetted and ¿hot. The peopZe wene. a tt  cpnhuted. They didn't 
know what Mat taking pZace. 1$ anybody stuck ihein heads out oh a window on a doon the 
toZdient shot into the ain and said, 'Get back in ’.

On Novemben 3th a tt the toZdient would tay to the peopte wat, 'Get back - g e t  back'.
The peopte didn't know anything. They ju tt  ttood anound. Then the totdient thnew, tean 
gat. Tean gat wat even thnown into tome oh the bannackt in biockt 5 and 6 by mittake.

When wonk wat cut out entinety, toZdient had to take oven the netpontibiZity oh deiiven- 
ing h°°d.

Here Mrs. Kunitani interrupted: 'They thnejw the a tt  oven the ptace. They wene to 
tcaned they te t  the hood in the middte oh the noad. Sometimes a tack oh nice wat a btock 
away hnom the metthaZt.

_/On April 27 Mr. Goodman told me that the Internal  Security had made a raid on a sniall 
Hokoku headquarters and confiscated all bugles. The y also arrested the leader of the 
bugle corps and took his bugle away from hinuT

APRIL 30, 1945

TALK WITH KUNITANI

Kunitani told me that Mr. Morimitsu, the Farm Repre sentative of the "incident" time, 
had come to see him and explained that his father h ad disapproved strongly of his talking 
to me. So Mr. Morimitsu sat down and told Kunitani all he could, and Kunitani took notes 
for me. As I have remarked before, even though the camp is quieter than it has been since 
a year ago last May, many people are still very rel uctant to be seen with Caucasians.

Morimitsu1s Story as told to Mr. Kunitani

He totd me mott oh the ĥ nment wene tnanthenees hnom othen centens.

He taid iX had been naining quite hnequentty at that time and the hutment went to wonk in 
open cant and got dnenched. Aiothen oh thein compZaintt wat that the tnantpontatcon cant 
wene in bad thape.

(These complaints preceded the accident.)

They had nequetted cango tnuckt (.covered) nepeatedZy, but Mn. Lummen, though not ditagnee- 
ing, neven did anything about i t .

On the panticuZan manning oh the accident, when the ĥ nmens wene going out oh the gate, 
they and the MP watching the gate had a ZittZe angument oven pattet. So the honment came
back without going to wonk.
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He heand the wonkens. gnumbling - 'Why should we go out oi the, pnojact to wonk.* we 
have to go to a lt th is tnouble, why should we wonk?'

Anothen gnudge the lament* had against Mn* Lummen, the Pam Swpen.vis.oa, was that they 
wene accustomed to bning in nadishes and vegetables inom the {¡anm and Mn, Lummen woutd stop 
them at the gate and make them unload the sacks and take them away inom them* Once th is 
happened duning a heavy nain and they a lt  got wot white they stood thene* This gniped them*

On the aitennoon o£ the day the accident dccunned, the {¡anmens wene to ld  to nepont back 
to wonk. I t  was announced in the mess halts by the block managers,.

Then the accident happened, as they wene going out to wonk* So when the accident 
happened, the men, instead oi jumping on the Caucasians, jumped on Mn. Sumi, the ¿oneman and 
Mn* Ohina, saying, ' l i  you fellows wenen't so anxious to wonk, we wouldn't have gone out 
and had the accident.

Begone the accident the ianmens had elected a nepnesentative inom each cnew* Thene seems 
to have been quite a lo t oi complaints they wanted pnesented to the administration and the 
personnel in change* These men (the crew representatives) and the ioneman met iin st and 
discussed the accident (as Tada also told me). All the qtheh ianmens and othen people 
gathened anound the block 7 mess halt.

Almost evenyone in camp had heand oi the accident and the farmers ie l t  they should not 
netum to wonk unless they wene saie-guanded against a nepetition o£ a like accident*

The dniven was thought to be unden age, and his pnevious necond oi neckless driving had 
neached the eons o{ the farmers.

(I’ve heard this before. - that in Ht. Mountain the  driver was supposed'to have a reputa�

tion for reckless driving.)

A lange cnowd gathened anound the mess halt* They wene ianmens and outsidens.

A&ten some discussion oi Satunday monning, Octoben H, the iam division, the cnew 
nepnesentatives and the fionemen met* M a nesutt oi the discussion they decided to con�
su lt the Planning Boand. The Planning Boand was the only onganization which had the least 
inkling ofi a nepnesentative body at that time.

Monimitsu explained that he was appointed temponany chairman because Sumi the head ione- 
man, who would be the natural person, was so afinaid, he wouldn't assume the nesponsibxlity * 
He tr ied  to push i t  to Mn* Ohina, the Assistant ioneman* But Ohina couldn't speak Japanese 
welt, so Monimitsu took it*

Ohina and Sumi leaned that since so many persons, had been hunt they wene afinaxd to take 
the nesponsibility ion the consequences which might develop laten*

(I asked Kunitani to explain this a little better. He said that since the truckload of 
boys had been such young fellows, Sumi and Ohira we re possibly afraid that the people would 

throw the whole blame on them in the event that the y stepped forward now.)

Besides, the ianmens wene blaming Sumi ion telling thorn to go to wonk on that veny aiten- 
noon, since they had been against i t  in the monning *

So the ianmens took i t  up to Civic Onganizations, and i t  was pnes.ented to B ill Tayama* He 
said he would take i t  up with the Planning Boand, But the Planning Boand explained that 
they wene unable to handle i t ,  so they went back to Civic and asked Tayama to call the block 
delegations, which they did.
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I then asked Kunitani a number of questions which h ad come up while polking oyer my 
manuscripts and reports.

Why were some of the men who had been arrested and confined in the stockade released 
in January and, subsequently, in April?

Early Releases From Stockade

Kunitani said that some of the detainees, may haye intended to cooperate with the 
Coordinating Committee when they_promised to do so, ^ Others just wanted to .got out 

/gap of five words here in notes/,

Kodama got out so that they could work for the rele ase of Abe, Kunitani and the others*

Kunitani also told me that the letter "Ru had no si gnificance to Japanese and put the 
worries of the Coordinating Committee down to their  extraordinary fear and tension 
"because they wejie working against the Japanese. ”

I brought up the subject of the call for a general hunger stike which the anonymous 
"Second Negotiating Committee" put out on Noyemher 14. Kunitani said that "It might  
have, been a blnA A on the, pant oA the authors, wh o didn't undenstand Ckucaslon psychology  
veAy Well."  The Ward VI'I proclamation which, denounced it was  chiefly instigated by H r .
Yokota. He also told me that /when they were hiding  from the Arm^/ he and Abe had neyer stated! 
that they would give themselves up if the other men  were released, (Osier told jae  that 

they had done this,)

The following men who took at active part in breaki ng the status quo wore Old Tuleans; 
Furuye, Yoshino, Tayama and Sasaki, Takahira came f rom Ht. Mountain, Mizuho from Rohwer*
(I’ll get the three other names from Tada, who seem s to know everything on these matters*X

Present Situation in Camp

As a result o& the stockade and the Hoshi-Internments a lo t oA the hot heads. In camp 
have been cooled o$A to a gneat extent. None oA these people w ill take any AonceAul 
steps now, because they don't have a big gnoup backing them up. I t  w ill be much easleJi 
to keep them In hand than I t  was a yejoui ago.

IA Justice takes oven Vd hate to see them make the same mistakes that IfRAmade.

Stockade Meetings and Coordinating Committee

Hlklda did not call any meetings In the stockade. Those Intennees who talked to the 
Coondlnatlng Committee didn't talk much In the stockade when they came back.

/I.  The Coordinating Committee had announced "justifia ble" release of detainees as one 
of its major planks and had negotiated for such rel ease with the Army and with WRA 

throughout its tenure. (Thomas and Nishimoto, pp. 2 88-9).
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MAY 7, 1945

TALK WITH KUNITANI

Poston Strike Patterns Appearing in November 1943

Kunitani. told me that it was Kagawa who was respon sible for the 
the ’’Poston Plan” and Tule's ’’Negotiating Committ ee Plan . ̂ (Dick 
ed upon these similarities.) Kagawa was vice-chairm an during ttie

Kunitani,

Similarities, between 
^NishimQto/ has comment- 
Poston strike, says

Kunitani also told me that our old friend Yokota ha s been elected chairman of the Red 
Cross Committee (which is also tied up with the ex- Coordinating Committee peopl •

l i  a man i s t o  be a need. Aepxesentatioe oi the. people
control the Hokoku bunch.

We have a Spanish Consul representative In this, block. 
I t 's  very Interesting, the Issel and Nisei In camp never

He never makes a report a t gli* 
get along.

Renunciation of Citizenship

The boys holding out without renouncing were on 
Idea was, 'If you're going back to Japan, what s 
That was the common argument.

the defensive at that time. The general 
the use to hold on to your citizenship? -

A lo t oi othex people thought, 'U rn  have, to camp m t h e n  and i t  looks like.
everybody1 s doing I t ,  we have to do I t .

Kunitani told me that Abe got most of his prestige with the Jeromites for the stand he 

had taken at Military Registration.

Attitude Toward Justice

Kunitani would like to see the Department of Justic e take over "and kick oat M*. Best.

I've heaxd people say that U  Justice takes ooex thexe won't be any monkey business as 
there Is under UR A

I've heaxd that people asking about xelocation axe to ld  that i i  they don't get out, 
Justice w ill take over and then I t ' l l  be too bad for them.



•*Our motive never was s© much ©ur release, but rathe r to pr©ve ©ur

rTnn©cence. .. If accused, we wanted preef oft o u r guilt,“
____----------------------- . GeSrfSftWtaRi, • 8aptac»li**lSWw*»

¡g --- -- September 18, 191*1*.
����	��������	����������		����������	����

xxibus mMBX*«M4m«Bd mme at mfcnmfete am adsnitaafia*
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GEORGE AND JOYCE KUNITANI

Mr. Kunitani is deceased. If any part of this longi tudinal case history 

should be considered for publication, I think that Mrs. Kunitani would probably 

permit the use of their real names. Interested pers ons should get In touch- with 

Professor Arthur A. Hansen, Director of the Japanes e American Oral History Project 

at California State University, Fullerton, Californ ia.

Mr. Kunitani was born in San Diego, California in 1 915. He was taken to 

Japan at the age of 7 and returned to the United St ates at age 15. He graduated 

from high school in San Diego with honors. He spoke  English and Japanese fluently.

He worked as sales, clerk in a fruit and vegetable store and in 1937 he made

manager of a retail fruit and vegetable store, as s alesman and truck driyer of a 

wholestore produce store, and as operator of his ow n produce store. In his spare 

time he served as Sunday school teacher and group l eader in the Buddhist Church-.

In April of 1942 he was evacuated to the Santa Anit a Assembly Center, where 

he met Joyce, the young woman who was to become his  wife. He and Joyce managed to 

get themselves transferred together to the Jerome R elocation Project by taking em�

ployment with the WRA as key personnel. As Joyce to ld me in 1981,"6/2. W 2A 2 , j U & t  

goring togoXkoA. I had a CA.U6h on him1!1  But, since they were not yet married, 

George arranged for Joyce to live with a Buddhist m inister's wife, n H &  L0O6 V d / l i /  

K o J tA jg lo u A . ,  G <L0JlQ 2. U X L & .f1 At Jerome, George worked as foreman of a lumberjac k crew. 

He also became associated with Reverend Shozo Abe w ith whom he vehemently opposed 

the military registration. I

�

ffl. See interview with Joyce Kunitani, p.

1-
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/ George and Joyce were segregated to the Tule Lake  Center in September 

of 1943 and in October, when the farm accident occu rred, George accepted the 

chairmanship of the Negotiating Committee of the Da ihyo Sha Kai (Representative 

Body). After November 4, when the Army took control  of the Center, George, 

Reverend Abe, and Mitsugu Tada, the head of the eva cuee police force, tried to 

maintain a political relationship with, the Army, p resenting a plan for getting 

the essential workers back on their jobs'. But nego tiations proved very difficult 

and after the debacle of November 13 , when the Arm y and WRA called a mass meet" 

ing at which, no Japanese Americans appeared, the A rmy ordered the arrest of the 

members of the Negotiating Committee and other lead ers. Kunitani and a number of 

other leaders went into hiding.- Despite a camp-wid e search on November 26, the 

Army was unable to find them.

On December 1 Kunitani and three other unapprehende d leaders voluntarily

gave themselves up, but they surrendered to the FBI  and not the Army. George

| After the release of the leaders of the November uprising, I, of course, 

was eager to talk to them. I approached the Tsuchik awas, who were ardent Reseg�

regationists , and who, I knew, had been among thos e involved in trying to obtain 

the release of the men in the stockade. They said t hey would make inquiries. (I 

did not, at this time, know that a schism had alrea dy developed among the Resegre�

gationists, nor was I aware that Mr. Kunitani was n ot on the best of terms with 

Mr. Yamashita and the Tsuchikawas (See Thomas and N ishimoto, pp. 298—300.)-. 

Nevertheless, on September 7, Mr. Tsuchikawa told m e that George Kunitani "had. 

barn contacted, and that ha, had -6 aid that ha. wouJtd 6e g&ad to -6.ee me at any tuna,,"

I thereupon arranged for a meeting on the following  morning and sat up far into 

the night, composing a list of questions. (Field No tes, September 7, 1944, p .9). /
r

ri/v Almost a year later George hinted to me that t hey had escaped the. search by 

JL dressing as women

\  I

-I
Kunitani was confined in the stockade without trial  until August 24, 1944.

* * * * * * * *

- 2-



| B u t  when I arrived at Kunitani1s apartment, his wi fe tQld me that he had 

been picked up by the internal Security the day bef ore and not yet been released. 

I subsequently learned that investigators from the District Attorney's: office 

in Modoc County, had embarked on a re—investigation  of the Noma murder and that 

they were questioning not only Kunitani, Abe, and T ada, but also such- Resegrega— 

tionist leaders as Mr. Tsuchikawa, and Kira.

On September 12 I visited the Tsuchikawas, who were  deeply concerned oyer 

the threatened indictments. Mrs. Tsuchikawa told me  that the District Attorney 

had told George Kunitani that if he came back to ca mp and gathered as much infor�

mation as possible about the murder, he would be sh own leniency. According to 

her, George said; "Oft course, VVL do anything I can to kelp i jQ U  ¿¿A*1’ The re- 

investigation, however, was abandoned after a few d ays, and I was able to make.

another appointment with Kunitani for September 18 . I , «  ■  i#\

v y A -  �  cJHP^ ^  & rT* ̂  ̂  ^  \̂ % y  I ' ***  •
k r T  INTERVIEW WITH GEORGE KUNITANI, CHAIRMAN OF NEGOTI ATING COMMITTEE. OF THE. DAIHYO SHA KAI

Mr. Kunitani was asleep when I arrived at his apart ment, but his wife woke him*

but at the end he spoke more freely. He appeared ve ry nervous, and highstrung. He 

smoked more of my cigarettes than I did, which is r eally going some. His hands 

tremble, his voice is strained, his attitude somewh at arrogant./ He had evidently 

prepared to tell me the story of the beginning of t he trouble in his own way. I. 

listened and wrote and later asked a few questions.  He appears to have an inordi�

nate contempt for Mr. Best.

First Impressions of Tule Lake

nTJUut o& a l l , I t  must ¿cm peculiar to you because I t  mold be more expected 

to see ¿ach an upheaval right afater evacuation. To have a thing tike th is happen 

¿o long attest evacuation would give the impression that something was wrong. But

\  it would be more accurate to say that he^was reser ved and diffident. He

was also very handsome

V  Like Mr. I he was cautious and careful at the begin ning of the interview.,

-3-



%Jr\ fv, . GEORGE AND & » ¥  KIJNITAHI
> I ____________  _

\ Mri is decease«!. BadbcX: If any part ©f this long itudinal case history

&U - <  s-e & 1
would probably

n

is»-beinjr considered f©r publication, I think that M rs./̂  

permit the use of ̂ haw «m# hio real name$- imzaKmlt oadcakmkfBKmKaKiaxajcibQC

atixKsxxtx Interested persons should get in t©uch wi th Professor Arthur  

A. Hansen, Director of the Japanese American Oral H xxEfczgt History  

Ln Project at Ealifornia State University, Fullerton, Baufci±KKx California.  

£~Mr. was b©rn in Dan Dieg©, California in 1915« fis mmsBatate« He was  

taken t© Japan at the age ©f 7 and returned t© the Un ited States at age l£.

i*He graduated from high school in San Dieg© with honors.Ĥe^ worked as ka±px
— ----- ;--- “------ --------- --- ^ TfsT

sa les c lerk  in  a f r u i t  and Vegetable store and^a*—§,l  he made another

short tr ip  t© Japan. On h is return t© America he worked su ccessive ly  as

manager of a r e ta i l  f r u i t  and vegetable sto re, as salesman and truck

driver of a insta^mfBnxmtmsiuimlaKSxmxm̂ atiaibiBism mfcmmm̂ m wholesale produce s to re , ai

as operator of h is  own produce s to re . In h is spare time he served as

Sunday school teacher and group leader in  the Buddhist Church.

^r^April of 19U2 he mote  fe®«miratewmmmwM®cmk®5aiî :̂ ^
P

jpocsxtaflcrwfts was evacuated to the Santa Anita Assembly

Center, where he met Joyce, the young woman who was to become h is w ife.

He and Joyce watn«:niBa:ni:ftKna[dxtnKn±h«[ni©KKBie nReii�Qatimnn managed to get them�

se lves tranferred together to  the ^  Jerome Relocation Project by taking 

employment with the WRA as key personnel. ĵ SEascj^axnfiUtobcx As Joyce to ld 

me in 1981 "We were ju st going together . I had a mironniaraommte» srush on him.

Isilijp&msxl. f \̂ x̂ vy.
Seeo.nterview with Joyce digfci, p.

yS
But, since they w e r e ^ r r i e d , arraged for Joyce to live  

with aSHBtx a Buddhist RammmmiHdffem minister's wife . "He was very religious,  

'fioWBPt was." R n j a g worked as f©roman of a lumberjack $rew.»̂3icl

“ ■  K m
fi» jdZsO-f'

«ittfc-al« became associated with Reverend Shezo Abe^a oafe-le*dw^©pp©s:^^  

the military registration.

spoke English and Japanese ¿Jba± fluently/)



2�
Ge©rge and Joyce were segregated to the Tule Lake Cen ter in September  

©f 19U3 and in October, xfexfckx when the farm acciden t ©ccurred,'^^a^epted  

the chairmanship ©f the Negotiating Committee of the  Daihyo Sha Kai  

(Representative Body)* After November 1|, whenjtf the  Army took control  

©f the Center, George, Reverend Abe, and Mitsugu Tada , the head the the  

evacuee police force, attemmpnhmdmiiimmma tried to maintain a phrHr political  

relationship with the Army, presenting a plan for g etting the essential  

workers back on their jobs. But negetions proved ver y difficulty and  

after the debacle of November 13, when the Army and WR A. called a mass  

meeting MkfcKkx at which n® j$c Japanese Amerieans a ppeared, the Army  

ordered the arrest of the members ©f the Neg©tiating  C©mmittee and ©ther  

leaders  ̂ Kunitani and a «umber of ©ther leaders went  into hidingfcanfd  

_Respite a camp-wide search ©n November 26 the Army w as unable t© find them.

1

£
�
K

«4,On December 1. and three other unapprehended leaders

volutarily gave themselves up, but they surrendered to  the FBI and not the

}  Geor®e hinted *• «  Wat t h e y i f  

the search by dressing as women.) __ '  {

Kunitani was confined in the stockade without trial unt il August  

2̂» 19hh •
£  ^

After the release of the leaders ©f the November up rising, I, ©f course,
*'■ ' ' • ;;) j | J | i j

was eager t© talk to them. I approached the'̂ suchikaw as, wh©

'P

were ardent Resegregationists, and who, I knew, had been among those involved  

in trying to obtain the release ©f the ita men in the stockade. They said  

they would make inquiries. (I did not, at this time, know that a schism

aQ k a tJi Ua 00° 4
had^deveioped among the Resegregatioaists, that Mr.  Kmdda

Kunitani was n o t o n  the best of ikmc terms with
Tsuchikawas t .

Mr. Yaraashita and )/i the Mxtxxiissx (See Thomas and Nishimcto, pp. 29”- 30 • )  +

Nevertheless, on September 7 Mkxx  Mr. Tsuchittawa tol̂ . m® that George

Kunitani ’»had been contacted.and that he had said that he would be glad to see y
� � � � ����� � �� !"!####!� $#%����$ ���&� ��� !'����� (�� ��� �� � �� ( � (((



Kunitani, Sept# 8,1 18, 19^U 3#

me at any / time. 7 I thereupon arranged for a meeting \ o h  the followi ng 

morning(fanad s a f t  up far into the night, composing a ixt list of ques tions,  

�� �� 	 � �� � (Field Notes, September/ 7, �� � � � �� � ���� ��� � � �� � � �But when  

i arrived at iwiip̂ appartment,

y his wife told me that he had been picked up by the I nternal  

Security the day before and not hot yet been released . I subsequently learned  

that investigators from the District Attorney’s offi ce in Modoc County, tanix  

had embared on a re-investigation ©f the Noma it k h  murder and that they were
A rfi  —ftfc.im t v

questioning not only Kunitani, Abe, and Tada, but al so such Resegregationist

leaders as Mr/. Tsuchikawa, Ktaasamamdmmtom and Kir aVj G* September 12 I  

visited the Tsuchikawas , wh© were deeply

concerned mver the threatened indictments. Mfcs. Tsuchikawa told me that  

the /district attorney had told George Kunitani that  if he came back to camp  

and gathered as much information as possible about th e murder , he would be  

shown leniency.  ̂George said: ”0f course, I’ll do an ything I can to  

help you sir.”

Yhe re-investigati©n, however, was abandoned after a  

few days, and I was able to make another appoiraeat with Kuhitani for  

September 18

! fan# I f i i c M
INTERVIEW WITH »  KUNITANI. CHAIRMAN OF NEGOTIATING CO MMITTEE OF THE DAIHYO SHA KAI

n whPn I arrived at his apartment, but his wife wok e him.
Mr. Kuâ ateenni was asleep when I arri becrinning o f the interview, but

Like Mr^  SagWRoto, he was cautious an °“ ®ed very ne rvous and highstrung. He smoked 

at the end he spoke more freely. . PP . rean Y going some. His hands tremble, his 
more of my cigarettes than I did., whi . evidently prepared to tell me

voice is strained, his atti^ d® g ° ^ ^ i ea in°his own wa y. I listened and wrote and 
the story of the beginning of the^troU^ 1® ordinate contempt for Mr. Best, 
later asked a few questions. T

__ ________ ___ ________  . . that he was reserved and diffident.
/T" it wauld be more accurate t© say
L.  __*i ...mr handsome. /

U « .  . T O  <3



fin  � v /  L̂ Jro
W  KjBJtBtoL^mnTTwwiî r T T n m f a i g ^ *

First of aVlj it must seem pecui'Lan to you Decccus e it would be more expected to  
see such an upheaval right after evacuation. To hav e a thing tike this happen so long  
after evacuation would, give the impression that so mething was wrong. But there were  
reasons.

I have lived only seven yeans in Japan and twenty-t wo in the U.S.

I strongly believe that my way of thinking might be  different from other people's.  
I appreciate the idea of democracy and have a clear  picture of what democracy stands  
for.

Mr. McVoyj the Community Analyst at Jeromê  knew qu ite cleanly why I took my step  
to come to this center.



September 18, 1944 - p. 3 -47-

The immediate impression I received after coming he re was the unpreparedness on  
the part of the Administration, especially in the f ield of housing and reception.

I arrived here at 5:00 p.m. on the 30th of Septembe r. That day the Army was good  
enough to give us a lunch. After we were through wi th the processing, it was well  
towards evening.

Eventually, we were thrown into an unpartitioned Re creation Hall. No mattresses  
were available. I got the block manager to find me a mattress. Even the stove wasn't  
ready for operation. The block manager had to get w ood for us. I don't believe the  
block manager was even notified we were to be there . There were ten boys and they told  
us that between 20 and 30 would come, but they didn 't know. They had no plan at all .

Before we left Jerome we had a talk with the Projec t Director and also with various  
high officials of the WRA. I can say that they were  sympathetic and at least under�
standing.

We talked to Mr. Taylor and I believe Mr. Taylor re alized that we cooperated with  
him in order to make the movement a smooth affair.

At that time, the people leaving the  (Relocation) projects had the feeling they  
would like to be housed closely together, but reali zing the conditions at Tule Lake,  
they didn't expect too much. But it was Mr. Taylor' s feeling that the families should  
be close together. Not that we felt our treatment w ould be the same.

When I arrived here I heard so many complaints abou t the separation in housing.
Even families were sometimes separated from one end  of the camp to the other.

The train on which I came had Dr. Melton, the Assis tant Project Director, as escort.  
He was kind enough to arrange an introductory meeti ng for us with Mr. Best. He called  
upon four or five persons whom he thought would be interested in being introduced to  
Mr. Best at that time. That was on the 1st of Octob er.

We had an interview with Mr. Best. I clearly rememb er what he said at that meeting.  
The impression he gave us then certainly betrayed h is ability as a Project Director.  
Putting up his feet on the desk and talking was all  right. I suppose many executives  
do that. But his attitude toward us was high pressu re. He gave us the impression,
"I'm Project Director here, and I'm running this ce nter. Nobody's going to tell me  
what to do. " fj-r

The very thing he said was, "I don't recognize any representative body.  " 77(1  asked 
here how this had come to Mr. Best's mind, whether Dr. Melton had introduced this 

group from Jerome as representatives.) t
* K a *

"We weren't introduced as a representative body,"̂  Dr. Melton would corroborate

this.
"I'm not going to be high pressured by anybody."  (said Best). "I'm not going to  

meet any demands from anybody at any time. "
Dr. Melton was surprised and I think he was sorry t hat he had ever suggested our  

meeting with Mr. Best. One of the boys was so angry  he walked out in the middle of  
the interview.

(I remarked that this attitude of Mr. Best appeared  strange indeed, and wondered 

what could have caused him to adopt it.)

It is possible that some'other group had gone in to  demand something of him.  
certainly we wouldn't do that, especially with Dr. Melton there.

I got rather sarcastic. I said, "I'm still listenin g,” after he started up.  
that he was more reasonable.

^  ^  /
Contrast Facilities

As far as Jerome was concerned, the facilities were  very good. Each latrine and  
urinal basin was individual and the interiors of th e shcwer are very much better.

But

After



-43-September 18, 1944 - p. 4

Food too was much better. This was especially stran gesince Jerome raised so  
tittle. Howevery food there in comparison to this c enter was twice as good.

About six months before segregation took ptacey I w as pretty welt informed about  
the activity in centers through the Center papers. I thought I knew pretty clearly  
what this center was raising in the way of agricult ure. It was only natural for me  
to take it for granted that there would be an ample  supply of vegetablesy chickensy  
and hogs.

I also knew the regulation of the WRA in providing 45$ per day for food for the  
people. Of thisy 14$ was provided by project undert aking. When that problem came up  
in Jerome (It used to be 50$ to 55$ and was cut to 45$) 25$ was bought through govern�
ment channels and 14$ was raised on the project.

The question was put to Mr. Taylor at that time: ho w he expected to raise 14$ at  
a place at Jerome. He said he'd do his best to rais e 14$ and in the event that he  
could not do it he would secure it through other ch annels.

When Efcg&m&k&i investigated the mess herey his fig ures checked with the FBI accountants .

There was a great suspicion on the part of the evac uees as to what became of the  
goods being produced in the centers. There were 2y8 00 to Zy900 acres in cultivation  
at that time.

I went to the farm myself  (in Tuie Lake). I found that the hens were laying 6yC00  
to 7y000 eggs a day. There were 290y 000 pounds of meat in preservation. We asked  
the former Tuleans and they said that they never re ceived any portion of it. When we  
met Mr. Besty he saidy I've been here only since th e first of August. What transpired  
prior to my arrival does not concern me. "

The attitude of the Administrative officials toward  our group was very coot. They  
had the conviction that the less they had to do wit h the Japanesey the better it would  
be for them. I often heard the remarky "I know how to handle the Japanese. Just leave  
it up to me."

Motives for Action of November 1 :

We had met Mr. Best on October 27. We went in there  as a committee. There was  
no mass demonstration. I still had a vain hope at t hat time that he would listen to  
reason.

Ever since the farm accident the farm group was not  working. The hogsy chicken  
and packingy being a different sectionkept on worki ng. Some representatives demanded  
that they all quity but I myself didn't think that wise. I quashed that and the motion  
did not carry. I'm glad of it.

Going back to the October 27 meeting - realizing th at so many people were on the  
verge of termination because of the strike y we str essed (to Mr. Best) that termination  
would not be good.

The farm incident had become so entangled that it h ad become a center-wide torio.
The farm group realized that their task would be to o great for them to handle and  
they felt it should be the concern of the center re sidents. The cry was coming from  
various other sections tooy that unless they were s afeguarded they would not go out  
of the center.

These feelings precipitated the election of the Dai hyo Sha Kai. It may be that  
Mr. Best did not want to make such a big issue out of That's why he wasn't en�
thusiastic about the election of the block represen tatives.

As far as the election of representatives is concer nedy I don't think I did wrong  
and I think I ’ve been fair with the people. The req uest for the elections was put  
through the block managers by the farm group. It we nt through

Theny the Administration was very anxious to termin ate thè farm workers. We spoke  
against that. We thought we had been able to convin ce Mr. Best and that if the termination  
was to take placey it would be gradual. However3 th e next day  /on October 28/ he left  
for San Francisco. During his absencey with his sig nature3 came a statement: "All fam  
workers are terminated as of October 19." I don't t hink this is in the minutes of the  
October 26 meeting.  o



September 18, 1944 - p. 5 -49-

Naturally3 'after we had had the meeting with Mr, B est we made reports to the  
representatives and to the farm group in particular . That such a statement came out  
the following day threw suspicion on Administrative  sincerity. Our immediate feeling  
was distrust of Mr. Best.

So when Mr. Myer came we felt we had to show that w e had support so that Mr.
Myer could see with his own eyes the support we had . That was our paramount intention.

(I asked why the Negotiating Committee had asked Di llon Myer to dismiss Mr. Best.)

We felt that if a request were made to get rid of M r. Bests Mr. Myer would investi�
gate the matter. If he were investigated and remain ed3 we could tell the people that  
an investigation had been made and that his positio n is vindicated. We asked for the  
resignations of Best3 Zimmer  (head of Operations) , £*efam*dt3 Callum and Hirkman  (Mess 
Operations), and Fedicord.  vifwSci

Kirkman was thrown out of Santa Anita. He was cauqh t in some kind of scandal there.

The request to remove the Caucasian staff from the hospital came from the hospital  
employees. I don't think they'd tike to say that3 b ut it's the truth.

One point I want to make clear was their feeling wa s that if the Caucasian doctors  
and nurses are human enough to realize the problem before them and are witting to work  
for the benefit of the people 3 it would have been alt right.

, M  vS- fvuj>  I -\.£&j za—-
Recognition :/-of  b t|/AiminstratioR

^ 3 77717
(I then asked what actual assurance Best had given the Negotiating Committee 

of recognition - that is, what prompted his stateme nt to the Daihyo Sha that the committee 
had been recognized.)

Best said3 "I would recognize any committee or grou p of committees. I don't care  
how good idle organization is." He made the same st atement when Mr. Myer was there.

Murder Indictment:

I have seen the statement myself3 accusing me of mu rder and conspiracy of murder  
and asking the coimty grand jury to indict me. One thing3 I am more or less on the  
lookout for a frame-up. I'm playing safe and am goi ng to have a lawyer come in and  
go over the situation. If they try to connect me wi th this I'm going to have a real  
disillusionment in American democracy.

Visit of Spanish Consul on November 3 :

(I have no data at all on this visit and the consul 's talk with the Negotiating 
Committee, so I asked' Kuasstomi about it.)

I think he came mainly to check up on the Hovember 1 demonstration. He also asked  
about the auto accident - and the rest was of a per sonal nature. We did explain Hhe  
situation to him. I also explained the proceedings of the conference with Mr. Myer.

That Was one of the most amicable meetings we ever had. The atmosphere in camp  
(immediately after November 1) was very ami-cable. We had just had the celebration  of  

Meiji Setsu too.
He asked3 "Is it all right for me to leave?" _I tol d him frankly that everything  

was under control. Then when he came back again  /after the November 4 "incident VJ he  
was rather peeved with us.



FOCmiCEE p. � *

r \  These men may have been sent to Santa Fe in August , for which  
1  mlnth m Tnotes have been lost. They may be the men referred  

to by Michi Weglya , "Years of Infamy’1 p. 213.
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Possibility of Returning Stockade Detainees from Sa nta F e :

(Kuaratoroi then asked me if I would do something f or him. I asked what it was.
He said that the "people in camp" were very anxious  to have those persons who were 
sent to Santa Fe recentlyVreturned to camp. He wond ered if I could find out what 
chance they had. I said it was not likely that I co uld find out anything, but I would 

try.)

nOur release is vmconditional  (the citizens' released after the hunger strike).
They were sent to Santa Fe just because they were a liens. Row could their return to  
Tule Lake be expedited?"

We (Negotiating Committee) havenrt been disbanded officially. We want to disba nd.  
Until the Santa Fe question is cleared up I don't d are take a forward step.

Mr. Best promised us in front of Wayne Collins that  he's witling to make any  
recommendations pertaining to these Issei returning  to the camp.

The people have a very firm idea that the Issei sen t to Santa Fe are just as innocent  
as the Nisei released outright. I know one or two f amilies haoe received tetters that  
the Justice Department is witting to return them.

Resegregation :

(K\»a?at©rai remarked that if the above matter were  cleared up there would be peace 
in camp. • Knowing that this is not the view of the  resegregation pressure group, I now 
remarked that in my opinion, real order could not c ome without a separation of those 
who truly desired repatriation and the fence-sitter s. I wanted to get his reaction, 
particularly since he had made no mention of resegr egation and "status" so far. The 
minutes of meetings in my possession are full of im passioned speeches by him on these 
topics.)

When resegregation started out - alt right. We had to have a clear status. Being  
that there were so many fence-sitters 3 the people who came in were forced into a posi�
tion that looked queer to them at the time.

Row ever3 some of the people who are running the re segregation group  (now) are more  
or less doing it for their own general benefit.

I predict that if you stay here six months longer y ou will see the resegregation�
ists split up into at least three different groups.  (I said I did not understand, but 

refused to elaborate.)

November 4 Meeting of Daihyo Sha Kai :

(I asked Kwusa*teomi to give me an account of what really happened at this meeting 

and what his intentions were at that time.)

Our main object was to elect our permanent committe emen. Previous to that we had  
had a meeting and it was suggested that capable per sons from their respective blocks  
should be nominated from the block.people for the s even or eight committees we were  
to have. This was still be to approved by the Admin istration and by the people.

At the same time3 if any persons who were chosen we re not capableit would be  
entirely up to the liberty of the people to refuse them. If the people wanted, some  
other committeemen y or wished to subtract a commit tees this was also up to them.

At the same time3 it was our sincere desire to resi gn because we were only a  
tempoxary group. After our resignationi what would take place after the body was  
recognized was up to them. The Administration and t he people might have many sugges�
tions. The entire body of the Daihyo Sha Kai intend ed to resign and be replaced.

That nighty we were choosing the names of the perma nent committee members from  * 
nominations tha.t had been submitted by the residen ts of the blocks. We selected the  
names of people whom we thought would be capable.
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That night we had a so-called committee to choose f rom the nomination lists.
After the committee members had fitted in the names s they asked the block representa�
tives for their approval. The only thing left to do  was to bring this up to the_  
Administration for their approval. We also intended  to have the mass meeting  /scheduled 
for November 13/ and explain this to the people.
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The people signed two resolutions expressing their whole-hearted support of the  
block representatives and of the Negotiating Body.

After the Negotiating Committee was put on the spot  and was hunted down by The  
Army3 the remaining block representatives didn't fe el they should elect any other body  
until the incident was satisfactorily closed. So th ey felt they shouldn't elect any  
committee to negotiate with the WRA and the Army an d that was the greatest difficulty.  
So as a substitute they had the so-calledI believe it is translated Coordinating  
Committee3 but that really isn't a proper nameon wh ich were Yamataniy Yamakawa, and  
Kawamura. They made themselves clear that they woul d not negotiate except through the  
Negotiating Committee.

We could have kept on hiding. But we felt it was fo r the interest of the people  
to give ourselves up. The main reason we gave ourse lves up̂ was that our first resolu�
tion  (the petition of November 13) was vague and just stated, that the people were  
supporting the Negotiating Committee. The second re solution  (November 30) stated  
our position more clearly.

It was in that resolution that we stated that we wa nted all the staff to resign.

(I asked respectfully, what the reason for this dem and was.)

Reason for Asking Resignation of all WRA Personnel:

The reason we wanted all the staff here before Nove mber 1 to resign: the point is  
that The people were fed up with the Administration . They were more or less under  
The impression that WRA officials were under the in fluence of Mr. Best and had, taken  
over Mr. Best's unfavorableness. If there were some  clear thinking and decent minded  
persons j we thought that by this time some step would have b een taken whereby the  
situation would have been cleaved and the Negotiati ng Committee vindicated.

We were in hiding and these things were brought to us.
f ~ I  asked what rale the Planning Board had played/

T fe e rF la h n in g  -B o ^ rd :

That was a leftover of the pre-segregation days. It  was tike a city council.  
Instead of the block managers the planning board fu nctioned in that capacity. The  
planning board was alt Issei3 since the council cou ld only be Nisei. This body was in  
a sad state when we got here.  ̂

asked how they ACLU had been approached!?
Appeal to ACLU: ‘ * *

That was instituted by the people in the colonyj es pecially by Mr. Qk&moio. Re  
suggested it.

Alt along we knew what the Administration was doing  toward us was an invasion of  
our Consitutionat rights. Alt our mail was censored . We could not initiate anything  
tike that.

From the very beginning3 I've maintained that anyth ing we have done wasn't any too  
radical or against our constitutional rights. As Ch airman of the Cornmitte4§I conducted,  
the job in a correct manner. And the job was diffic ult because the peopTeaidn't under�
stand.

/T. The Planning Board had served pre-segregation T ule Lake as a kind of Issei community 
council./


